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یادداشت

وزیر بهداشت:
سرماخوردگی های جدید، یا 

کرونا هستند یا آنفلوآنزا 

درباره  عین اللهــی  بهــرام  دکتر 
افزایش موارد بیماری های تنفسی 
موارد  گفــت:  ســرماخوردگی  و 
جدیدی که حالت ســرماخوردگی 

دارند، یا آنفلوآنزاست یا کرونا.

?....... مهدی میرآبی 
بــرای درک عقب ماندگی و عدم 
توســعه ی کشــور و ناکامــی در 
زیرساخت ها که به شدت شاخص 
توسعه ی انسانی را تحت تأثیر قرار 
داده است، نیازی به روزنامه گردی 

و پژوهش های تخصصی نیست.
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امضا تفاهمنامه تامین 
لوله آبرسانی بین آبفای 
هرمزگان و شرکت های 
نفت بندرعباس، فولاد 
هرمزگان و صبا فولاد 

تشریح خدمات درمانی در مرکز بهداشتی 
و درمانی سیتی و ماسیتی بشاگرد؛

بجز این درمانگاه راه 
به جایی نداریم 

گرمایش زمین زندگی 
در برخی نقاط جهان را 
برای انسان غیرممکن 

می کند
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روزنامه سياسي، فرهنگي، اجتماعي  

  دو شنبه 24 مهر 1402 

  30 ربیع الاول  1445 

  16  اکتبر   2023 

  شماره 4255  

  8 صفحه 

  دهه چهارم سال سی و دوم

  قیمت  5000 تومان  

قیمت انواع میوه و تره بار از تاریخ 1402/7/22 تا اطلاع 

ثانوي شهرستان بندرعباس

حداکثر خرده 
فروشی»ریال«

ردیف نوع میوه

345.000 انواع قیصی 1

379.000 شلیل سیبی درجه 1 2

437.000 شلیل شمس  3

368.000 شلیل انجیری 4

230.000 شلیل سیبی درجه 2 5

سازمان ساماندهی مشاغل شهری و فرآورده های کشاورزی شهرداری بندرعباس

برای دریافت اطلاعات بیشتر به  سایت روزنامه www.nhn.ir مراجعه کنید
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?....دکترعباس فضلی 
tضرورت حجاب

در جلســه ای که شریعتمداری و آیات 
عظــام گلپایگانی و مرحــوم حائری و 
مرتضی حائری به خاطر اوضاع آشفته 
ی قــم پس از چهلم حاج آقا مصطفی 
ابوالقاســم دانش  در منزل حاج میرزا 
آشتیانی تشــکیل داده بودند، بحث در 
باره ی حجاب پیش مــی آید و کفته 
می شــود که اعلام کنیــم حجاب از 

ضروریات اسلام است.

بخشنامه ساماندهی و بکارگیری نیروی کار بخشنامه ساماندهی و بکارگیری نیروی کار 
بومی در هرمزگان ابلاغ شدبومی در هرمزگان ابلاغ شد

سفره ها خالی؛ تورها پر از ماهیسفره ها خالی؛ تورها پر از ماهی
مدیرعامل اتحادیه تعاونی های صیادی: آمادگی برای عرضه مستقیم ماهی با نرخ تنظیم بازار را داریممدیرعامل اتحادیه تعاونی های صیادی: آمادگی برای عرضه مستقیم ماهی با نرخ تنظیم بازار را داریم

نکته های نیکو

ندای هرمزگان - مرضیه دشتی 
مردم کشــورمان نخســتین موضوعی که از نام 
بندرعباس به ذهنشــان می رســد، خلیج  فارس 
و پس از آن رونق مســائل وابســته به آن مانند 

گردشگری دریایی، فروش آبزیان، و غیره است.
به گزارش ندای هرمزگان، طبیعتا هر فردی انتظار 
دارد با توجه به قرار گرفتن در کنار مخزن اصلی 
منابع مختلف از مزایای آن مانند قیمت پایین تر به 
نسبت سایر نقاط بهره مند شود، در حالی که طی 
چند سال اخیر مردم شهر بندرعباس این حس را 

نسبت به آبزیان نداشته اند.
اگر گشتی در بازار ماهی فروشان بندرعباس بزنید، 
بــا صرف نظر از وضعیت نه چنــدان مطلوب این 
بــازار، قیمت های نامطلوب نیز در این بازار دور از 

انتظار نخواهد بود.
قیمت بالای انواع آبزیان در اســتان هرمزگان و 
خصوصا شهر بندرعباس یکی از مسائلی است که 
هر فردی از این بابت متعجب می شود و علارغم 
انتقادهای مکرر مدیریت عالی اســتان، این روند 

همچنان ادامه دارد.
در نگاه اول با در نظر گرفتن جمعیت بندرعباس، 
انتظار می  رود قیمت انــواع آبزیان حداقل برای 
مصرف  کنندگان در این شــهر ارزان تر از قیمت 

موجود باشد.
در این باره ذکر یک نکته اساســی خالی از لطف 
نیســت و آن هم این که متولــی قیمت گذاری و 
کنترل قیمت فروش آبزیان در بازارهای عمومی 
کدام دستگاه است؟ هر ساله پیش از شروع فصل 
صید میگو در آبهای اســتان هرمزگان، اداره کل 
شیلات اســتان با در نظر گرفتن نظر نمایندگان 
صیادان و برخی مســائل مرتبط با این مســئله، 
اقدام به نرخ گذاری ایــن آبزی با ارزش می کند، 
اما با این وجود رقم های نجومی که در بازار برای 

هر کیلوگرم از این آبزی عنوان می شــود، تفاوت 
غیــر قابل توجیهی با نرخ مصــوب دارد تا کنون 
هیچ اقدام مورد نیــازی در این خصوص صورت 

نگرفته است.
مدیرعامل اتحادیه تعاونی های صیادی هرمزگان 
در گفتگوی اختصاصی با نــدای هرمزگان بیان 
کرد: اینکه گفته می شــود قیمــت های آبزیان 
بخصوص ماهی در شــهرها و استان های دیگر 
بیشــتر از بندرعباس و اســتان هرمزگان هست 
صحت نــدارد و ممکــن اســت صادرکنندگان 
خصوصــی که عضو تعاونی هم نیســتند، آبزیان 
را با عناوین دیگری بفروش برســانند مثلا ماهی 
کتر به جای شــیرماهی فروخته شود که این نوع 

فروش مورد تایید و با نظارت ما نیست.
علــی حاجی زاده گفت: ما فقط بر روی صیدهای 
خودمان توسط صیادانی که عضو تعاونی هستند 
نظــارت داریم و اتحادیه صیادی فقط وظیفه اش 
تا زمان صید است و گاهی ماهیان را به استان ها 
و حتی کشــورهای مختلفی که درخواست داشته 
باشــند، عرضه و صادر می کنیــم اما قطعا طبق 

تعرقه های تعیین شده است.
وی خاطرنشــان کرد: ماهیانــی که ما صادر می 
کنیم بصــورت عمده و وقتی صیــد از لنج های 
دارای مجوز به دست ما می رسد نرخ های عمده 

تعیین شده است.
مدیرعامل اتحادیه تعاونی های صیادی هرمزگان 
ادامه داد: البته مشکلاتی در این زمینه هم وجود 
دارد و لنــج هــا و قایق های صیــادی با گران 
شــدن اقلام لازم مانند یخ، کرایه حمل، تورهای 

ماهیگیری برای صیادی مواجه می باشند.
حاجی زاده ماهی که در شــهرهای جاســک و 
سیریک صید می شود، قطعا باید توسط خودروها 
حمل شود و این هزینه کرایه بر روی قیمت انواع 

ماهی ها تاثیر می گذارد.
وی در پاســخ به این ســوال که چرا شهروندان 
ســاکن در بندرعباس باید هزینه بیشــتری برای 
خرید آبزیان به دلیل صید شهرســتانی پرداخت 
کنند، گفــت: بندرعبــاس به این میــزان صید 
نــدارد و بعضا تــا 70 مایل صیــادی انجام می 
شــود و در نزدیک ترین بنــدر آبزیان تخلیه می 
 شــود و برای صیاد شهرســتانی بــه صرفه هم 

نیست.
مدیرعامل اتحادیه تعاونی های صیادی هرمزگان 
اظهار داشت: در صورتی که ماهی از آبهای شهر 
بندرعباس صید شــود، فقط کفــاف دو غرفه در 
بازار ماهی فروشــان را می دهــد، و تامین بقیه 
آبزیان برای شــهروندان بندرعباسی، از شهرهای 

سیریک، جاسک و بندرلنگه است.
حاجــی زاده عنوان کــرد: شــناورهای تعاونی 
صیادی خیلی وقت است که نیاز به موتور شناور، 
تورصیادی و ادوات دیگر دارند و این موضوع هم 
نیاز به پول دارد که به دلیل این مشکلات و موانع 
خودشان سعی کرده اند هزینه های خود را تامین 

کنند.
وی گفت: هر لنجی که به دریا می رود روزانه نیاز 
به هزینــه دارد و نیاز مالی را باید خودمان تامین 
کنیم زیرا این لنج ها بانک و سرمایه ما هستند و 
سالانه حدود 10 درصد هزینه های تور، روغن و 

سوخت را برعهده داریم.
مدیرعامل اتحادیه تعاونی های صیادی هرمزگان 
تصریح کرد: کار اصلی تعاونی صیادان، صید است 
و فروش کار ما نیست. وقت این را هم نداریم که 
آبزیان صید شــده را بفروشیم مگر اینکه برایمان 
سودی داشته باشد چون به نرخ تعاونی و بصورت 

عمده و ارزان تر از بازار است.
حاجی زاده با اشاره به اینکه برای دسترسی آسان 

تر و ارزان تر مردم جهت خریداری آبزیان، قصد 
داریم بــزودی بازارچــه ای را در محله صادقیه 
بندرعباس )گلشهر شمالی( افتتاح کنیم، افزود: با 
همکاری و نظارت دســتگاه قضایی و شهرداری 
مشــکلات بازارچه حل و تجهیزات مورد نیاز هم 
چیدمان شــده که فاز اول ماهی تازه را به قیمت 

عمده می فروشیم.
وی بیــان داشــت: بازار ماهی فروشــانی که در 
بندرعباس محل عرضه آبزیان اســت، توســط 
شــهرداری نظارت و کنترل می شــود و ما حق 
ورود نداریم مگر اینکه با هماهنگی شــهرداری 
غرفه ای را اجاره بگیریم که اگه بخواهیم ماهی 
را به قیمت عمده در این مکان بفروشــیم، رقیب 
و قیمت های دیگر خرده فروشــان آبزیان در این 
بازار شکســته می شــود و این مورد پسند ما هم 

نخواهد بود.
مدیرعامل اتحادیه تعاونی های صیادی هرمزگان 
گفت: ما دوســت نداریم سرســفره مردم ماهی 
نباشد، اما دلمان می خواهد ماهی که میفروشیم 
بی کیفیت نباشــد و ما می توانیم قیمت را پایین 
تــر بیاوریم که به ســفره مردم برســد و حداقل 
 یکبــار در هفته آبزیــان مورد نیاز مــردم تامین 

شود.  
حاجــی زاده افزود: این آمادگــی را داریم که در 
صورت فراهم شــدن مکان  مناســب و بهداشتی 
توسط مسئولان، عرضه مســتقیم آبزیان با نرخ 

تنطیم بازار انجام شود.
به گفته وی؛ در حال حاضر 75 تعاونی در استان 
هرمــزگان فعالیت دارند و تعداد 3۶ هزار صیاد در 
اســتان هم مشــغول کار صیادی هستند که در 
مجموع 45۶2 شناور سنگین و سبک وجود دارد 
و از این تعداد 12۶2 فروند شــناور لنج و 3200 

فروند شناور قایق می باشند.

    اقتصادی

ندای هرمزگان - گروه اقتصادی 
مدیرکل شیلات هرمزگان بامدیر صندوق کارآفرینی 
امیــد بندرعباس با حضور معــاون اعتباری صندوق 
کارآفرینی امید،معاون برنامه ریزی و توســعه منابع 
شیلات اســتان و جمعی از مسئولین شیلات استان 
در راســتای افزایش ارایه خدمات بانکی وتسهیلاتی 

به جامعه شیلاتی  دیدار کرد.
به گــزارش ندای هرمزگان، مســعود بارانی در این 
دیدار با اشــاره فعالیت های خوب شیلات استان در 
راستای رشد شاخص های تولید و توسعه گفت: امید 
داریم بتوانیم با تعامل و همکاری های به وجود آمده 
و همچنین خدمات خوب ایــن صندوق از مجموعه 
 ســرمایه گذاران و بهــره بردارن شــیلات حمایت

 کنیم.
وی تداوم حرکت شــتابان در مسیر تحقق شعار سال 
مبنی بر »مهار تورم و رشــد تولید« را از محورهای 
مهم این دیدار خواند و تاکید کرد بی شــک با برنامه 
ریزی ها و تصمیمات گرفته شده شاهد رونق و رشد 
در تولید به واسطه حمایت های بانکی خواهیم بود. 

بارانی تســهیلات کم بهره و مناســب بــا فعالیت 
 های شــیلاتی را یکی از خواسته های بهره برداران

 خواند.
در ادامــه مدیر صنــدوق کارآفرینی امید با اشــاره 
بــه فعالیت هــا و گام های توســعه ای خوب اخیر 
شــیلات هرمزگان تصریح کرد: با توجه به گام ها و 
تعاملات ایجاد شــده بی شک شاهد نتایج درخشانی 
 در خدمت بــه مردم و ســرمایه گــذاران  خواهیم 

بود.
خورگویــی تصریح کرد: هرمــزگان از ظرفیت های 
خوبی در حوزه شــیلات برخوردار است و امید داریم 
بتوانیم شرایط مناسبی برای بهره برداری حداکثری 
 و تحقق مســیر توســعه ای برای شــیلات فراهم

سازیم.

دیدار مدیرکل شیلات هرمزگان با مدیر صندوق 

کارآفرینی امید بندرعباس:

تلاش در جهت افزایش ارایه 
خدمات وحمایت از جامعه شیلاتی 
با همکاری صندوق کارآفرینی امید

 

ندای هرمزگان - کاظم گلخنی 
در اعتراض به وضعیت معادن منطقه کوهشــاه احمدی 
شمالی 8 عضو شوراهای روستایی این منطقه طی نامه 

استعفای خود را اعلام کردند.
بــه گزارش ندای هرمــزگان اعضای خواهان اســتعفا 
شوراهای روســتایی کوهشــاه احمدی از توابع بخش 
احمدی شهرســتان حاجی آباد بــا ذکر دلایلی در مورد 
وضعیت معادن این منطقه اعلام کردند که دیگر حاضر 

به فعالیت نیستند. 
در بخشــی از این نامه آمده است: وضعیت نامشخص 
معادن و تعدی استان همســایه برای در اختیار گرفتن 
این معادن ،صدور مجوز غیر قانونی برای فعالیت معادن 
،برخورد خــارج از ضابطه با مردم معترض ،عدم رعایت 
مســئولیت های اجتماعی صاحبان معادن و هزینه کرد 
در خارج از استان و کم توجهی به وضعیت حقوق و بیمه 

کارگران از دلایل مهم استعفای آنها بوده است. 
قابل ذکر اســت که مطالبه گران سیاسی حاجی آبادی 
به تازگــی از انفعال اســتانداردی هرمــزگان در قبال 
تعییــن حدود مرزی این منطقه بین دو اســتان کرمان 

و هرمزگان گلایه کرده بودند .
همین پیوند پیگیری های انجام شــده نشــان می دهد 
اخیرا با حضور مســئولان دو استان در محل درباره این 

اختلاف مرزی اقداماتی انجام  شده است .
امــا به گفته منابع محلی ظاهراً از ســوی اســتانداری 
هرمزگان چندان این موضــوع به جدیت پیگیری نمی 
شود و هنوز نتیجه ای حاصل نشده است برخی از اهالی 
معتقدند اگر استانداری هرمزگان جدیت و قاطعیت نشان 
دهد به طور قطع مشــکل اختلافات مرزی حل خواهد 
شــد .به گفته منابع محلی اگر مرز بندی مشخص شود 
شــرکت ایمیدرو مجری طرح های معدنی مجبور است 
برداشت از معادن منطقه را با مشارکت مردم انجام دهد 
و حالا این شــائبه مطرح شــده که  شاید تعلل صورت 
گرفته ریشــه در نفوذ معدن داران داشته   باشد چون با 
مشخص شدن مرزی بندی بین دو استان عملا بخش 
بزرگ برداشــت معــدن به صورت مشــارکتی با مردم 

منطقه صورت خواهد گرفت. 
قابل ذکر اســت که طبق رصدهای صورت گرفته مردم 
روستاهای کوهشــاه احمدی با وجود سالها محرومیت 
و امکانات بهتر در بخش ســوغان و شهرستان ارزوئیه 
کرمان  باز هم حاضر نیســتند جزیی از این استان شوند 
و به سبب اشتراکات فرهنگی و تاریخی همچنان بشدت 

به استان هرمزگان علاقه مند هستند. 
همچنین اهالی روستاهای کوهشاه احمدی تمایل دارند 
پیگیری های قضایی این منطقه تا زمان تعیین تکلیف 
توسط مسئولان قضایی شهرســتان حاجی آباد. استان 
هرمزگان انجام شــود و حالا ظاهراً این درخواســت ها 
و مطالبات چندان موثر واقع نشــده و باعث اســتعفای 

اعضای شوراهای روستایی شده است.

استعفای 8 عضو شوراهای روستایی 
کوهشاه احمدی حاجی آباد 

     هرمزگان 

صیادان هرمزگان بویژه جامعه صیادی غرب استان هرگز کوشش های بی پیرایه  شما برادر ارجمند  در شنیدن دغدغه  ها و رفع دل نگرانی های خود را فراموش 

نخواهد کرد و بی تردید، همراهی و همدلی آن عزیز ارجمند در رایزنی با شیلات کشور  و اصلاح تعرفه پروانه صید  نزد قادر متعال نیز محفوظ و ماجور خواهد بود 

، انشاء ا...  

دعای خیر برخاسته از عمق وجودمان بدرقه راه تان؛ آمین

جناب آقای احمد جباری

نماینده شایسته مردم هرمزگان در مجلس  شورای اسلامی 

جامعه صیادی غرب  هرمزگان



خبر

ندای هرمزگان - کاظم گلخنی 
بــه تازگــی برخــی از اهالی بخــش گافــر و پارامونت 
شهرســتان بشــاگرد از اینکه درمانگاه سیت و ماستی در 
 ایــام تعطیل به بیمــاران خدمات نمی دهــد ابراز گلایه

کردند .
به گــزارش ندای هرمزگان، منتقدیــن می گویند فاصله 
روســتاهای بخش گافر و پارامونت تا بیمارســتان مرکز 
شهرســتان در شــهر سردشــت طولانی و صعب العبور 
 اســت از ایــن رو چاره ای جــز رو آوردن بــه درمانگاه 

ندارند.
در همیــن پیونــد دکتــر حســین احمدی مدیــر مرکز 
بهداشــت و درمان شهرســتان بشــاگرد  اظهار داشت: 
مرکز بهداشــتی و درمانی سیت و ماســیتی بخش گافر 
و پارامــون به ۱۰ روســتا خدمات بهداشــتی مراقبت از 
مادران باردار، کودکان،  عربالگری دیابت و فشــارخون، 
 مراقبــت های روتیــن، ویزیت پزشــک و غیــره ارائه

می دهد.
دکتر احمدی گفت: این مرکز با ۲ پزشک در حال خدمت 
شبانه روزی است و مراجعین از روستاهای میهان، آخران، 
جنگل، درانار، درشهر، خوشــاب، ذهاب، دازکا، زه بارک، 
زمین عباســو، راه پیچ، خورشک، ســگرکن، کهورانی را 

ویزیت و معالجه می کنند. 
وی افــزود: زشــکان در این  مرکز در پانســیون اقامت 
دارنــد روزهای تعطیل هــم خدمات می دهنــد اما باید 
توجه داشــت که طبق قوانین وزارت بهداشت در ساعات 
غیر اداری فقط به مریض اورژانســی خدمت می دهند با 
ایــن حال برای رفاه حال همشــهریان عزیز، در روزهای 
تعطیل در ســاعات صبح ها ۱۰ الی ۱۲ بعد از ظهرها ۱۶ 
 الــی ۱۸ نیز به بیماران و مراجعــه کنندگان خدمات داده

می شود .
دکتــر احمدی با ذکــر خاطره ای از مراجعــه یک بیمار 
غیراورژانسی اظهار داشت: بیماری در ساعت ۳ نیمه شب  
به محل پانســیون استراحت پزشک مراجعه می کند و در 
پاســخ به پرسش پزشک اظهار می کند حدود ۴ ماه است 
که پایش درد می کند این بیمار با علائم غیراورژانســی 
می توانست در ساعات صبح مراجعه کند و مانع استراحت 

پزشک نشود.
وی اظهــار داشــت: وضعیــت اورژانســی بــراي یک 
فــرد در مواقعــی پیــش می آید کــه بیمــاري و یا هر 
نــوع آســیب فیزیکی و روانــی دیگــر، تهدیدکننده ي 
ســلامتی و حتــی ادامه ي حیــات وي باشــد؛ در این 
صــورت براي بازیابی ســلامتی، بیمار نیاز بــه اقدامات 
 فوري از ســطح کمک هاي اولیه تــا خدمات تخصصی

دارد. 
وی افــزود: در وضعیت هاي اورژانســی، عــدم ارائه ي 
اقدامات امــدادي و درمانی به موقــع وصحیح، منجر به 
صدمات جبران ناپذیري بــراي بیماران میگردد، بنابراین 
در نجات جان بیماران اورژانســی حتــی ثانیه ها اهمیت 
پیدا می کنند. در بیشتر موارد می توان با ارائه ي خدمات 
اورژانسی سریع، درســت و منطبق با وضعیت بیمار، وي 
را ازهرگونــه تهدید احتمالی براي ادامه زندگی، آســیب 
 جــدي و به خطر افتادن وضعیت جســمی و روانی ایمن

کرد.

ندای هرمزگان - جابر صداقت 
از  قشــم  شــهرداری  شــهری  خدمــات  مســئول 
 اتمــام عملیــات نورپــردازی ورودی ایــن شــهر خبر

داد.
بــه گزارش ندای هرمــزگان، محمدامیــن صالحی زاده 
با اعلام این خبر افزود: نورپردازی ورودی شــهر قشــم 
در راســتای زیباســازی محیط شــهری در آستانه فصل 
 گردشــگرپذیری قشــم با ۱۰۰ عدد چــراغ دفنی انجام

شد.
وی افــزود: در این پروژه ۱۸۰ متر ورودی شــهر قشــم 
از میدان ســپهبد شــهید حاج قاسم ســلیمانی به سمت 
 بلوار شــهید رجایی در دو خط عبوری زیباســازی شــده

است.
مســئول خدمات شهری شهرداری قشــم بیان کرد: این 
پروژه ســه میلیارد و ۱۰۰ میلیون ریالی هم اینک به بهره 
برداری رســیده و منظره ای زیبا و دل انگیز را خلق کرده 

است.
صالحی خاطرنشــان کرد: اقدمات شــهرداری قشــم در 
حوزه بافت قدیم به منظور زیباســازی شهری و رقم زدن 
خاطراتی بیاد ماندنی برای شــهروندان و مسافران ادامه 

دارد.

?....... مهدی میرابی/ روزنامه نگار
برای درک عقب ماندگی و عدم توسعه ی کشور و ناکامی در 
زیرساخت ها که به شدت شاخص توسعه ی انسانی را تحت 
تأثیر قرار داده است، نیازی به روزنامه گردی و پژوهش های 
تخصصی نیست. قسمت ورزش این کشور را که تماشا کنید 
به درک قابل ملاحظه ای از وضعیت کشــور در همه ی امور 

می رسید. 
بازی پرسپولیس با النصر و دردسرهای پرماجرایی که داشت 
بار دیگر وضعیت فوتبال کشور ما را در کانون توجه قرار داد. 
بسیاری از کشورها، نه لزوماً آنهایی که مهد فوتبال هستند. 
بلکه کشــورهایی در نزدیکی و همسایگیِ خودمان، در کنار 
ورزشگاه های اختصاصیِ باشگاه هایشان یک یا دو ورزشگاه 
ملیِ آماده برای ارائه مســابقات ملــی دارند. این وضعیت را 
مقایســه کنید با دو باشگاه صاحب نام و پرطرفدار کشور که 
نه تنها صاحب ورزشگاه نیســتند بلکه باید بازی خود را در 
تنها ورزشــگاهِ ملی ای برگزار کنند که به علت فرسودگی از 

پذیرش تماشاگر )برای حفظ جان شان( عاجز مانده اند.
جواد نکونــام مصاحبه می کند: »چمن ورزشــگاه را کوتاه 
نمی کنند تا خرابیِ زمین به چشــم نیاید« پیش از این بازیِ 
بین المللی محمدحســین میثاقی با نگرانی از وضعیت چمن 
می گوید: »خدا کند رونالدو به چمن ورزشگاه گیر ندهد...« 

 VAR در حالی کــه به علت محروم بــودن از تکنولوژی
شــرایط میزبانی در هاله ای از ابهام بود. دست آخر میزبانی 
را با هزار خواهش و التماس و رایزنی از AFC گرفتیم. اما 
قســمت طنز ماجرا این بود که این تکنولوژی را با هزینه ی 
هنگفت از شرکت های مورد تأیید خود AFC کرایه کردیم. 
طبــق گفته ی نایــب رئیس فدراســیون؛ خریــداری این 
تکنولــوژی ۱۲ میلیارد آب می خــورد که قیمت بهترین آن 
حدود ۷۰۰ هزار دلار اســت. یعنــی نصف رقم قرارداد یک 
بازیکنِ متوســط که در طول هر فصــل صدها برابر از این 
پول به باشــگاه های دولتی تزریــق و بخش قابل توجه آن 
هم به جیب دلال ها ســرازیر می شود! اینکه چرا این پول ها 
خرج توســعه و تجهیزات و زیر ساخت ها نمی شود علامت 

سوال بزرگی است!
۴۴ ســال بعد از انقلاب و در دولت جدید نه تنها نتوانستیم 
یک ورزشــگاه ملی معادل آزادی در پایتخت بسازیم بلکه 
از تعمیــر و تجهیز آن هم ناتوانیم! این درحالی اســت که 
نیم قرن پیش خود ورزشــگاه آزادی ۲ ساله ساخته می شود. 
امــا گویا برای تعمیر آن ســال ها زمان لازم اســت. تعمیر 
ورزشگاه نقش جهان در اصفهان ۹ سال زمان برد. سپاهان 
که بازی هایش را در این ورزشــگاه برگزار می کرد ۹ ســال 
مجبور بود مســافت زیادی را طی نماید و در فولاد شــهر 
)ورزشگاه باشگاه ذوب آهن( مسابقه برگزار کند. تعدادی از 
هواداران ســپاهان که با موتور سیکلت برای تماشای بازی 
می رفتند در راه تصادف کرده و جان ســپردند. اما در همین 
شهرِ صنعتی طبق گزارش تحقیق و تفحص مجلس، شرکت 
دولتــی فولاد مبارکه معادل ۹۱ هزار میلیارد تومان تخلف و 

فساد داشته است. 
اکنون در عصری زیســت می کنیم که بین یک تا سه سال 
می شــود مدرن ترین ورزشــگاه ها را ســاخت. برای نمونه 
ورزشگاه ملی پکن موسوم به آشیان پرنده که برای المپیک 
تابستانی ۲۰۰۸ ســاخته شد و گویا بزرگترین سازه فولادی 
دنیاســت فقط ۳ ســال و ۸ ماه زمان برد. مجری آن یک 
شرکت بریتانیایی و چند ملیتی بود. با هزینه ای بالغ بر ۴۲۳ 
میلیون دلار در کمترین زمان آن را به بهره برداری رساند. 

ورزشگاه آزادی نماد بررســی و آینه ی تمام نمای عملکرد 
مدیران ماســت که می شود تعمیم داد به خیلی از حوزه ها از 
قبیل عدم توســعه ی میدان های نفتی، سیستم حمل و نقل، 

وضعیت مسکن، اقتصاد کشور و...
در این شــوره  زار پس از کنایه های تمسخر آمیز گزارشگر 
عربستانی هر کسی ســخنی راند و به دنبال مقصر گشت. 
یکی از کارمندان رســانه ای دولتِ احمدی نــژاد توئیت زد: 
»مهدی ترابی پاش توی پستی بلندی های چمن پیچ خورد 
و تعویض شــد. شرم بر دولت فشل روحانی که هشت سال 
هیچ غلطی برا این اســتادیوم نکرد و این بدبختی رو به بار 

آورد.«
گویا این آدم فراموش کرده اســت کــه دولت احمدی نژاد 
نزدیک بــه ۸۰۰ میلیارد دلار درآمد نفتی کســب نمود که 
با بخشــی از آن می شد ایران را به عروس خاورمیانه تبدیل 

کرد. 
بــه گمانم هیچ دولتی مقصر نیســت. نه دولت احمدی نژاد، 
نــه روحانی و نه حتی دولت رئیســی که دو ســال و اندی 
اســت اداره کشور را به دست گرفته است. همه ی این عقب 

ماندگی ها توطئه ی آمریکاست!

ندای هرمزگان - گروه حوادث 
فرمانده انتظامي اســتان از اجراي طــرح عملیاتي مبارزه با 
قاچاق سوخت و کشــف ۴۳۰ هزار لیتر فرآورده های نفتی 

قاچاق در استان خبر داد. 
به گزارش ندای هرمزگان، ســردارعلی اکبر جاویدان گفت: 
طرح عملیاتي مبارزه با قاچاق کالا و ارز به منظور جلوگیري 
از هدر رفت ســرمایه هاي ملي،به مدت یک هفته در سطح 

استان اجرا شد.
وی افــزود: در اجراي ایــن طرح که با اقدامات گســترده 
اطلاعاتي و پایش مســتمر نقاط جرم خیــز و گلوگاه هاي 
سطح اســتان صورت پذیرفت ، ۲۷ دستگاه خودرو سبک و 
ســنگین حامل و فعال در قاچاق سوخت شناسایی و توقیف 

شد.
این مقام انتظامي استان تصریح کرد: در این طرح با تلاش 
همه جانبه صورت گرفتــه مجموعا ۴۳۰ هزار لیتر گازوئیل 
قاچاق کشف و ۷۳ متهم دستگیر و ۴5 فقره پرونده تشکیل 
و متهمان جهت سیر مراحل قانونی به مراجع قضائی معرفی 
شــدند.فرمانده انتظامي استان هرمزگان با تأکید بر استمرار 
طرح هــاي عملیاتي مبارزه با قاچاق بــه صورت روزانه در 
تمام نقاط اســتان، ارزش ریالی سوخت های قاچاق کشف 
شــده در این طرح را بنا به اعلام نظر کارشناسان اقتصادی 

۶5 میلیارد ریال عنوان کرد.

  گپون
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نکند این هم توطئه ی آمریکاست؟!
تشریح خدمات درمانی در مرکز بهداشتی و درمانی 

سیتی و ماسیتی بشاگرد؛

بجز این درمانگاه راه به جایی 
نداریم 
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   یادداشت 

    

430هزار لیتر فرآورده های نفتی 
قاچاق در هرمزگان 

   حوادث 
    

بخشنامه طرح »ســاماندهی و به کارگیری 
نیروی کار بومی« با محوریت جوانان توسط 
اســتاندار هرمزگان به دستگاه های دولتی و 
نهادهای عمومی، مدیران عامل شــرکت ها 
و بنگاه های اقتصــادی، مناطق آزاد و ویژه 

اقتصادی این استان ابلاغ شد.
به گزارش ایرنا، اشــتغال و ســرمایه گذاری 
هرمزگان، این کارگروه در جلســه ۲۱ تیرماه 
ســال جاری به پیشنهاد اداره کل تعاون، کار 
و رفــاه اجتماعی و در راســتای اجرای ماده 
)۴۷ ( قانون برنامه ششم توسعه و همچنین 
اجــرای دســتور رییس جمهور در شــورای 
اداری هرمزگان بــه تاریخ ۲۳ دیماه ۱۴۰۰، 
با در نظر گرفتن مقتضیات و مصالح جوانان 
جویای کار بومی استان و ظرفیت بنگاه های 
تولیــدی و خدماتی و پروژه هــای عمرانی 
بزرگ مقیاس اســتان، ضوابط و مواردی را 
با هدف ساماندهی و به کارگیری نیروی کار 

بومی تصویب کرد.
خبرگزاری ایرنا به علت اهمیت این موضوع و 
ضرورت اطلاع مدیران شرکت ها و دستگاه 
های مشــمول، بندهای مهم این طرح را در 
ادامه می آورد به طــوری که ماده یک این 
طرح تاکیــد دارد که دســتگاه های اجرایی، 
بنــگاه های بــزرگ اقتصــادی و نهادهای 
عمومــی غیردولتی بر اســاس تصریح ماده 
)۴۷( قانون برنامه ششــم توسعه و دستورات 
رییس جمهور در ســفر به هرمزگان، مکلفند 
در پروژه های خود در زمان ساخت در شرایط 
برابر به پیمانکاران بومی واجد شرایط استانی 
اولویت دهند و نیز در قرارداد با شــرکت ها 
و پیمانــکاران، ترتیبــی فراهــم آورند تا به 
)بومی  اســتانی  بومی  نیروهــای  کارگیری 
شهرستان یا استان( در اولویت باشند و ضمن 
نظارت بر حسن اجرای آن، گزارش وضعیت 
جذب نیروی انســانی را به صورت ســه ماه 
یکبار همراه با مســتندات مثبت به اداره کل 

تعاون، کار و رفاه اجتماعی ارسال کنند.
تبصــره یک این طــرح نیز مــی گوید در 
صورتی که تعــداد افراد مورد نیاز شــرکت 

ها و پیمانکاران در ســامانه جســت و جوی 
شــغل در محدوده اســتان کمتر از تقاضای 
آنان باشد یا منطبق با درخواست پیمانکاران 
نباشــد، در این صورت پیمانکاران می توانند 
افراد را خارج از محدوده هرمزگان انتخاب و 
به صورت موقت و به منظور فراهم ســازی 
 امــکان جایگزینی نیــروی کار بومی، جذب

کنند.
همچنین براســاس ماده ۲ این طرح، تمامی 
دســتگاه های اجرایی، بنــگاه های بزرگ 
اقتصــادی و نهادهای عمومــی غیر دولتی 
مکلفند برای پروژه های آغاز شده از ابتدای 
ســال جاری )۱۴۰۲( و نیز ســال های آتی 
ترتیبــی اتخاذ، به نحوی کــه پیمانکاران را 
موظف به اجرای شــرایط بنــد ب و ج ماده 

یک بخشنامه کند.
ماده ســه طرح نیز تاکیــد دارد که بنگاه ها 
و واحدهای صنعتــی خصوصی و خصولتی 
متوســط و بزرگ ) دارای 5۰ نفر شــاغل و 
بیشتر( آماده بهره برداری یا به بهره برداری 
رســیده مکلفند نیروی انســانی مورد نیاز و 
نیازهای اســتخدامی خود را تعیین و از قبل 
بــه اداره کل تعاون، کار و رفــاه اجتماعی ، 

اعلام کنند.
براســاس ماده چهار، بنگاه هــا و واحدهای 
صنعتی خصوصــی و خصولتی متوســط و 
بزرگ ) دارای 5۰ نفر شاغل و بیشتر( مکلفند 
در زمان بهره برداری برای جذب و استخدام 
نیروی انســانی بومی، نســبت به برگزاری 

آزمون کتبی و انجام مصاحبه اقدام کنند.
در این میان تبصره یــک این بخش اصرار 
دارد که نظارت بر حسن اجرای آزمون کتبی 
و مصاحبه برعهده اداره کل تعاون، کار و رفاه 

اجتماعی است.
مــاده پنج نیز مــی افزایــد: اولویت اعطای 
مشــوق های نرم افزاری منــدرج در قوانین 
برنامه توســعه و بودجه ســنواتی با دستگاه 
هــای اجرایی ، بنــگاه هــای اقتصادی و 
پیمانکارانی  و  نهادهای عمومی غیردولتــی 
است که مفاد و مواد این بخشنامه را رعایت 

کنند.
در مــاده ۶ این طرح نیز آمده اســت: اداره 
کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی مکلف است 
نســبت به جمع بندی و احصــای نیازمندی 
های استخدامی و مهارت های مشاغل مورد 
نیاز بازار کار اســتان اقدام کند و با اســتفاده 
از ظرفیت دانشــگاه های اســتان )ترجیحا 
دانشــگاه هرمزگان( و اداره کل فنی و حرفه 
ای شرایط لازم را برای تربیت نیروی انسانی 
مورد نیاز بازار کار و مطابق نیازمندی صنایع 

تولیدی و سایر فعالیت ها فراهم آورد.
تبصــره این ماده نیز می گوید که دانشــگاه 
هرمــزگان و اداره کل آموزش فنی و حرفه 
ای اســتان مکلفند نســبت بــه آموزش و 
توانمندســازی نیروی کار بر اساس نیازهای 
ابلاغی از ســوی اداره کل تعاون کار و رفاه 
اجتماعی )موضوع ماده ۶(، در کوتاه مدت و 
بلند مدت اقدام نمایند و گزارش برنامه ریزی 
و اقدامات انجام شده را هر سه ماه یکبار در 
کارگروه تخصصی اشتغال استان ارائه نمایند.

اما در مــاده هفت این طرح آمده اســت: با 
توجه به راه اندازی ســامانه جســت وجوی 
شغل، بنگاهها و واحدهای صنعتی خصوصی 
و خصولتی متوســط و بــزرگ ) دارای 5۰ 
نفر شاغل و بیشــتر( و تمامی پیمانکاران و 
افراد جویای کار می بایســت نسبت به ثبت 
مشخصات خود در سامانه مذکور اقدام کنند.

تبصره ای ذیل این مــاده نیز تاکید دارد که 
جذب نیروی انســانی منوط به ثبت نام افراد 

در این سامانه خواهد بود.
ماده هشــت طرح نیز تاکید کرده اســت که 
گزارش اجرای این بخشــنامه و تاثیرات آن 
بر بازار کار اســتان و شاخص های آماری به 

صورت هر شــش ماه یکبار توسط اداره کل 
تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان جمع بندی 
و در کارگروه تخصصی اشــتغال استان ارائه 

خواهدشد.
ماده ۹ نیز آورده اســت: نظارت بر حســن 
اجرای این بخشــنامه بر اســاس ماده ۱۹۲ 
قانون کار بر عهده اداره کل تعاون کار و رفاه 
اجتماعی است و متخلفان از آن مطابق ماده 
۱۸۲ قانــون مذکور به مراجع قضایی معرفی 

خواهند شد.
گزارش های تفصیلی و بیــان جزئیات اجرا 
یا عدم اجرا و اقدامــات نظارتی و قضایی با 
متخلفان با ذکر مصادیق هر ســه ماه یکبار 
به کارگروه تخصصی اشتغال استان گزارش 

خواهد شد.
بر اســاس این گزارش مرکز آمار ایران نرخ 
بیکاری جمعیت ۱5 ســاله و بیشتر هرمزگان 
در بهار سال گذشته ۱5 و سه دهم درصد بود 
که این نرخ در بهار سال جاری به ۱۲ و یک 

دهم درصد رسید.
از ســویی براســاس گزارش ها تعهد ایجاد 
فرصت شغلی در این استان امسال ۲۹ هزار 
نفر تعیین شــده که تا مرداد ماه امسال بیش 

از هفت هزار شغل ایجاد شده است.
همچنین براســاس گزارش های منتشــره، 
۲۲ هــزار و ۹۱۹ نفر طی ۶ ماهه نخســت 
ســال جاری با همکاری اداره های دولتی این 
استان شاغل شدند و براساس مصوبه شورای 
اشتغال کشور باید امسال برای ۲۹ هزار و ۶۹ 
نفر در هرمزگان فرصت شــغلی ایجاد شود 
که از ابتدای ســالجاری تا پایان شهریورماه 
امســال ۷۸٫۸۴ درصد اشــتغال تعهدشــده 

محقق شده است.
همچنیــن تفاهم نامــه ســه جانبــه جذب 
اســتخدام هشــت هــزار نیــروی بومی از 
 طریــق ســامانه جســت و جــوی شــغل

shoghl.mcls.gov.ir در مــرداد مــاه 
امســال بین اســتانداری هرمزگان، شرکت 
پالایش نفت بندرعباس و اداره کل تعاون، کار 

و رفاه اجتماعی استان به امضا رسید.

بخشنامه ساماندهی و بکارگیری نیروی کار بومی در هرمزگان ابلاغ شد

نورپردازی ورودی شهر قشم به بهره 
برداری رسید

ندای هرمزگان – گروه خبر 
دریانــوردی هرمزگان  و  بنــادر  مدیــرکل 
گفــت: فرآیند تحویــل گواهینامه های ثبت 
به مالکان شــناورهای صیادی در استان، با 
صدور نخســتین بخش گواهینامه های ثبت 
قایق هــای صیادی به تعــداد ۲هزار و ۴۳5 

فقره از روز گذشته آغاز شده است.
به گزارش ندای هرمزگان، حسین عباس نژاد 
در تشــریح فرآیند ثبــت قایق های صیادی 
اظهــار کرد: پــس از صدور مجــوز صید و 
صیادی از درگاه ملی مجوزها از نیمه نخست 
تیرماه مراجعه ثبت قایق های صیادی به اداره 
بازرسی و ثبت شــناورهای اداره کل بنادر و 
دریانوردی هرمزگان شروع و تا کنون ۶ هزار 
و ۱۲۹ پرونده ثبت قایق های صیادی در این 

اداره کل تشکیل شده است.
وی ادامــه داد: برای این مهم اداره کل بنادر 
و دریانوردی اســتان با بسیج تمامی منابع و 
امکانات در ۱۱ بندر سازمانی اقدام به دریافت 
مدارک متقاضیان و تشکیل پرونده های ثبت 

شناورها کرد.
افزود:  بنادر و دریانوردی هرمزگان  مدیرکل 
در مرحله بعد تیم های بازرســی و موسسات 
رده بنــدی در طول تابســتان به ۱۴۱ محل 
استقرار قایق های صیادی در سراسر سواحل 
و هفت جزیره استان مراجعه و برابر الزامات 
و دســتورالعمل های مرتبط اقدام به بازرسی 

قایق های متقاضیان کردند.
عباس نژاد با اشــاره به بازرســی از ۴ هزار و 
۱5۹ شناورهای صیادی، افزود: از ۶۸ درصد 
شــناورهای متقاضیان بازرسی ثبتی به عمل 
آمــده و بــر روی موتور و بدنه شــناورهای 
بازرســی شــده هشــت هزار و ۳۱۸ فقره 
برچســب نشان بازرســی نصب شده و بقیه 
شــناورهایی که به ســازمان بنادر برای ثبت 
شناور اقدام به تشــکیل پرونده کرده اند، در 

مرحله انجام بازرسی هستند. 
وی گفت: برای شــناورهای بازرســی شده 
واجد شرایط توسط ۲ موسسه رده بندی فعال 
در اســتان هرمزگان، ۲ هــزار و ۶5۱ فقره 

گواهینامــه ایمنی بــرای قایق های صیادی 
دارای صلاحیــت فنی و ایمنی صادر شــده 

است.
بــه گفتــه مدیــرکل بنــادر و دریانوردی 
هرمزگان؛ با برطرف شــدن موانع قانونی و 
ابهامــات پیرامون ثبــت قایق های صیادی 
بی هویت ازجمله اعلام نظر معاونت حقوقی 
رییس جمهــور درخصوص موتــور ۲ زمانه 
و رفــع مغایرت قــدرت موتــور قایق های 
صیادی، مشــکلات سر راه صدور گواهینامه 
ثبــت قایق های صیــادی بی هویت برطرف 
 و صدور گواهینامه ثبت در دســتور کار قرار 

گرفت.

عباس نــژاد بــا اشــاره بــه آغــاز تحویل 
گواهینامه هــای ثبت قایق هــای صیادی به 
مالکان شناورهای صیادی، خاطرنشان کرد: 
صیادان می توانند با مراجعه به اداره بازرسی 
و ثبت شــناورها در بندرعباس و ادارات بنادر 
و دریانــوردی بندرلنگه و جاســک اقدام به 
دریافــت گواهینامه هــای ثبــت قایق های 

صیادی کنند. 
وی اضافه کرد: بازرســی و صدور گواهینامه 
ثبت ســایر متقاضیان کــه در اداره کل بنادر 
هرمزگان اقدام به تشــکیل پرونده کرده اند 
بــا هماهنگی تعاونی های صیــادی انجام و 
گواهینامه ثبــت شــناورهای آن ها تحویل 

خواهد شد.
یادآور  بنادر و دریانوردی هرمزگان  مدیرکل 
شد: از این پس قایق های صیادی بی هویت 
کــه گواهینامه ثبت قایــق از اداره کل بنادر 
اســتان دریافت کرده اند، می توانند با نظارت 
شیلات و دریابانی به صورت قانونی اقدام به 

دریاروری و صیادی کنند.

آغاز تحویل بیش از 2 هزار گواهینامه  ثبت شناورهای صیادی در هرمزگان

ندای هرمزگان – گروه خبر 
با  بانوان محجبه  اســتاندارهرمزگان حضور 
پذیرش همزمان نقش مادری و مسئولیت در 
پیشرفت صنعتی کشور را مصداق عملی امر 
به معروف دانست و گفت: این امر شما را به 
الگویی برای سایر بانوان تبدیل کرده است .

به گزارش ندای هرمزگان، مهدی دوســتی 
در آیین تجلیل از خانواده های معزز شــهدا 
بانوان محجبه شــرکت فولاد هرمزگان،  و 
اظهارداشــت: فولاد هرمزگان نشان می دهد 
که مدل مطلوب توســعه صنعتی در کشور 
قابل دســت یافتن است و  هم می توان فولاد 
تولید کــرد و هم با اجرای مســئولیت های 
اجتماعــی در کنار مردم بود و در عرصه های 
دیگری چــون ورزش، فرهنگ و مســائل 

اجتماعی به استان کمک کرد.
وی افزود: فــولاد هرمزگان، در صنعت  نیز 
صرفــا محدود به تولید نشــده و همزمان با 

ثبت رکوردهــای مختلــف در زمینه تولید، 
طرح های توســعه ای را نیــز دنبال می کند 
که کارخانه آهک، کارخانه اکســیژن و واحد 
احیای یک میلیون و ۷۲۰ هزار تنی از جمله 

این موارد هستند.
اســتاندار هرمزگان، با تاکید بر حضور بانوان 
در فعالیت هــای اجتماعی، ادامــه داد: آمار 
دانشــجویان خانم از ابتدای انقلاب همواره 
رو به رشد بوده و امسال به ۶۱ درصد رسیده 
است که نشان از جایگاه ویژه بانوان در منظر 
جمهوری اسلامی ایران است و موجب شده 

نگاه ابزاری به زن که قبل از انقلاب مرسوم 
بود از بین برود .

دوستی با اشــاره به حضور بانوان در صنعت 
پیشــرفته ای مانند فولاد، اضافــه کرد: در 
گذشــته حضور بانوان در اشتغال محدود بود 
اما حضور شــما در عرصه تولید فولاد نشان 
از پتانســیل ویژه بانوان اســت که همزمان 
با ایفای نقش در توســعه صنعتی در توسعه 
فرهنگی و اجتماعــی جامعه و نقش مادری 

نیز فعال هستید.
عالی ترین مقام دولت در هرمزگان، تلاش و 
کوشــش بانوان در صنایع را مثال عینی امر 
به معروف عملی، دانست و گفت: در شرایط 
سخت آب و هوایی کارکردن و غافل نشدن 
از نقش هــای دیگر موفقیــت بزرگی برای 
جامعه زنان به شــمار می آید و حضور شــما 
موجب می شود که بســیاری از افراد شما را 

الگوی خود قرار دهند.

وی افزود: امروزه جامعه اســلامی ما شاهد 
حملات شدیدی از سوی دروغ پردازان غربی 
اســت که زنان را در این حملات محور قرار 
داده اند و حضور پررنگ بانوان در جایگاه های 
مختلــف می تواند به خنثی شــدن حملات 

دشمن کمک کند.
مهدی دوســتی با ابــراز رضایت از عملکرد 
خانواده های  کارگیــری  به  هرمزگان  فولاد 
شــهدا و ایثارگــران در صنعــت فــولاد را 
مــورد تاکید قرار داد و گفــت: باید از طرق 
مختلف به اشــتغال خانواده های معزز شهدا 
و ایثارگران کمک کنیم چرا که این عزیزان 

حق زیادی بر گردن همه ما دارند.
وی ادامه داد: عمده ایثارگران، متولدین دهه 
۳۰ و ۴۰ هســتند و ما فرصــت کمی برای 
قدردانی از این عزیزان داریم بر همین اساس 
همه باید کمک کنند تا دغدغه های این قشر 

به فوریت مرتفع شود.

استاندارهرمزگان:
  حضور بانوان محجبه در مقام مادر و در عرصه صنعت مصداق عملی امر به معروف است 

ندای هرمزگان - گروه خبر 
رئیــس اداره منابــع طبیعــی و آبخیزداری 
شهرســتان بندرلنگه از گشت زنی نیروهای 
یگان حفاظــت  این شهرســتان در منطقه 

بندرآفتاب بخش شیبکوه خبر داد .
به گزارش ندای هرمزگان، حمید حسین پور 

گفت: به منظور جلوگیری و بررســی اراضی 
و  پیشــگیری از تخریب وتصــرف اراضی 
ملی، گشت های یگان حفاظت این اداره به 

صورت شبانه روزی می باشد.
وی گفــت: نیروهای حفاظت ایــن اداره به 
صورت ۲۴ســاعته مشــغول گشــت زنی و 

مراقبت از اراضی ملی و طبیعی می باشــند 
و بــا مشــاهده هرگونــه تخریب،تصرف و 
آتش ســوزی اراضی منابع طبیعی با تخریب 
کنندگان عرصه ها مطابق قانون برخورد می 

شود.
حســین پور افزود: نیروهــای یگان حفاظت 

منابــع طبیعی و آبخیزداری این شهرســتان 
به صورت شبانه روزی آماده دریافت هرگونه 
اخبار در مورد تخریب و تصرف و آتش سوزی 
از طریق شــماره تلفن ۱5۰۴ و ۱۳۹ هر روز 
پاســخگوی مردم و مسئولان در جهت ارائه 

گزارشات و انتقادات و پیشنهادات می باشد.

گشت زنی ماموران یگان حفاظت در منطقه بندر آفتاب شهرستان بندرلنگه



فرهنگ

به گزارش ندای هرمزگان ســارقی چهار بار کابل برق یک 
دکه روزنامه فروشی را به سرقت برده است.

روزنامه فروش بینوا مستاصل مانده بود که در این گرمای 
طاقت فرسا چه خاکی به سر خودش بریزد.

با توجه به سرقت چند بار کابل برق دکه اش و عدم کمک 
و همراهی اداره برق، این بار و به تحریک بعضی از دوستان 
نــادان، روزنامه فروش بیچاره عزم خــود را جزم کرد تا با 
مراجعه به اداره برق، به هر شــکل ممکن کمکی دریافت 
کنــد و برای تامین مجدد کابل برق به ســرقت رفته اش 

کاری انجام دهد.
روزنامــه فروش از همه جا بی خبر دل به دریا زد و به اداره 
عریض و طویل برق مراجعه کرد، ولی مسئولان اداره برق 
باز هم نتوانســتند برای این بیچاره مال باخته کاری انجام 
دهند چون شــرط انها برای دریافت فــوری کابل در این 
گرمای طاقت فرســا، داشتن یک ســازمان و یا ارگان و یا 

موسسه بزرگ عام المنفعه بود.
ان بیچاره هم دســت از پا درازتر به محل کار خود برگشت 
و عطای کابل را به لقای ان بخشــید و طبق معمول به هر 
مشــقتی بود و با قرض و قولــه این بار هم کابل برق دکه 

خودش را تامین کرد...
درســته که روزنامه فروش فلــک زده از خیر کمک اداره 
برق گذشــت و طبق روال پیشین، مشکل را خودش حل و 
فصل نمود، ولی معضل اصلی اینجاســت که این بار برق) 
انهم برق ســه فار( روزنامه فروش بدبخت را گرفته است و 

او را رها نمی کند.
کارشــناس اداره برق یقه ان بی نوای اس و پاس را گرفته 
اســت که چرا چهار بار کابل دکه ات به سرقت رفته است. 
این امر »مشکوک« اســت و بوی »توطئه« به مشام می 

رسد...
روزنامه فروش بدبخت تازه متوجه شده است که چه غلطی 
کرده است و چه دسته گلی به اب داده است. بیچاره مرتب 
دارد به کســانی لعنت می فرستد که این بار او را تحریک 

کردند که برود و به اصطلاح »حق خود« را بگیرد.
خدا کند نــدای هرمزگان از تحریــک کنندکان دکه چی 

نگون بخت در گرفتن ان حق کذایی اش نباشد...

                         »فضول محله«
 
 

کتاب »خوراک خرگوش با سس هزار و یک شب برای شیر 
زیرشــلواری پوش« نوشته فرهاد حسن زاده با تصویرگری 
فریناز سلیمانی توسط انتشارات پرتقال منتشر و راهی بازار 

نشر شد. 
به گــزارش خبرگزاری مهر، کتاب »خــوراک خرگوش با 
سس هزار و یک شب برای شیر زیرشلواری پوش« نوشته 
فرهاد حســن زاده به تازگی با تصویرگری فریناز سلیمانی 
توسط انتشارات پرتقال منتشر و روانه بازار نشر شده است.

حســن زاده درباره مضمون کتاب جدید خود می گوید: من 
معتقــدم که قصه هــا نمی میرند؛ بلکــه از حالتی به حالت 
دیگر تغییر شکل می دهند. در گذشته های دور اگر شهرزاد 
قصه گــو برای زنده ماندن قصه می گفــت، اینجا و در این 
کتاب، خانم خرگوشه این کار را می کند. او پر از قصه است 
و برای خورده نشــدن توسط آقاشــیره بهترین کار دنیا را 

می کند. یعنی قصه هایی از جنگلستون می گوید.
این عضو انجمن نویســندگان کودک و نوجوان افزود: این 
کتاب ۱۷ داســتان کوتــاه دارد که در دل داســتان اصلی 
گنجانده شده است. خانم خرگوشه که مادری آموزگار است 
در راه رفتن به مدرســه به دام شیری می افتد که روزی و 
روزگاری به شکل مقتدرانه ای بر جنگل حکومت می کرده 
است. خرگوش برای اینکه زنده بماند و خورده نشود شروع 
می کند به تعریــف قصه هایی با روایتی مــدرن از زندگی 
مــدرن حیوان هایی که هر کدام شــباهت هایی به زندگی 
آدم ها دارند. ســلطان جنگل با شنیدن قصه ها کم کم رام و 
آرام می شود. بگذریم که گاهی هم خشمگین و بی منطق 

است و این کار خرگوش را دشوار می کند.
در بخشــی از این کتاب می خوانیم: کتــاب  فروش گفت: 
»این کتاب ربطی به هزار و یک شــب ندارد ولی تو را به 
یاد شــهرزاد قصه گو و قصه هایش می اندازد. من که خیلی 
خوشم آمد.« مشتری گفت: »می شود بگویید چرا خوشتان 

آمده؟«
کتاب فروش به افق های دور خیره شد و گفت: »چون قصه 
در قصه است. چون هر قصه اش مثل یک نان خامه ای تازه 
و شــیرین تا مدت ها تو را با خــودش درگیر می کند. چون 
با قصه هایش هم می خنــدی و هم به فکر فرو می روی و 
می گویی عجب! چون نویسنده اش با زمین و زمان شوخی 
کرده و همه را به چالش کشیده. خلاصه اینکه مدیونی اگر 

بخری و بخوانی و نگویی عجب!«
مشتری گفت: »عجب!«

فرهاد حســن زاده نامزد ایران بــرای دریافت جایزه جهانی 
آسترید لیندگرن برای در سال ۲۰۱۷ توسط کانون پرورش 
فکری کــودکان و نوجوانان، ســال های ۲۰۱۸، ۲۰۱٩ و 
۲۰۲۰ توســط شــورای کتاب کودک و سال ۲۰۲۳ توسط 
انجمن نویســندگان کودک و نوجوان است. وی برنده لوح 
سپاس جایزه هانس کریســتین اندرسن )معروف به نوبل 
ادبیات کودک( در سال های ۲۰۱۸ و ۲۰۲۰ نیز شده است.

این کتاب با قیمــت ۱۷٩ هزار تومان برای خوانندگان ۱۰ 
سال به بالا عرضه شده است.

فارس، از ایالات قدیمــی و پهناور جنوب ایران، از غرب 
به خوزستان، از شــمال به ایالت جبال، از شرق به ایالت 
کرمــان و از جنــوب به خلیج فارس محدود می شــد و 
شهرهای بزرگ و مهم سیاسی و اقتصادی و نیز راههای 
مواصلاتــی و تجــاری مهمی را در بر مــی گرفت. این 
ایالت در دوره اســلامی نیز مانند عصر ساســانی، به پنج 
ولایت بزرگ که هر کدام کوره نامیده می شــد، تقسیم 
مــی گردید. این پنج کــوره عبارت بــود از: اول »کوره 
اردشــیر« خره که شیراز، کرسی آن و مرکز ایالت فارس 
بود؛ دوم، »کوره شــاپور خره« که شهر شاپور، کرسی آن 
محسوب می شد؛ ســوم، »ارجان« که کرسی آن همین 
نام را داشــت؛ چهارم، »اصطخر« که کرسی آن در محل 
پایتخت قدیم ساســانیان )اصطخر( قــرار می گرفت و 
پنجم، »کوره دارابجِرد« که کرسی آن به همین نام بود.

هر کدام از کوره های فوق الذکر، شهرهای مختلفی را در 
برداشتند که برخی از آنها در دوره های تاریخی بعدی از 
ایالت فارس و کوره هایش جدا گردیدند؛ مانند شــهر یزد 
که جزو ایالت جبال و ســپس کرمان شــد و سرانجام به 
صورت اســتانی مستقل در آمد.]٩[ بنادر این ایالت نیز در 
حاشیه خلیج فارس، چنین وضعیتی داشتند؛ برخی از آنها 
به ایالت خوزســتان فعلی ملحق گردیده اند و بعضی نیز 

جزئی از ایالات تازه تاسیس ساحلی شده اند.
فارس که در تقســیمات استانی جدید ایران هیچ ارتباطی 
بــا خلیج فارس ندارد، در گذشــته، ســاحلی طولانی در 
حاشیه خلیج داشت که در بین سه کوره از پنج کوره این 
ایالت تقســیم می-گردید و غربی ترین ناحیه ساحلی آن 
در کوره ارجان در مجاورت خوزســتان واقع می شد. در 
شرق ارجان، کوره اردشیر خره، بیشترین ساحل را به خود 
اختصاص می داد. شرقی ترین سواحل فارس از آن کوره 

دارابجرد بود که در مجاورت ایالت کرمان قرار داشت.
 

لوییز گلوگ برنده جایزه نوبل و پولیتزر و ملک الشــعرای 
سابق آمریکا که برای آثار تند و تغزلی خود شناخته شده 

بود، در ۸۰ سالگی از دنیا رفت.
به گزارش خبرگزاری مهر به نقل از گاردین، لوئیز گلوک، 
شــاعر برنده جایزه نوبل و ملک الشعرای سابق آمریکا در 

۸۰ سالگی درگذشت.
گلوک، شــاعری بــا صراحت با اشــعاری موجز و اغلب 
غمگین که با اشــاره و الهام از اساطیر کلاسیک در کنار 
خاطره ها و نگاه فلســفی سروده می شــدند جایزه نوبل 

ادبیات سال ۲۰۲۰ را دریافت کرده بود.
داوران نوبل وی را برای »صدای بی شک شاعرانه ای که 
با زیبایی سخت، وجود فردی را جهانی می کند« تحسین 
کردند و افزودند اشــعار او اغلب در یک صفحه یا کمتر، 
تعهد او را به »ناگفته ها، به پیشنهادها، به سکوتی شیوا و 

عمدی« نشان می دهد.
گلوک که اهل نیویورک بود، بیش از ۱۲ کتاب شــعر در 
طول زندگی خود منتشــر کرد و یک افسانه منثور کوتاه 
با عنوان »گل همیشــه بهار و رز« در کارنامه اش داشت. 
آثار او به شــدت تحت تأثیر اساطیر کلاسیک، شکسپیر 

و الیوت بود.
او جایزه پولیتزر را نیز ســال ۱٩٩۳ برای »زنبق وحشی« 
دریافت کرد؛ کتاب شــعری که موضوع آن رنج، مرگ و 
تولــد دوباره بود. از دیگر آثــار وی می توان به مجموعه 
شــعرهای »هفت عصر«، »پیروزی آشیل«، »ویتا نوا« و 

»مجموعه شعرهای ۱٩۶۲-۲۰۱۲« اشاره کرد.
گلوک جوایز ادبی متعدد دیگری هم در کارنامه داشت که 
جایزه بولینگن برای یک عمر دســتاورد در سال ۲۰۰۱، 
جایزه کتاب ملی در ســال ۲۰۱۴ برای »شــب وفادار و 
پاکدامن« و مدال ملی علوم انسانی در سال ۲۰۱۵ برای 
»دهه ها شعر غزلی قدرتمند که تمام تلاش ها را به چالش 

می کشد« از مهمترین آن ها هستند.
این شاعر همچنین از سال ۲۰۰۳ تا ۲۰۰۴ ملک الشعرای 
آمریکا بود و به نویسندگان مشتاق در موسسه هایی مانند 

استنفورد و ییل آموزش داد.
وی که از اواســط دهه ۲۰ ســالگی اش موفق شده بود 
اشــعارش را در نیویورکر، ماهنامه آتلانتیک و مجله های 
دیگر منتشــر کند، زندگی و توانایی خود در نوشــتن را 
مدیون هفت ســال روانکاوی فشــرده در ۲۰ سالگی اش 
می دانســت و گفته بود: تحلیل به مــن آموخت که فکر 
کنم. به من آموخت کــه از تمایل خود برای اعتراض به 
ایده های بیان شده در مورد ایده های خودم استفاده کنم، 

به من یاد داد که از شک استفاده کنم.
اولین کتاب شــعر او با عنوان »تولد نخست « سال ۱٩۶۸ 
منتشر شــد و کتاب دومش »خانه مارشلند« سال ۱٩۷۵ 
به بازار آمد و با موفقیت ادبی روبه رو شد. آثار بعدی وی، 
از جمله »زنبق وحشی« و »آرارات« نشان دهنده چالش 
خلاقانه وی بودند. وی زمانی نوشــت: »مزیت شــعر بر 
زندگی این است که شــعر، اگر به اندازه کافی تند باشد، 

ممکن است ماندگار شود.«

tضرورت حجاب
در جلســه ای کــه شــریعتمداری و آیات 
عظام گلپایگانی و مرحوم حائری و مرتضی 
حائری به خاطر اوضاع آشفته ی قم پس از 
چهلم حاج آقا مصطفی در منزل حاج میرزا 

ابوالقاسم دانش آشتیانی تشکیل داده بودند، 
بحــث در باره ی حجاب پیــش می آید و 
کفته می شــود که اعــلام کنیم حجاب از 
ضروریات اسلام است. شریعتمداری با این 
مسأله مخالفت می کند و می گوید: ما نمی 

توانیم بگوییم فرح، زن شاه منکر ضروریات 
اسلام است.)خاطرات خلخالی ص ۴۱۶(

همین متن گویای این اســت که ضرورت 
یــک امر چه قــدر تابع فضای سیاســی و 

اجتماعی جامعه اســت چنــان که حرمت 
موســیقی در کتاب »گناهان کبیره« شهید 

دستغیب از این امر ناشی می شود.
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شاعر برنده نوبل ۲۰۲۰ درگذشت

?گردآوری: کاظم گلخنی 
نکته های نیکو

ایرج محمدی با مثبت ارزیابی کردن داوری 
فیلم های جشنواره کودک و نوجوان و تاکید 
بر رفع مشکلات فنی ســینماهای اصفهان 
برای دوره آینده جشــنواره گفت: اکران فیلم 
کودک در ســینمای ایران کار بسیار سختی 

است و نیازمند توجه بیشتر است.
به گزارش ایسنا، هفته گذشته سی وپنجمین 
جشــنواره فیلم های کودکان و نوجوانان در 
اصفهان برگزار شــد و این جشــنواره که با 
مدیرعامل  تغییر  متعددی همچون  مســائل 
بنیاد ســینمایی فارابی )دبیر جشنواره( روبرو 
بود با نقدهایی مثبت و منفی به پایان برسد.

در روزهای برپایی جشنواره برخی فیلمسازان 
حاضر در این رویداد اظهارنظرهای مختلفی 
را مطرح کردند و آنچه بیشــتر رسانه ای شد 
حضور داوران دختر و پسر )در بخش کودک 
و نوجوان( و تماشای فیلم ها توسط آن ها در 
سالن های تفکیک شــده و نیز کیفیت پایین 
ســالن های نمایــش فیلم از نظــر صوتی و 
تصویری بود. این جشنواره در سی وپنجمین 
دوره حتمــا نــکات مثبتی هــم دارد که در 
روزهای آینده تلاش می شود در گفت وگو با 

داوران به ارزیابی دقیق تری رسید.
با این حال یکی از فیلمســازان باســابقه که 
چند دوره در این جشــنواره شــرکت داشته، 
معتقد اســت جشــنواره فیلم های کودکان و 
نوجوانان در اصفهــان به عنوان یک رویداد 

بین المللــی باید از نظر فنی تقویت شــود و 
همچنین اکران فیلم های کودک باید بیشتر 

مورد توجه قرار گیرد.
ایرج محمدی که در سی وپنجمین دوره این 
جشــنواره با فیلم »سینگو« به اصفهان رفته 
بــود، در گفت وگویی با ایســنا درباره برخی 
انتقادها از جشــنواره بیان کرد: اینکه کیفیت 
فنی سالن ها مورد نقد بود، یک واقعیت است؛ 
درواقع این بضاعت سینمای اصفهان است و 
کاری نمی شــود کرد. البته بــه نظرم از نظر 
پخش صدا وضعیت خوب بــود ولی از نظر 
تصویــر، خیر و احســاس می کنم توانمندی 
ســینما در این زمینه پایین است چون مثلا 
ویژگی هــای بصری فیلم »ســینگو« که در 
قشم فیلمبرداری شــده و می توانست روی 
پرده بســیار جلوه گری کند اصلا به چشــم 
نیامد و وقتی علت را پرسیدیم، متوجه شدیم 

بخاطر مشکلات فنی است.  
او افزود: سازمان سینمایی هم به این موضوع 
باید توجه کند چون این جشــنواره به عنوان 
یــک رویداد بین المللی پــس از ۳۵ دوره به 
برند تبدیل شــده لذا اگر به بحث فنی ماجرا 
رسیدگی بیشتری شود هم برای مخاطبان و 
هم فیلمسازان شــعف آور است که با کیفیت 
بهتــری فیلم را تماشــا کنند. امیــدوارم در 
جشنواره سال آینده این نقص برطرف شود.

وی همچنیــن با تاکیــد براینکه از وضعیت 

تمام ســالن های جشــنواره مطلع نیست، به 
سالن محل برپایی مراسم افتتاحیه هم اشاره 
کرد و گفت:  امکانات ســالن افتتاحیه خیلی 
مناســب بود و در این چنــد دوره ای که در 
جشنواره کودک شرکت کرده بودم، افتتاحیه 

امسال را از گذشته بهتر دیدم.  
محمدی همچنین حضــور داوران کودک و 
نوجوان را اتفاقی خوب دانســت و ادامه داد:  
من فیلــم را با داوران نوجوان دختر تماشــا 
کــردم و خیلــی کنجکاو بودم کــه پس از 
فیلم چه ســوال هایی می پرســند؛ جالب بود 
از بخش هایی سوال می پرسیدند که برای ما 
اصلا قابل پیش بینی نبود و خیلی سوال های 
فنی مطرح می کردند. پیش از این هیچ وقت 
با داوران کودک و نوجوان در جشنواره مواجه 
نشــده بودم و این نوع نقد و بررســی برایم 
جــذاب بود چون ما فیلــم را برای مخاطب 
می ســازیم که در این حوزه مخاطب اصلی 
ما دقیقا همین کودکان و نوجوانان هســتند. 
البته بــرای داوران بزرگســال احترام قائلیم 
بخصوص آنکه وقتی به جشنواره ای می رویم 
قواعد آن را هم می پذیریم اما هیچ گاه از نظر 
آن ها مطلع نمی شــویم و حتی گاهی ابهام و 
ناراحتی هایــی هم پیــش می آید در صورتی 
که این مواجهه فیلمســاز با داوران نوجوان 

شراطی کاملا متفاوت دارد.
اودر پایان با اشاره به اینکه فیلم »سینگو« در 

۲۷ جشنواره بین المللی شرکت کرده و جایزه  
هم کسب کرده اســت، بیان کرد: هر چقدر 
فیلم هایی که ســاخته می شــوند در عرصه 
بین الملل قابل عرضه باشــد به سینمای ما 
بیشــتر کمک می کنند چون متاسفانه گیشه 
ســینمای ایران فیلم کودک را برنمی تابد و 
به طور کلی با فیلم هــای کودک برخوردی 
سبب  وضعیت  این  می شــود.  علی الســویه 
می شــود تهیه کننده هــا در بخش خصوصی 

علاقه ای به سرمایه گذاری نداشته باشند.
افزود: »سینکو« یک فیلم مستقل  محمدی 
اســت که در خارج از کشــور طرفدار زیادی 
پیدا کرد و می توانیم هزینــه آن را درآوریم 
اما دوســت داریم فیلم در ایران هم نمایش 
داده شود در حالی که اکران فیلم کودک در 
ســینمای ایران کاری دشوار است. نهادهای 
مربوطه و نیز شــورای پروانه نمایش باید به 
پخش فیلم کودک و نوجوان اهمیت دهند و 
نباید توقع داشته باشند که فیلم های کودک 
صرفا کمدی باشــند چون بچه ها فیلم های 
قهرمان محــور یا آن هایی را کــه با زندگی 
شخصی شان مرتبط تر باشد بیشتر می پسندند.

ایرج محمدی: گیشه سینمای ایران فیلم کودک را برنمی تابد

    کتاب

کتاب جدید فرهاد حسن زاده برای 
نوجوانان منتشر شد

با فضاسازی و شخصیت پردازیهای  این کتاب 
متعدد، یک داســتان آخرالزمانی هم دارد؛ پس 
از انفجــار بزرگ، تقریبا حیــات آدم ها از بین 
رفتــه و جمعیت های محــدودی به صورت 

پراکنده در نقاط مختلف باقی مانده اند.
بــه گزارش خبرنگار مهر، نوشــتن قصه های 
آخرالزمانی یکــی از ترفندهای جهان غرب و 
سلطه برای صاف کردن جاده استعمار و غارت 
کشــورهای دیگر بوده و هست. اما این رویه، 
مربوط به چندسال اخیر و فیلم های هالیوودی 
چند دهه اخیر نیســت و ریشه در قرن بیستم 
دارد. شاید اگر ریشه ای تر در این زمینه تحقیق 
و پژوهــش کنیم، نتایج جالب تری گرفته و به 
گذشته دورتری برویم. به هرحال یکی از آثار 
این ژانر غربــی، رمان »مالویــل« یا »قلعه 
مالویل« نوشــته روبر مرل است که در عالم 
ســینما هم منبــع اقتباس بــوده و فیلمی با 

همین نام براساس آن ساخته شده است.
روبر مرل یک فرانسوی زاده در تبسه الجزایر 
اســت که ســال ۱٩۰۸ متولد شد. پدرش در 
جنگ جهانــی اول در تنگه داردانل کشــته 
شــد و خودش هم وقتی جنــگ جهانی دوم 
شروع شــد به استخدام ارتش فرانسه در آمد. 
مرل در سال ۱٩۴۰ در تخلیه دانکرک توسط 
آلمان ها به اســارت در آمــد و پس از آزادی، 
به نوشــتن رو آورد. »مرگ کسب و کار من 
است« یکی از آثار شناخته شده او در بازار نشر 
ایران اســت. مرل ۲۸ مارس سال ۲۰۰۴ در 

سن ٩۶ ســالگی براثر حمله قلبی درگذشت. 
شنبه و یکشنبه در کنار دریا، جزیره، مادراپور 
هم از دیگر کتاب های او هستند که به فارسی 

ترجمه شده اند.
»قلعه مالویــل« این نویســنده را هم که با 
ترجمه محمد قاضی به زبان فارســی عرضه 
شــده، می توان با کتاب هایی مانند »افسوس! 
بابل« اثــر پت فرانک یا »چکش لوســیفر« 

اثرلری نیون و جری پورنل مقایسه کرد.
داســتان این کتــاب درمورد فــردی به نان 
امانوئل کنت، یکی از ملاکان بزرگ فرانســه 
اســت. کتاب، موضوعی ضد جنــگ دارد و 
بقا )موضوعی آخرالزمانی(  داستان نزاع برای 
آن با وجود اینکه با از بین رفتن دنیا با سلاح 
هسته ای شــروع می شود، به جایی می انجامد 
که باز هم شــخصیت های قصه دنبال سلاح 

برای دفاع از خود هستند.
حوادث داســتان موردنظر در مناطق روستایی 
فرانسه و بستر زمانی اواخر قرن بیستم اتفاق 
می افتند. مخاطب در ۵۰ صفحه نخست کتاب 

با امانوئل، راوی داســتان و روند زندگی اش 
آشــنا می شــود؛ این که امانوئــل در قلعه ای 
کــه با ثروت ارث رســیده از عمویش خریده 
زندگی می کند. قلعه محل زندگی امانوئل هم 
این گونه توصیف و در ذهن مخاطب ســاخته 

می شود:
»گفتم که از آبادی محوطه اول به جز سنگ 
چیزی باقی نمانده بود، اما از آن ســنگ ها که 
من هنوز مقدار زیادی از آن را در اختیار دارم، 
برایم بسیار مفید واقع شــدند، زیرا به وسیله 
آن ها توانستم با تکیه به سمت جنوبی حصار 
که از یکی از قله های کوه سنگی دفاع می کرد 
و بدون آن هم قله خوب می توانســت از خود 
دفاع کند و نیز با تکیه به ســمت شمالی کوه 
ســنگی، قرارگاه هایی برای اسب هایم درست 
کنم. تقریباً در وســط محوطــه اول و در دل 
کوه ســنگی، شکاف عظیم و عمیقی باز شده 
است که در آن، آثاری از سکونت انسان های 
ماقبل تاریخ یافت می شود، لکن نه چندان که 
بتوان آن را غاری تاریخی به حساب آورد. ولی 
برای اثبات این اصل، همین بس که آدمیان، 
هزاران سال قبل از ساختمان قلعه مالویل به 

عنوان پناهگاه استفاده می کرده اند.«
با این توصیفــات از قلعــه و روزمرگی های 
عادی زندگی، ذهــن خواننده برای یک اتفاق 
بزرگ آماده می شود؛ یک انفجار. انفجار یک 
بمب هسته ای که همه فرانسه و حتی اروپا را 
نابود می کنــد اما امانوئل به همراه چند تن از 

دوستان نزدیک دوران کودکی و خدمتکارانش 
که در سردابی مشغول شراب گیری بود، از این 
حادثه جان سالم به در می برند: »ما هر هفت 
نفر ســاکت مانده بودیم و اگــر بتوان گفت، 
به ســکوت رادیو گوش می دادیــم که ناگاه 
غرشی به گوش رســید، غرشی چنان مهیب 
که با هر قیاســی که بخواهم به توصیف آن 
بپردازم، به نظرم مضحک می آید: غریو رعد، 
صــدای تُخماق های بادی، ســوت های زوزه 
مانند کشتی ها، غرش های چند جت که دیوار 
صوتی را شکسته باشــند، همهمه قطارهای 
افســار گســیخته. به هر حال، چیزی که به 
شــدت تراق تراق کند، صدای برخورد آهن ها 
بــه هم گوش را بیازارد، اوج صدای زیر و اوج 
صدای بم، به شــدتی که از حد ادراک خارج 

باشد.«
فراموش نکنیــم این کتاب با فضاســازی و 
یک داســتان  متعدد،  شــخصیت پردازی های 
آخرالزمانی هم دارد؛ پس انفجار بزرگ، تقریباً 
حیــات آدم ها از بین رفته و فقط جمعیت های 
محدودی به صورت پراکنده در نقاط مختلف 
باقی مانده اند، کــه باید برای بقا تلاش کنند 
و هــر کس بــه نوبه خود ایفــای نقش کند. 
نویســنده شــخصیت های مختلف را با طرز 
فکرها و عقایــد مختلف در جامعه ای کوچک 
دور هم جمع کرده که ســعی دارند با گفتگو 
و مشــورت کنار هم با مســائل، مشکلات و 
چالش های پیش رو در شرایطی مواجه شوند 
کــه هیچیک از امکانات دنیایــی امروز را در 

اختیار ندارند.

نگاه کوتاه؛ قلعه مالویل؛ قصه یک جنگ آخرالزمانی و نزاع برای بقا

معاون عتبات ســازمان حــج و زیارت توقف 
ســفرهای زیارتی از ایران به سوریه را تایید 

کرد.
حمیدرضا محمدی به ایســنا گفت: سفرهای 

زیارتی از ایران به ســوریه تــا اطلاع ثانوی 
متوقف شد.

گفته شده است توقف سفرهای زیارتی متأثر 
از شرایط غزه و تشدید درگیری های ناشی از 

جنگ اخیر بوده است.
تا پیش از این، ســفر زائران ایرانی به دمشق 
در ســوریه با هفتــه ای یک پــرواز از مبدأ 
تهران انجام می شــد. در هر پرواز دو کاروان 

۸۰ نفره اعزام می شــدند که هزینه این سفر 
یک هفته ای با کاروان هــای حج و زیارت به 

حدود ۱۴ میلیون تومان رسیده بود.
ســفر زائران ایرانی به سوریه درحالی متوقف 
شــده که ســازمان حج و زیارت، در تلاش 
 برای افزایــش تعداد پروازها بین دو کشــور

بود.

معاون سازمان حج و زیارت تایید کرد؛ توقف سفر ایرانی ها به سوریه

محمدرضا  نوشــته  گرســنه«  »کلاغ  کتاب 
شمس توسط انتشارات به نشر )آستان قدس 

رضوی( منتشر و راهی بازار نشر شد.
به گــزارش خبرگزاری مهــر، کتاب »کلاغ 
گرسنه« نوشته محمدرضا شمس به تازگی با 
تصویرگری اسماعیل چشرخ توسط انتشارات 
به نشــر )آستان قدس رضوی( منتشر و روانه 
بازار نشر شده است. این کتاب داستان زندگی 
یک کلاغ ســیاه خوش صدا را برای کودکان 

روایت می کند.
کتــاب »کلاغ گرســنه« روایت گرســنگی 
کلاغی اســت که هنگام ظهــر و در آفتاب 

ســوزان همه جا بــه دنبال غــذا می گردد تا 
بالاخره یک دانه گردو پیدا می کند و می گوید: 
»خدا را شــکر. بالاخره چیزی برای خوردن 
پیدا کردم.« اما حیوانات دیگر او را مســخره 
می کنند که به خاطر یک گردوی کوچک خدا 

را شکر کرده است.
ادبیات  نویســنده حوزه  محمدرضا شــمس، 
کودک و نوجــوان در این اثر با اســتفاده از 
عبارت های کوتــاه کودکان را با ضرب المثل 
معروف »شــکر نعمت نعمتت افزون کند« و 

مفهوم شکرگزاری آشنا می کند.
پیش از ایــن کتاب های »صــدای بزغاله«، 

»قصه پلی کــه بود و دیگرنیســت« از این 
نویســنده در قصه ســروش کودک و مجله 
ســلام بچه هــا برگزیــده شــده اند و کتاب 
»بهار« او برنده دیپلــم افتخارکانون پرورش 
فکــری کــودک و نوجوان را کســب کرده 
اســت. همچنیــن کتاب های »توپــی تو« و 
»پیچوله کوچولــه« این نویســنده تاکنون در 

انتشارات به نشر منتشر شده اند.
در بخشــی از این کتــاب می خوانیم: روباه با 
دمش محکم به گــردو زد. گردو قل خورد و 
قل و قل و قل از انجا دور شد. کلاغ به طرف 
گردو پرید. روباه به دنبال کلاغ دوید. آن قدر 

هول بود که تخته سنگ را ندید.«
ایــن کتــاب در ۳۶ صفحــه، قطــع رحلی، 
شــمارگان دو هزار نســخه و قیمت ۵۵ هزار 

تومان عرضه شده است.

ماجرای »کلاغ گرسنه« برای کودکان چاپ شد



عرضه بذر، نهال، سم و کود از 
پرداخت مالیات معاف شد

سازمان حمایت خطاب به شرکت های 
خودروساز:

اصلاح شرایط گارانتی خودرو؛ 
گارانتی باید ۲ ساله باشد

ایران با یک پله صعود 
بیست ویکمین اقتصاد جهان 

شد

 

رئیس ســازمان حمایت در بخشنامه ای خطاب به مدیران 
کل صمت اســتان ها، رصد مســتمر بازار و برخورد قاطع 
بــا هرگونه تخلف در زنجیره تامین و توزیع لاســتیک را 
در دســتور کار مدیران صمت همه  اســتان ها قرار داده و 
بر اســتفاده حداکثری از ظرفیت اتحادیه ها و اتاق اصناف 
جهت نظارت بــر توزیع تایر، کنتــرل و نظارت جدی بر 
قیمت رســمی فروش لاســتیک های عرضه شده توسط 

نمایندگی ها و عوامل فروش تاکید کرده است.
به گزارش ایسنا، حســین فرهیدزاده، در بخشنامه مذکور 
طــرح نظارتی تشــدید بازرســی و نظارت بر بــازار تایر 
ســواری ها را به اداره های صمت سراســر کشور ابلاغ و 
بر لزوم رصد و مراقبت مســتمر بازار لاســتیک خودرو و 
همچنین برخورد قاطع با تخلفات در زنجیره تامین و توزیع 

کالای مزبور تاکید کرده است.
طبــق اعــلام ســازمان حمایــت مصرف کننــدگان و 
تولیدکنندگان، رئیس این سازمان در رابطه با این ابلاغیه، 
اظهار کرد: با توجه به دریافت گزارش هایی مبنی بر تداوم 
کمبود و گرانی تایر در اســتان ها و البتــه با توجه به قرار 
گرفتن انواع لاســتیک خودرو در فهرســت اقلام نظارتی 
اولویت دار و تاثیر آن بر خدمات حمل ونقل، این بخشــنامه 
تحت عنوان »طرح نظارتی تشــدید بازرسی و نظارت بازار 

تایر سواری« ابلاغ شده است.
رئیس ســازمان حمایت مصرف کنندگان و تولیدکنندگان 
ضمن تشــریح مفاد این بخشــنامه، گفت: تداوم استقرار 
بازرس در واحدهای تولیدی تایر در اســتان های مربوطه 
برای بررسی وضعیت تولید، توزیع و موجودی روزانه انواع 
تایــر و مواداولیه و همچنین رونــد ورود و خروج تایرهای 
تولیدی، در دســتور کار اداره هــای کل صنعت، معدن و 
تجارت استان های سراسر کشــور قرار گرفته است؛ رصد 
دقیق میزان تولید و توزیع شــرکت های تولیدی توســط 
بازرســان مقیم و تطبیق آن با میزان اظهار تولید و فروش 
ثبت شده شرکت ها در ســامانه جامع تجارت نیز پیگیری 

می شود.
فرهیدزاده خاطر نشــان کرد:  بررسی میزان ورود و کنترل 
روند خروج مســتمر اقلام از انبارها بر اســاس برگه های 
خروجی کالا، اقدام قانونی در صورت مشــاهده احتکار و 
عدم عرضه )مطابق با مواد ۴ و ۷ قانون تعزیرات حکومتی 
و مــاده ۶۰ قانون نظام صنفی(، شناســایی انبارهای غیر 
رســمی و الزام به توزیع در شــبکه تعیین شــده و انجام 
گشت های ویژه بازرسی مشــترک ادواری از مراکز عمده 

نگهداری در سطح استان، مورد تاکید قرار گرفته است.
استفاده حداکثری از ظرفیت اتحادیه ها و اتاق های اصناف 

جهت نظارت بر توزیع تایر
این معاون وزیر صمت، بر اســتفاده حداکثری از ظرفیت 
اتحادیه ها و اتاق اصناف جهت نظارت بر توزیع تایر، کنترل 
و نظارت جدی بر قیمت رســمی فروش لاســتیک های 
عرضه شده توسط نمایندگی ها و عوامل فروش تاکید کرده 
و گفت: کنترل رعایت صدور فاکتور معتبر توســط عاملان 
توزیع، کنترل رعایــت درج واضح و در معرض دید قیمت 
مصرف کننده در محل های توزیع و اطلاع رســانی مقتضی 
به واحدهــای توزیعی از جمله قیمت، ارائه خدمات پس از 
فروش، صــدور فاکتور، نصب نــرخ کالا و... در خصوص 
رعایت حقوق مصرف کنندگان از دیگر موارد مورد بررسی 

و رسیدگی در این راستاست.
وی افزود: در اولویت قرار گرفتن رســیدگی به گزارش ها 
و شکایت های مردمی دریافتی، انجام گشت های مشترک 
بازرسی از عاملان و عرضه کنندگان تایر در بازار ، تشکیل 
فوری پرونده های تخلف و ارســال بــه اداره کل تعزیرات 
حکومتی )جهت رسیدگی و پیگیری تا حصول نتیجه( نیز 

مورد تاکید قرار گرفته است.
فرهیدزاده تصریح کرد: آن دسته از لاستیک فروشانی که 
عامل توزیع واحد تولیدی نیســتند، موظف به فروش برابر 
قیمت مصوب هستند؛ در غیر اینصورت فاکتورهای خرید 
آن ها بررســی و در صورت نداشــتن فاکتور خرید و احراز 
تخلف گرانفروشــی، وفق موازیــن قانونی با آن ها برخورد 

می شود.
رئیس ســازمان حمایت خاطرنشــان کرد: بررسی عرضه 
و موجودی لاســتیک های دارای کمبود در سطح استان، 
انعــکاس فوری موارد به دفاتر تخصصی وزارتخانه و رصد 
ثبت اطلاعــات خرید و فروش تایر از ســوی نمایندگان 
شــرکت ها و عمده فروشان در ســامانه تجارت، از دیگر 

موارد دارای اولویت در این طرح رصد و بازرسی است.
عضو کارگروه تنظیم بازار ضمن اشــاره به اینکه لاستیک 
از جمله اقلام مشــمول احتکار اعلام شــده است، متذکر 
شــد: بر همین اســاس نگهــداری ایــن کالا به صورت 
عمده با تشــخیص مرجع ذی صلاح و امتنــاع از عرضه 
آن به قصد گران فروشــی یــا اضرار به جامعــه، احتکار 
محســوب و با متخلفان مطابق با مــاده ۴ قانون تعزیرات 
 حکومتــی و ۶۰  قانــون نظــام صنفی برخــورد خواهد

شد.
فرهیــدزاده تصریح کرد: در راســتای صیانــت از حقوق 
مصرف کننــدگان و به منظــور نا امن ســازی فضا برای 
سودجویان، بازرسان ادارات صمت استان ها مکلف هستند 
بــا بهره گیــری از همه ظرفیت های موجود و اســتفاده از 
آمار و اطلاعات ســامانه های در دســترس نظیر ســامانه 
تجارت و ســامانه انبارها و مراکــز نگهداری کالا، ضمن 
تشــدید اقدامات نظارتی و بازرســی در ســطح عرضه )با 
اولویت انبارها و عوامل توزیع عمده تایر خودرو(، نســبت 
به رصد دقیق شــرایط بازار اقدام کــرده و با قید فوریت، 
برخورد بازدارنده و موثر با تخلفات احرازی با هدف حصول 
اطمینان از اســتمرار عرضه کالا درطــول زنجیره تولید و 

توزیع متناسب با نیاز طرف تقاضا اقدام کنند.

خبر
  

اولتیماتوم سازمان حمایت برای 
برخورد با هرگونه تخلف در زمینه 

تامین و توزیع تایر 6.2 درصد
 رشد اقتصادی کشور 

در سال جاری 

16میلیون 
و200هزار مسافر
 رکورد جا به جایی 

سفرهای ریلی در کشور 

10هزار مگاوات
 برق تجدیدپذیر ایجاد 

شد 

تیتر های 
کوتاه خبری

12هزار
 واحد شاخص کل 
بورس ریزش کرد 

5میلیارد دلار
 سرمایه برای صمعت 
نساجی کشور نیاز است

11 همت
 به حساب گندمگاران 

واریز شد 

1500 مجموعه
 تراز مالی شفاف سازی 

شد 

2 ساله شدن 
برای گارانتی خودرو 

تصویب شد

99هزار
 درخواست مجوز در 

انتظار پاسخ وزارتخانه 
ها 

90 درصد
 بازار سرمایه منفی شد 

اقتصادی شماره 4255
دو شنبه 
24 مهر   1402 4

367 درصد
 رشد بارش ها نسبت به 

سال گذشته 
ندای هرمزگان - گروه اقتصادی  

مدیرعامل شــرکت ایزوایکو گفت: یک فروند نفتکش غول پیکر خارجی 
در درای داک مجتمع کشتی ســازی و صنایع فراساحل ایران )ایزوایکو( 

وارد شد.
به گزارش ندای هرمــزگان، این شــناور دارای ۲۱/۲۴۸ مترطول، ۴۳ 

مترعرض و ۲۰/۲۰ مترارتفاع است.
سندبلاســت و رنگ آمیزی بدنه – ســرویس شــیرالات – عرشــه و 
موتورخانه – ولوهای عرشــه – انجین – سرویس کامل موتور اصلی و 
ژنراتورها – کویلها – بویلر و … بخشی از تعمیراتی است که نیروهای 
توانمند ایزوایکو بر روی این نفتکــش غول پیکر خارجی انجام خواهند 

داد.
نکته مهم اینکه این شناور این است که برای تعمیرات بدون محدودیت 
می توانــد به هرکجای دنیا مراجعه کند اما با این وجود، کشــور ایران و 
درای داک ایزوایکو را انتخاب کرده است. که نشان از کیفیت بالای کار، 

تعهد، توانمندی و ظرفیت بالای این مجتمع دارد.
ایزوایکوپشــتیبانی مطمئن و قدرتمند برای صنعت حمل و نقل دریایی 
کشور و دنیا اســت. امروز تمام مراحل تعمیرات شناورها در این مجتمع 

امکانپذیراســت. بــا توجه به زیرســاخت موجــود در ایزوایکو و دانش 
مهندســان داخلی قابلیت هرگونه تعمیرات در مجتمع کشــتی سازی و 

صنایع فراساحل ایران وجود دارد.
ســلمان ضربــی همچین در نخســتین جشــنواره صنعــت دریایی و 
رســانه افزود: سال گذشــته نیز ۹۴ فروند شــناور در این مجتمع تعمیر 
 شــد که پیش بینی می شــود این تعداد، امســال به ۱۲۵ فروند افزایش

یابد.

وی بیان کرد: مســائلی که در سال های گذشته مانع پویایی ایزوایکو بود 
برطرف شــده اســت و  این مجموعه با تدوین و اجرای برنامه راهبردی 
پنج ســاله جذب مشــتریان خارجی را در اولویت قرار داده است که در 
سال جاری دومین کشتی خارجی غول پیکر تعمیرات خود را به ایزوایکو 

سپرده و در اسکله آن پهلو گرفته است.
ایــن مدیر صنعتی اضافه کرد: علاوه بر تعمیــرات، تولید نیز مورد توجه 
جدی قرار گرفته و سال گذشته تولید به ۳۵ هزار تُن رسید که ۲۳ درصد 

نسبت به سال ۱۴۰۰ افزایش داشت.
بــه گفته ضربی، براســاس هــدف گذاری هــا، میزان تولید امســال 
 ۴۳ درصد رشــد خواهد داشــت و درآمد نیــز به ۲ برابــر برنامه مالی

می رسد.
مدیرعامل مجتمع کشــتی ســازی و صنایع فراساحل ایران همچنین از 
پرداخت ۲۵ هزار میلیارد ریال معوقات بانکی طی ســال گذشــته و در 
۶ ماهه امســال و تسویه ۱۰ ســال بدهکاری بیمه ای و پرداخت بدهی 
مالیاتــی خبر داد و یادآور شــد: این اقدامات در کنار توجه به معیشــت 
کارکنان و اجرای طرح طبقه بندی، موجب چابک ســازی در ایزوایکو و 

افزایش چشمگیر بهره وری آن شده است. 

اعتماد خارجی ها به توانمندی ایزوایکو؛

ورود یک فروند نفتکش غول پیکر خارجی به ایزوایکو برای انجام تعمیرات

ندای هرمزگان - گروه اقتصادی 
شرکت های پالایش نفت بندرعباس، شرکت فولاد هرمزگان و صبا فولاد 
خلیج فارس در راستای عمل به مسئولیت های اجتماعی خود، در مراسمی 
با حضور اســتاندار هرمزگان، تفاهمنامه تامین لوله به ارزش ۹۰۰ میلیارد 
ریال برای آبرســانی در هرمزگان با شرکت آب و فاضلاب هرمزگان امضا 

کردند.
به گزارش ندای هرمزگان، مهدی دوستی استاندارهرمزگان در این مراسم 
با اشــاره به اهمیت عمل به مسئولیت های اجتماعی صنایع، تصریح کرد: 
برخی از پروژه ها از جمله آبرسانی هم نیازمند اعتبارات کلان و هم حیاتی 
است که باید در قالب مسئولیت های اجتماعی توسط صنایع انجام شود. 

به گفته وی، پروژه های آبرســانی نیازمند حمایت های مالی اســت که 
هرمــزگان به دلیل برخورداری از صنایع بــزرگ باید از این ظرفیت برای 

توسعه آبرسانی بهره ببرد. 
عبدالحمیــد حمزه پور مدیرعامل شــرکت آب و فاضلاب هرمزگان نیز با 

اشــاره به اهمیت این تفاهم نامه تصریح کرد: تامین لوله برای تسریع در 
اجرای پروژه های آبرسانی از اهمیت بالایی برخرودار است که خوشبختانه 
بــا تعامل و هم افزایی که در اســتان هرمزگان وجود دارد، این تفاهمنامه 
با ابتکار و پیگیری اســتاندار هرمزگان امضا شد و فصل جدیدی از توسعه 

آبرسانی به مناطق مختلف هرمزگان را رقم خواهد زد.

 وی گفت: در راستای عمل به مسئولیت های اجتماعی صنایع، تفاهمنامه 
همکاری شــرکت های پالایش نفت بندرعبــاس، فولاد هرمزگان و صبا 
فــولاد خلیج فارس با شــرکت آب و فاضلاب هرمــزگان به ارزش ۹۰۰ 

میلیارد ریال برای تامین ۳۵ کیلومتر لوله امضا شد.
مدیرعامل شــرکت آب و فاضلاب هرمزگان ضمــن قدردانی از ورود به 
صنایع به بخش آبرســانی در راســتای عمل به مسدولیت های اجتماعی 
تصریح کرد: توســعه آبرســانی علاوه بر اینکه نیاز آب مردم را تامین می 
کنــد باعث رونق صنایع نیز می شــود که این تفاهم نامه نقطه عطفی در 

تاریخ آبرسانی هرمزگان است.
گفتنی است، این تفاهم نامه ها با امضای استاندار هرمزگان، رئیس سازمان 
برنامه و بودجه هرمزگان، مدیرعامل شــرکت آب و فاضلاب هرمزگان و 
مدیران عامل شــرکت های پالایش نفــت بندرعباس، فولاد هرمزگان و 
 صبا فولاد خلیج فارس بصورت جداگانه با شــرکت های یاد شــده منعقد 

شد.

با حضور استاندارهرمزگان انجام شد؛

امضا تفاهمنامه تامین لوله آبرسانی بین آبفای هرمزگان و شرکت های نفت بندرعباس، 
فولاد هرمزگان و صبا فولاد 

شهرداری بندرعباس)سازمان فرهنگی اجتماعی ورزشی( در نظر دارد فراخوان مناقصه عمومی یک 
مرحله تامین )طبخ و توزیع( غذای تیم های ورزشی باشگاه فرهنگی ورزشی شهرداری بندرعباس ، در دو  
وعده ناهار و شام به صورت گرم به شماره۲۰۰۲۰۰۴۹۱۶۰۰۰۰۹۰ را از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی 

دولت برگزار نماید.
کلیه مراحل برگزاری فراخوان از دریافت و تحویل اســناد فراخوان تا بازگشــایی پاکت ها از طریق درگاه 

سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد( به آدرس www.setadiran.ir انجام خواهد شد.
متقاضیان شــرکت در فراخوان در صورت عدم عضویت در سامانه، نســبت به ثبت نام و دریافت گواهی 
امضای الکترونیکی )به صورت برخط( برای کلیه صاحبان امضای مجاز و مهر ســازمانی اقدام لازم را به 

عمل آورند.
مواعد زمانی:

- تاریخ انتشار فراخوان: تاریخ ۱۴۰۲/۰۷/۲۴ ساعت۱۲:۰۰
- مهلت دریافت اسناد فراخوان: تاریخ۱۴۰۲/۰۷/۳۰ ساعت۱۹:۰۰

- مهلت ارسال پیشنهادات: تاریخ ۱۴۰۲/۰۸/۱۳ ساعت۱۲:۰۰
- زمان بازگشایی پاکت ها: تاریخ ۱۴۰۲/۰۸/۱۴ ساعت۱۲:۰۰

این آگهی برابر آئین نامه معاملات جدید شهرداری تهران تسری به مراکز استانها صرفا یک نوبت منتشر 
می گردد.

نوع و مبلغ تضمین شرکت در فرایند ارجاع کار: ضمانت نامه بانکی یا فیش واریزی به مبلغ ۳۰۰/۰۰۰/۰۰۰ 
ریال

اطلاعات تماس و آدرس دســتگاه :بندرعباس-بلوار امام حســین روبروی مهــرگان - جنب پلاتو دریا- 
سازمان فرهنگی اجتماعی ورزشی

مدیریت ارتباطات و امور بین الملل شهرداری بندرعباس

تصویب شــورای پول و اعتبار سقف فردی تسهیلات 
قرض الحســنه ضــروری برای اشــخاص حقیقی و 

حقوقی افزایش یافت.
به گزارش خبرگزاری مهر، شــورای پول و اعتبار در 
یک هزار و ســیصد و شــصت و هشتمین جلسه خود 
به منظور کمک به تجهیز منابع قرض الحسنه و تنوع 
بخشــی به تســهیلات قابل پرداخت از سوی شبکه 
بانکی بابت نیازهای ضروری و ترویج فرهنگ سپرده 
گذاری از ســوی اقشــار مختلف جامعه سقف فردی 
تســهیلات قرض الحســنه ضروری با سپرده گذاری 

را برای اشخاص حقیقی ۳ میلیارد ریال تعیین کرد.
بر اساس این مصوبه ســقف فردی تسهیلات قرض 
الحسنه بدون سپرده گذاری نزد بانک عامل نیز مبلغ 
۵۰۰ میلیون ریال تعیین شــد. همچنین مبلغ ســقف 
فردی تســهیلات قرض الحســنه برای شرکت های 
حقوقی با ســپرده گذاری برای تأمین مالی کســب و 
کارهای خرد و دانش بنیان نیز مبلغ ۷.۵ میلیارد ریال 

تعیین شد.
گفتنی اســت مدت بازپرداخت این تســهیلات بنا به 

درخواست متقاضی حداکثر ۶۰ ماهه خواهد بود.

شورای پول و اعتبار در جلسه عصر امروز خود همچنین 
به منظور تسهیل گری در شرایط اخذ تسهیلات توسط 
شرکت های دارویی از شبکه بانکی و تأمین نقدینگی 
مورد نیاز این شرکتها مقرر کرد، تا سقف اعتباری مقرر 
در آئین نامه تسهیلات و تعهدات کلان به ۴۰ درصد 
ســرمایه پایه بانک ها افزایش یابد همچنین پرداخت 
تسهیلات به این شــرکتها محدودیت های مربوط به 
ســرمایه پایه منفی برخی از بانک های عامل مستثنی 

شد.
این شورا همچنین به منظور تأمین نقدینگی مورد نیاز 

شرکتهای دارویی ناشی از طرح مردمی سازی یارانه ها 
سقف تســهیلات و تعهدات برای صنایع دارویی را از 
۹۰ درصد به ۲۰۰ درصد فروش سال قبل افزایش داد.

سقف تسهیلات قرض الحسنه افزایش یافت

نظر باینکه بانک اقتصاد نوین از مالکین مشــاعی پلاک ۱۱۵۷ فرعی از یک اصلی واقع در بندرعباس قطعه یک بندرعباس ) روبرو اســتانداری جدید(  تقاضای افراز پلاک مرقوم را از این اداره نموده و حســب اعلام نامبرده به 

آدرس خانم طاهره مهاجر پرندق ) دیگر مالک( مشــاعی دسترســی ندارد بدین وســیله مراتب در اجرای ماده ۳ آیین نامه افراز و فروش املاک مشاعی جهت اطلاع مالک مشاعی آگهی میگردد که در تاریخ ۱۴۰۲/۰۸/۲۳ در 

محل وقوع ملک واقع در بلوار آزادی جنب اداره محیط زیست نبش کوچه مبارزان ۳ حضور یابند بدیهی است عدم حضور مانع از انجام عملیات افراز نخواهد بود. 

صادق شریفی شمیلی  سرپرست اداره ثبت اسناد و املاک ناحیه دو بندرعباس



اجتماعی

مراکز تکثیر و پرورش گونه های حیات وحش مانند کل 
و بز، قوچ و میش، جبیر، آهو و گوزن با اهداف مختلفی 
از جملــه حفظ و احیای این گونه ها، شــکار و مصرف 
پروتئینی ایجاد شده اند که اکنون ۶۲ واحد خصوصی و 

۲۹ واحد دولتی در کشور فعالیت می کند.
گــروه جامعه ایرنا - اجدادمان همواره برای زنده ماندن 
شکار می کردند، نقاشی ها و نشانه های بر جای مانده 
بر غارها گواه این است که پدرانمان از هر ابزاری برای 
از پا در آوردن حیوانات و خوردن آن استفاده می کردند، 
در واقع برای رفع نیاز و زنده ماندن دســت به شــکار 
می زدند، زندگی پیشــرفت کرد، اجدادمان به مرور به 
کشــاورزی روی آوردند و از غارها خارج شدند، با روی 
کار آمــدن پادشــاهی های مختلف شــکار به مرور به 
تفریحی برای پادشــاهان و بزرگان تبدیل شد، بر این 
اساس شکارگاه های سلطنتی زیادی شکل گرفت، البته 
برای آماده ســازی سربازان هم از شــکار استفاده می 
کردند تا با مفاهیم ســحرخیزی، صبر و شکیبایی، رنج 
و سختی، فنون تیراندازی و رزم، آیین پهلوانی، اهمیت 

نظم و انضباط آشنا شوند.
از آنجا که انســان همواره در صدد پیشــرفت و توسعه 
اســت، با ورود به دنیای صنعتی و توسعه کشاورزی، از 
شــکار به عنوان منبعی برای ارتزاق فاصله گرفت و کم 
کم به تفریحی برای عده ای تبدیل شــد، شــاید اینکه 
انسان مدرن هم هیچگاه نتوانست کامل از شکار دست 
بکشــد به همان خوی اجدادی مان بر می گردد اما به 
هر حال دیگر دنیای امروز جایی برای شکار نیست چون 
بشــر به اندازه کافی طبیعت و گونه های حیات وحش 
موجود در آنهــا را با زیاده خواهی و آلوده کردن محیط 
به سمت نابودی ســوق داده است، اما مساله این است 
که هســتند هنوز عده ای که دست از شکار نمی کشند 
و حتی برخی هم علاقه زیادی به مصرف گوشت گونه 
های وحشــی مختلفی مانند کل و بز و قوچ و میش و 

حتی آهو دارند.
در چند ســال گذشــته حتما اخبار زیادی مبنی بر سِرو 
گوشت آهو و یا کل و بز در برخی رستوران ها شنیده اید 
که در زمان خود ســر و صدای زیادی هم به پا کرد در 
حالیکه گوشــت مورد نیاز این رستوران ها از این مراکز 
تامین می شــود و ربطی به طبیعت و شــکار گونه ها 
ندارد. به هر حال شــکار و یا گوشت این گونه ها نیازی 
است که در گوشه و کنار جامعه و میان برخی افراد دیده 
می شــود، سوال این اســت که چه باید کرد تا عطش 
شکار و مصرف گوشت آنها بدون اینکه آسیبی به محیط 
 زیست شکننده و زخم خورده کشور وارد شود، فروکش

کند؟
یکــی از این راه ها ایجاد مراکــز تکثیر و پرورش گونه 
های جانوری است که اکنون در کشور ۹۱ مرکز تکثیر 
و پرورش خصوصی و دولتی فعال است که گونه هایی 
از جملــه گوزن زرد ایرانی، آهــو، جبیر، قوچ و میش با 
اهــداف مختلف در آنها پرورش داده می شــوند، البته 
اینکه فعالیت این مراکز تاثیری در کاهش شــکار این 
گونه ها در طبیعت خواهد داشــت، نیاز به بررسی بیشتر 
و دقیــق تری دارد که به اعتقاد معاون محیط زیســت 
طبیعی و تنوع زیستی ســازمان حفاظت محیط زیست 
اگر این روند درست اجرا شود، می تواند تاثیرگذار باشد.

حسن اکبری درباره فعالیت مراکز تکثیر و پرورش گونه 
های حیات وحش به خبرنگار محیط زیست ایرنا گفت: 
اکنــون ۶۲ مرکز فعال تکثیر و پــرورش حیات وحش 
در اســارت مربوط به بخــش خصوصی و ۲۹ واحد هم 
دولتی و با نظارت ســازمان حفاظت محیط زیســت در 

کشور فعال است.
وی دربــاره نحوه دریافت مجــوز و فعالیت این مراکز 
توضیح داد: افراد حقیقی یا حقوقی درخواســت احداث 
مرکــز تکثیر و پرورش گونه هــای حیات وحش را به 
سازمان حفاظت محیط زیســت ارسال می کنند بعد از 
بررسی درخواست از سوی کارشناسان، موافقت اصولی 
و مجوز تامین مولد را ســازمان محیط زیست صادر می 
کند، البتــه برای صدور مجوز از مراکــز دیگری مانند 
منابع طبیعی هم اســتعلام می گیریم، مثلا زمینی که 
قرار است مرکز در آن ایجاد شود باید مسیرهای قانونی 
خودش یعنــی از منابع طبیعی عبور کند و یا اینکه باید 
از سازمان دامپزشکی هم استعلام های لازم انجام شود 
و در نهایــت مجوز اصلی و نهایی را ســازمان حفاظت 

محیط زیست صادر می کند.
وی اظهــار داشــت: اکنون ۶۲ مرکــزی که در بخش 
خصوصی فعال هستند مولدهای خود را یا از مراکز مجاز 
خریداری و یــا از طبیعت زنده گیری کرده اند که البته 
مجوز زنده گیری را هم ســازمان محیط زیست صادر 
می کند و این کار هم تحت نظارت ســازمان انجام می 
شــود، البته همزمان با این مراکز خصوصی ، ۲۹ واحد 
تکثیر و پرورش حیات وحش متعلق به سازمان حفاظت 
محیط زیســت اســت که با این حساب در مجموع ۹۱ 
مرکز تکثیر در کشــور فعال است که بیشتر گونه هایی 
از جملــه گوزن زرد ایرانی، گورخــر ایرانی، آهو، جبیر، 
قوچ و میش، کل و بز و حتی مرال نگهداری می شود، 
این مراکز تقریبا در بیشــتر استان ها وجود دارد اما در 
اســتان های یزد، فارس و کرمان مراحل تکثیر در حال 

انجام است.

معاون بهداشــت وزارت بهداشــت، درمــان و آموزش 
پزشــکی با بیان اینکه ۲۳ درصد جمعیت بالای ۱۸ سال 
کشور فشارخون بالا دارند، گفت: با توجه به اهمیت بحث 
پیشگیری از افزایش پرفشاری خون و دیابت، غربالگری 
کنترل این بیماریها در دســتور کار وزارت بهداشت قرار 

گرفته است.
حسین فرشــیدی در گفت وگو با خبرنگار حوزه سلامت 
ایرنا افزود: فشــارخون بالا )پرفشاری خون( عامل اصلی 
ابتلا به بیماریهای قلبی و عروقی و ســایر بیماریها بوده، 
بطوریکــه ۹۰ درصد علت دیالیز بیمــاران، این عارضه 

است.
این مسئول در وزارت بهداشت تاکید کرد: باید همزمان 
به دنبال کنترل دو بیماری فشارخون و دیابت باشیم که 
بزودی بسیج ملی غربالگری این بیماریها آغاز می شود.

وضعیت نگران کننده افزایش بیماریهای غیرواگیر 
وی اظهار داشــت: روند ابتلا به بیماریهای غیرواگیر به 
دلیل تغذیه نامناسب، استعمال مواد دخانی از جمله سیگار 
و قلیــان، افزایش وزن و چاقی، کم تحرکی، اســترس، 
آلودگی هوا و غیره در کشــور رو بــه افزایش و نگران 
کننده اســت و ضرورت دارد برای پیشگیری از بیماری 
ها و همچنین تحمیل هزینه های ســنگین بیماری ها 
بیماریابی به دقت انجام شــود و به شکل مداوم، بیماران 

را بررسی و رصد کنیم.
فرشــیدی تصریح کرد: بیش از ۴۰ درصد مرگ و میرها 
در بیماری های غیرواگیر ناشی از بیماری های قلبی است 
و اگر این بیماری کنترل نشود هزینه بسیار زیادی به فرد 
و جامعه تحمیل می شــود. یک بیمار دچار ســکته قلبی 
اگر به موقع عمل نشــود، باید همیشه دارو مصرف کند 
یا پیوند قلب شــود که حدود ۱۰۰ تا ۱۵۰ میلیون تومان 

هزینه دارد و به ارتقای نظام سلامت آسیب می زند.
وی با اشــاره به اینکه اجرای سراســری برنامه پزشکی 
خانواده در جهت پیشــگیری از بروز بیماریهای غیرواگیر 
نقــش موثری دارد، گفــت: اکنون ۹۳ شــهر به برنامه 
پزشــکی خانواده متصل شــده اند و افــرادی که از این 
طریق و سیســتم نظام ارجاع در مراکز درمانی بســتری 
شوند، خدمات رایگان دریافت می کنند. به گزارش ایرنا 
بر اســاس گزارش وزارت بهداشــت، درمان و آموزش 
پزشــکی، ۱۴ درصد جمعیت بالای ۲۵ سال دیابت دارند 
و ۷۵ درصد آنها از بیماری خود مطلع هســتند؛ پوشش 

درمان این گروه بالاتر از ۶۵ درصد است.
همچنین ۳۰ درصد جمعیت کشــور کلسترول بالا دارند 
که فقط ۸۱ درصد این افراد از این موضوع مطلع بوده و 

۷۴درصد نیز درمان می شوند.
۳۸ درصد جمعیت بالای ۱۸ سال کشور اضافه وزن دارند 
کــه ۲۵ درصد این جمعیت نیز چاق بــوده و ۴۸ درصد 
چاقی شــکمی دارند. میانگین نمایه توده بدنی جمعیت 
بالاتر از ۱۸ سال نیز ۲۷ است که یعنی نیمی از جمعیت 

بزرگسال کشور اضافه وزن دارند.

بنابر اعلام مشــاور معاون رفــاه و امور اقتصادی وزارت 
تعاون، کار و رفاه اجتماعی، امکان برداشت و بهره مندی 
از یارانه مضاعف و تشــویقی ۱۲۰ هــزار تومانی برای 
دهک های درآمدی ششــم و هفتم )در صورت خرید از 

لیست ۱۱ قلم کالای سبد غذایی( فراهم و آغاز شد.
ســیدرضا یحیوی در گفت وگو با ایســنا، اظهار کرد: با 
اضافه شدن ۲ دهک  درآمدی ششم و هفتم به طرح ملی 
کالابرگ الکترونیکی، این دو دهک از »امروز« می توانند 
با خرید ۲۰۰ هــزار تومان از مبلغ یارانه خود )از بین ۱۱ 
قلم کالای سبد غذایی(، مشمول دریافت یارانه مضاعف 

و تشویقی ۱۲۰ هزار تومانی می شوند. 
وی با بیان اینکه بــا ورود این دو دهک جدید به طرح، 
تعداد جمعیت تحت پوشش در سطح کشور از ۴۱ میلیون 
به ۶۱ میلیون نفر می رســد گفت کــه بدین ترتیب ۸۰ 

درصد مردم مشمول کالابرگ الکترونیکی شدند.
یحیوی همچنین شــرط بهره مندی از یارانه تشویقی را 
خریــد ۲۰۰ هــزار تومان از مبلغ یارانــه از بین ۱۱ قلم 
کالای مشــمول سبد و مورد تایید انستیتوی تغذیه ایران 
شــامل، برنج ایرانی، حبوبات، شیر کم چرب، پنیر، ماست  
کم چــرب،  مرغ، تخم مرغ، روغن مایع، ماکارونی و قند و 
شکراعلام کرد که این تدبیر در راستای از بین بردن فقر 

غذایی اتخاذ شده است.
مشــاور معاون رفاه و امور اقتصــادی وزارت تعاون، کار 
و رفــاه اجتماعی در ادامه افــزود: در مجموع ۱۴۵ هزار 
فروشگاه در سراسر کشــور خدمات مربوط به کالابرگ 
الکترونیک را به متقاضیان ارائه می دهند و مشــمولان 
می توانند با نصب برنامه و اپلیکیشن »شما« نزدیکترین 
فروشــگاه متصل به طرح را شناســایی کننــد چرا که 
موقعیت مکانی نزدیکترین فروشگاه به هر فردی نمایش 

داده می شود. 
لازم به ذکر اســت با توجه به اینکــه یارانه پرداختی به 
هر فــرد در دهک های درآمدی ششــم و هفتم، ماهانه 
۳۰۰ هزار تومان است، با جاری شدن طرح کالابرگ در 
میان این دهک هــا، مبلغ یارانه هر فرد در صورت خرید 
از ســبد غذایی به ۴۲۰ هزار تومان افزایش می یابد؛ این 
در حالیســت که تا پیش از ایــن، ۵ دهک اول درآمدی 

مشمول طرح ملی کالابرگ الکترونیکی بودند.

رییس ســازمان نظام روان  شناســی و مشاوره کشور گفت: 
خانواده ها شــناخت خوبی نســبت به مراحل رشد کودکان 
داشــته باشــند و بدانند که کودک و نوجــوان آنها در هر 

مرحله ای از رشد چه ویژگی هایی پیدا می کند.
علی فتحی آشــتیانی در گفت و گو بــا خبرنگار ایرنا افزود: 
خانواده ها باید بدانند که کودک و نوجوان آنها در هر مرحله 
ای از رشد چه ویژگی هایی پیدا می کند چرا گاهی برخی از 
ویژگی های کودکان دارای ظاهری نامطلوب باشد اما باید 

بدانند که جزء تحولات کودکی تلقی می شود.
رییس ســازمان نظام روان  شناســی و مشاوره کشور گفت 
:مثــلا در دوره نوجوانی با تغییرات جســمانی که فرد دچار 
آن می شــود ممکن اســت همراه با تغییرات شناختی باشد 
و پرخاشــگری کند اما بایــد دقت کرد اینها جــزء فرآیند 
طبیعی اســت و با آن کنار بیایند و نوجوان را همراهی کنند 
و برخوردی با وی نداشته باشند و بعد از مدتی نوجوان از آن 

مرحله عبور می کند.
وی تاکید کــرد: مهمترین توصیه درایــن زمینه بالا بردن 
آگاهی و سطح سواد ســلامتی جامعه است، زمانی والدین 
احســاس کردن رفتار نوجوان و کودک دارد تداوم پیدا می 

کند، مثلا نافرمانی در ســه سالگی طبیعی است اما اگر این 
رفتارها تداوم یابد یا شاهد رفتارهایی مثل اضطراب و بیش 
فعالی بود و یعنی رفتارهایی که سایر هم سن وسال هایشان 
نشان نمی دهند، باید به رفتار کودک حساس بود و به روان 

شناس یا مشاوره مراجعه کرد.
وی توصیــه کرد: اگــر چنانچه تعداد جلســات مراجعه به 
نظرشان زیاد باشد تا پایان با صبر و حوصله جلسات مراجعه 
را ادامه دهند. تا مشکل حل شود و معمولا با ۶ تا ۱۲ جلسه 
اینگونه مشکلات حل می شود.۲۰ تا ۳۰ درصد افراد جامعه 

با مشکلات مختلف روانشناختی رو به رو هستند
وی تصریح کرد: در حال حاضر ۲۰ تا ۳۰ درصد افراد جامعه 
با مشکلات مختلف روانشناختی رو به رو هستند و این افراد 
نیاز به خدمات روانشــناختی دارند و همچنین ۲ درصد افراد 

هم دارای مشکلات جدی هستند.
وی افــزود: از این زاویه نیاز به تحت پوشــش قرار گرفتن 
خدمات روان شــناختی، بیشتر می شــود. ضمن اینکه در 
شرایط فعلی حدود ۷۰ درصد افراد جامعه توان مالی مراجعه 
به روان  شناسان و مشاوران را ندارند و از دولت می خواهیم 
در حوزه تحت پوشش قرار دادن بیمه خدمات روان شناختی، 

به ما کمک کند.
رییس ســازمان نظام روان  شناســی و مشــاوره گفت: در 
کشــورهای دیگر به ازای هر هزار خانوار بین ۵ تا ۱۶ روان  
شــناس ارائه خدمت می کنند، در حــال حاضر ما ۲۰ هزار 
روانشــناس یا مشاور پروانه دار داریم، یعنی به ازای هر هزار 

خانوار، یک روان شناس یا مشاور مشغول به کار هستند.
وی تصریح کرد: اگر بخواهیم به حداقل جهانی دســت پیدا 
کنیم نیازمند ۱۰۰ هزار روان شــناس یا مشــاور پروانه دار 
هســتیم و از طرفی در دانشگاه های کشور بیش از ۳۰ هزار 
دانشجوی کارشناسی ارشد و دکتری در حال تحصیل داریم 
و بر این اساس امیدواریم طی ۵ سال آینده به ازای هر هزار 

خانواده به ۳ روان  شناس یا مشاور دست پیدا کنیم.
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معاون وزیر وزارت بهداشت:

ابتلای ۲۳ درصد جمعیت بالای ۱۸ 
سال کشور به فشارخون 

رئیس قــوه قضاییه گفت: ســازمان ملی 
استاندارد در موارد مربوط به سلامت مردم 
نبایــد هیچگونه اغماضی بــه خرج دهد و 
باید با اعِمال نهایت دقت، همه مســیرهای 
منتهی به فســاد و تقلــب در فرایند تولید 
یک محصول را مســدود کند و چنانچه در 
مواردی این فساد و تقلب به وقوع پیوست 
باید با شــدت و منطبق بــا موازین قانونی 

برخورد شود.
به گزارش ایرنا از مرکز رسانه قوه قضاییه، 
والمســلمین غلامحسین  حجت الاســلام 
محســنی اژه ای در همایش نکوداشت روز 
جهانی اســتاندارد، ضمن تبیین و تشــریح 
قوانین و مقــررات ناظر بر ســازمان ملی 
استاندارد، به تشکیل شورای عالی استاندارد 
در ســال ۹۶ اشــاره کرد و اظهار داشت: 
بسیاری از مصوبات شورای عالی استاندارد، 
الزام آور اســت و در صورت رعایت نکردن، 
در مــواردی جرم تلقی می شــود و قابلیت 

تعقیب کیفری دارد.
رئیس دســتگاه قضــا افزود: بــا توجه به 
و  حوزه هــا  در  فناورانــه  پیشــرفت های 
عرصه هــای مختلف، ســاختار، امکانات و 
تجهیزات سازمان ملی استاندارد نیز باید به 

طور مستمر روزآمد شود.
محسنی اژه ای گفت: سازمان ملی استاندارد 
باید میــان خدمت دهنده و خدمت گیرنده و 
تولیدکننــده و مصرف کننده، توازن و تعادل 
برقرار کند و برای آنها اطمینان بخش باشد؛ 
تولیدکننده باید اطمینان یابد که به بهانه های 
واهی، از توزیع محصولات او جلوگیری به 
عمــل نمی آیــد و مصرف کننــده نیز باید 
مطمئن باشــد که محصول توزیع شــده، از 
همه جهات واجد استانداردهای لازم است.

ضــرورت ارتقــای کیفیــت و اســتاندارد 
محصولات داخلی

رئیس قوه قضاییه یادآور شــد: چندی پیش 
در جلسه  ای تاکید داشتم که باید از اجناس 
و محصولات داخلی اســتفاده کنیم و این 
امر یکی از جهــات مقابله بــا توطئه ها و 
شــرارت های اقتصادی دشــمن است؛ در 
همان جلســه، یکی از افراد به مقایسه یک 
کالای تولیــد داخل با مشــابه خارجی اش 
پرداخت و از کیفیــت بالاتر جنس خارجی 
ســخن گفت؛ غرض از طــرح این مبحث 
آن بود که کیفیت و اســتاندارد محصولات 
داخلــی را به حــدی بالا ببریــم که برای 
مــردم و مصرف کننــدگان، اطمینان کامل 
حاصل شــود و آنان خریــد کالای داخلی 
را به مشــابه خارجی اش ترجیح دهند؛ این 
در کف  باید  استانداردســازی محصولات، 
جامعه و خانه مردم، ملموس و محســوس 

باشد.
محســنی اژه ای تاکید کرد: ســازمان ملی 
استاندارد با توجه به شــرایط تحریمی که 
در آن قرار داریم، باید بتواند نیازمندی های 
فوری کشــور را برطرف کند؛ امروز واردات 

و صادرات در برخی موارد منطبق با شرایط 
تحریمی انجام می شــود؛ بر همین اساس 
ســازمان مزبور باید نظارت ها و کنترل های 
خود را علاوه بر دقت همه جانبه، با سرعت 

همراه کند.
رئیس عدلیه با اشــاره بــه بازدیدهای خود 
از گمــرکات و بندرگاه هــا اظهار داشــت: 
در مواردی هنــگام بازدیدها از گمرکات و 
بندرگاه ها بــا کالاها و محموله هایی مواجه 
نیازهــای ضروری  می شــوم که در زمره 
کشور هستند اما در برخی موارد تا ماه ها بر 
روی کشتی ها مانده اند و تخلیه و ترخیص 
نمی شــوند؛ وقتی علت را جویا می شــوم، 
مســئولان یکی از علــل را زمان بر بودن 
دریافت استعلام های سازمان ملی استاندارد 
عنوان می کننــد؛ بنابراین ضرورت دارد که 
امکانات و تجهیزات آزمایشــگاهی سازمان 
مزبور، ارتقا یابد تا پاســخ اســتعلام ها در 
اینگونــه موارد علاوه بر دقت و جامعیت، با 

سرعت نیز همراه باشد.
رئیس قــوه قضاییــه اضافه کــرد: طبق 
مصوبات شورای عالی اســتاندارد، سازمان 
ملی اســتاندارد می تواند برخــی از امور و 
ماموریت های خود را برون ســپاری کند؛ در 
اینگونه موارد، باید نهایت نظارت و کنترل 
بر بخش ها و آزمایشــگاه هایی که امور به 

آنها سپرده شده، اعِمال شود.
تذکر رئیس قوه قضاییه نسبت به برخی 

کم فروشی ها
رئیس دســتگاه قضــا با اشــاره به برخی 
کم فروشــی ها تصریح کرد: امروز در برخی 
موارد بــا تبلیغــات فریبنــده ای در مورد 
بسته بندی  در  مواجهیم؛  محصولات  برخی 
برخی محصولات نیــز مؤلفه های مربوطه 
اعــم از وزن و خلــوص و ترکیــب، لحاظ 
نمی شود؛ اگرچه برای کاهش کم فروشی ها 
تلاش های مجدانه  صورت گرفته است اما 
ضــرورت دارد که بر دامنه  این تلاش ها در 
راســتای منافع مــردم و مصرف کنندگان، 

افزوده شود.
محسنی اژه ای خطاب به رئیس سازمان ملی 
استاندارد گفت: فهرستی از گزارش هایی که 
در ۲ ســال اخیر به قوه قضاییه فرستاده اید 
را شناســایی کرده و به من ارائه کنید تا در 
مورد میزان پیگیری ها و تعیین تکلیف های 
 ایــن گزارش ها، بررســی جامــع به عمل

آید.
رئیس عدلیه با اشاره به اهداف سازمان ملی 
استاندارد از جمله افزایش کیفیت محصولات 
و ارائه آمــوزش به تولیدکننــدگان گفت: 
ســازمان ملی اســتاندارد باید آموزش های 
مقتضــی را در راســتای معیارهای ناظر بر 
استانداردهای محصولات، به تولیدکنندگان 
ارائه دهد تا شــاهد این قضیه نباشــیم که 
کالاها و محصولاتــی در حجم زیاد تولید 
شود اما به دلیل عدم رعایت استانداردهای 

لازم، از توزیع آنها جلوگیری به عمل آید.

رئیس قوه قضاییه ادامه داد: اخیراً گزارشی 
ارائه شــد ناظر بر اینکه ۱۰ هزار دستگاه از 
یک محصول تولید شــده اما به دلیل عدم 
رعایت مؤلفه های مدنظر استاندارد، از توزیع 
آنها جلوگیری شــده اســت؛ هنوز گزارش 
مزبور را راســتی آزمایی نکرده ام اما چنانچه 
این گزارش مقرون به صحت باشد باید این 
ســوال را مطرح کرد که چــرا قبل از تولید 
آن محصــول یا در حیــن تولید آن، نکات 
آموزشــی مقتضیِ حوزه اســتاندارد به آن 

تولیدکننده ارائه نشده است.
رئیس دســتگاه قضا تصریــح کرد: چندی 
پیش به یکی از مصوبات آذر ۱۴۰۱ شورای 
عالی اســتاندارد نظر می افکندم و مشاهده 
کــردم از چهار متخصص حوزه اســتاندارد 
که عضو شــورای مزبور هســتند، امضای 
هیچکدام در ذیل صورتجلســه ناظر بر آن 

مصوبه درج نشده بود!
رئیس عدلیه یادآور شد: در دهه ۷۰ به عنوان 
قاضی، پرونــده ای ناظر بر واردات محموله 
روغن با حجم بالا به من ارجاع شده بود؛ در 
گزارش اولیه استاندارد قید شده بود که این 
محموله روغن قابلیت مصرف انسانی ندارد 
امــا پس از مدتی، گزارش دیگری از همان 
سازمان دریافت شد که این محموله روغن 
فاسد نشــده و مجوز ترخیص را دارد؛ من 
به عنوان قاضی پرونده، مســئولان پرونده 
را خواستم و تفاوت معنادار این دو گزارش 
را بــه آنها متذکر شــدم؛ در نهایت به این 
نتیجه رســیدیم که فســاد رخ داده بود؛ در 
هر صورت این موضــوع را مطرح کردم تا 
گوشزد کنم که در موارد مربوط به سلامت 
مردم، باید نهایت دقــت را از جهت لحاظ 
معیارها و مؤلفه های استاندارد، اعِمال کرد  و 

هیچگونه اغماضی لحاظ نکرد.
جنایتی  هیــچ  از  رژیم صهیونیســتی 

کوتاهی نکرده است
محسنی اژه ای با اشاره به موضوع فلسطین و 
جنایت های روزهای اخیر رژیم صهیونیستی 
در غزه گفت: رژیم غاصب صهیونیســتی، 
تجسم همه زشتی ها، پلیدی ها، خشونت ها، 
خون ریزی ها، غارت ها، فساد فی الارض و از 

بین بردن حرث و نسل است.
وی با بیان اینکه رژیم صهیونیستی در بیش 
از هفت دهه گذشــته از انجام هیچ جنایتی 
کوتاهی نکرده است، تصریح کرد: در همه 
این سال ها، سازمان های به اصطلاح مدافع 
حقوق بشــر و جوامع بین الملل نه تنها این 
جنایت هــا را محکوم نکرده اند بلکه همواره 
مدافــع آن بوده انــد و هر گاه کــه احیاناً 
می خواســتند اقدامی را علیه این جنایت ها 

انجام دهند، قدرت های شیطانی غربی مثل 
آمریکا ممانعت به عمل می آوردند که مبادا 
حتی یک اقدام کوچــک لفظی و ظاهری 

علیه رژیم صهیونیستی به انجام برسد.
رئیس دســتگاه قضا افزود: مردم مسلمان، 
مظلوم، با استقامت و وطن دوست فلسطین 
که در بیش از ۷۰ سال گذشته در برابر همه 
ایســتادگی نشان دادند،  از خود  مشکلات 
امروز به چنان توانمندی ای رسیده اند که با 
طوفان الاقصی،  پیروزمندانه  عملیات  انجام 
همه حامیــان اطلاعاتــی و نظامی رژیم 
غاصب صهیونیســتی را انگشت به دهان و 

متعجب ساخته اند.
ایــن روزها  ادامــه داد:  اژه ای  محســنی 
همگان شاهد ددمنشــی و ذات پلید رژیم 
صهیونیستی هســتند و می بینند که چگونه 
این رژیم با حمایــت غربی ها و آمریکا و با 
اســتفاده از بمباران، خانه و کاشانه مردم را 
بر روی ســر آنها خــراب می کند و باز هم 
مجامــع بین المللــی نه تنهــا در برابر این 
جنایات ســکوت کرده اند بلکه از آن دفاع 

هم می کنند.
رئیــس عدلیــه تصریح کرد: امــروز همه 
مســلمانان و انســان های پاک طینــت و 
آزادی خواه وظایف بسیار سنگینی در زمینه 
تبیین مســائل مربوط به فلسطین، دفاع از 

مظلوم و مقابله با ظالم بر عهده دارند.
پیش از ســخنان رئیس قوه قضاییه، رئیس 
سازمان ملی استاندارد از مشارکت سازمان 
ملــی اســتاندارد در تدوین ۸۰ اســتاندارد 
بین المللی طی دو ســال گذشته خبر داد و 
گفت: ســهم ما در حوزه استانداردهای نانو 
در میان کشورهای جهان، برای اولین بار به 
۱۱ درصد از کل اســتانداردهای دنیا رسیده 

است.
مهــدی اســلام پناه از رشــد ۵۰ درصدی 
و  تخصصــی  و  فنــی  تفاهم نامه هــای 
ســازمان  عملیاتی  و  اجرایی  برنامه هــای 
ملی اســتاندارد به منظور تجــارت خارجی 
به ۶۰ کشــور جهان طی دو ســال گذشته 
خبــر داد و گفت: طرح تدویــن و افزایش 
اســتانداردهای قطعات منفصلــه خودرو از 
کمتر از ۱۰۰ قطعه در ابتدای ســال ۱۴۰۰ 
 به هزار قطعه در پایان ســال جاری خواهد

رسید.
وی گفــت: برای اولین بار در تاریخ صنعت 
خودروسازی در سال ۱۴۰۱، پنج خودروی 
بی کیفیــت، غیرروزآمــد و دارای عیــوب 

پرتکرار، از چرخه تولید کشور خارج شدند.
نکوداشــت  تمبــر  از  مراســم  ایــن  در 
اســتاندارد  ملی  یکصدســالگی ســازمان 
توســط رئیس قوه قضاییه رونمایی شــد و 
حجت الاسلام والمســلمین محسنی اژه ای 
بــه صورت نمادیــن این تمبــر را امضا و 
حاشیه نویســی کرد؛ همچنیــن از نخبگان 
و برگزیدگان حوزه اســتاندارد نیز با حضور 

رئیس دستگاه قضا تجلیل شد.

رئیس قوه قضاییه:
سازمان ملی استاندارد مسیرهای منتهی به فساد و تقلب را مسدود کند

معاون محیط زیســت طبیعی و تنوع زیستی 
ســازمان حفاظت محیط زیســت با تاکید بر 
اینکه تغییر کاربــری در اراضی ملی ممنوع 
اســت، اظهار کرد: هرگونه تغییــر کاربری 
باید تنهــا با صدور مجــوز و در نظر گرفتن 
حساسیت های ســازمان محیط زیست انجام 

شود.
به گزارش ایسنا، یکی از مسائل تهدیدکننده 
محیط زیســت و منابع طبیعی تغییر کاربری 
اراضی اســت. این امر موجب نابودی بخش 
اعظمی از زمین های کشــاورزی می شود و از 
دیدگاه امنیت غذایی، خودکفایی و اشــتغال 
پایدار جامعه روســتایی، پیامدهای اجتماعی، 

فرهنگی و اقتصادی اهمیت زیادی دارد.

همچنین تغییر کاربری زمین منجر به خسارت 
 هــای جبران ناپذیر به عرصــه  های طبیعی 
شامل گسترش بیابان زایی و فرسایش خاک و 
وقوع بلایای طبیعی مانند رانش زمین، سیل 
و تغییر اقلیم، از بین رفتن پوشــش گیاهی، 
کاهش تنوع زیستی و حاصلخیزی اراضی و 
پیامدهای منفی زیست محیطی همچون آلوده 
شدن منابع آبی و خاکی توسط صنایع آلاینده  
غیرمجاز به خصوص در حاشــیه رودخانه ها، 
ساحل دریا و مناطق مجاور منابع آب شرب و 
کشاورزی و مرگ تدریجی کشاورزی و تهدید 

جدی امنیت غذایی می شود.
این در حالیســت که چندی پیش اخباری از 
برنامه هفتم منتشر شد که  در بخشی از صدور 

مجوز واگذاری اراضی ملی از ســوی وزارت 
جهاد کشــاورزی برای بهره برداری خبر داده 

شده بود.
حســن اکبری در گفت و گو با ایسنا در این 
باره اظهــار کرد: اگر ایــن محدوده ها داخل 
پناهگاه حیات وحش قرار داشته باشند، تغییر 
کاربری آن مستلزم اخذ مجوز است و در هر 
 صورت تغییــر کاربری در اراضی ملی ممنوع

است.
معاون محیط زیســت طبیعی و تنوع زیستی 
ســازمان حفاظت محیط زیســت افزود: در 
مســتثنیات نیز با اینکه افراد مالک هســتند 
اما اگر قصد تغییر کاربری داشــته باشند باید 
حتماً مجوز بگیرند و حتماً این حساسیت ها را 

سازمان حفاظت محیط زیست لحاظ می کند 
که در آنجا ساخت و ســاز یا بارگذاری که با 
رویکرد یک پناهگاه و تالاب منافات داشــته 
باشــد، انجام نشــود و مجوزی نیز برای آن 

صادر نشود.
 اکبــری در پایان تصریح کــرد: نکته قابل 
توجه این اســت که مناطقی همچون تالاب 
میانکاله زیســتگاه بسیار ارزشــمندی برای 
پرندگان مهاجر است. به همین دلیل سازمان 
حفاظت محیط زیســت حساسیت و مقاومت 
زیادی در اصلاح رویکردها دارد تا رویکردها 
به گونه ای باشد که زیســتگاه های ارزشمند 
 همچون میانکاله کمترین آســیب را متحمل

شوند.

معاون سازمان محیط زیست: تغییر کاربری در اراضی ملی ممنوع است 



سیاسی

رئیس جمهوری گفت: صهیونیســت ها و حامیان شــان 
بداننــد اگــر ظلم و تجــاوز می توانســت حق خواهی 
فلسطینیان خاموش کرده و به حاشیه براند، در ۷۵ سال 

گذشته این اتفاق افتاده بود.
به گزارش ایســنا، ســیدابراهیم رئیسی در گفت وگوی 
تلفنی با »شیخ تمیم بن حمد آل ثانی« امیر قطر، روابط 
دو کشــور را در بهترین شرایط توصیف و از هر اقدامی 

برای تقویت و تعمیق همکاری های استقبال کرد.
رئیس جمهوری با اشــاره به جنایات رژیم صهیونیستی 
در غزه، تاکیــد کرد: ضرورت توقف هر چه ســریع تر 
ماشــین جنایات جنگی و نسل کشی این رژیم احساس 
می شــود و اظهارات و اقدامات سران صهیونیستی در 
روزهای اخیر، مصداق بارز جنایت جنگی، نسل کشی و 

نقض آشکار همه معاهدات بین المللی است.
وی با بیــان اینکه ریشــه اقدامات اخیــر مجاهدین 
فلســطینی، تداوم ۷۵ سال اشــغال، تحقیر کرامت و 
هتک حرمت مقدسات مردم مسلمان و مظلوم فلسطین 
اســت، افزود: سران رژیم صهیونیســتی با قطع آب و 
برق، ممانعت از ورود غذا و دارو و استفاده از سلاح های 
ممنوعه مثل بمب های فسفری، به دنبال گرفتن انتقام 
شکســت حقارت آمیز و تاریخی خود در میدان نبرد، از 

مردم بی دفاع غزه هستند.
رئیس جمهــوری بــا بیان اینکــه امروز نســل جدید 
فلســطینیان از پی ده ها سال جنایت، کشتار و ویرانی، 
جدی تر از همیشــه به مطالبه حقوق تضییع شده خود 
برخاسته اند، تصریح کرد: صهیونیست ها و حامیان آنها 
بدانند کــه اگر ظلم و تجاوز می توانســت حق خواهی 
فلسطینیان خاموش کرده و به حاشیه براند، در ۷۵ سال 

گذشته این اتفاق افتاده بود.
رئیســی با بیان اینکــه آمریکا و دیگــر حامیان رژیم 
صهیونیستی مســئول مستقیم جنایات این رژیم است، 
تاکید کرد: وضعیت فلســطین گواه روشــنی در اثبات 
مواضــع متناقض و دوگانه غربی هــا در ادعای دفاع از 
حقوق بشر است. عملیات طوفان الاقصی نشان داد که 
هیچ نظمی در منطقه بدون در نظر گرفتن حقوق ملت 
فلسطین به نتیجه نمی رســد و جنایات صهیونیست ها 
علیــه این مردم باید در مجامــع جهانی مورد پیگیری 

قرار گیرد.
»شــیخ تمیم بن حمد آل ثانی« امیــر قطر نیز در این 
گفتگــوی تلفنی با اشــاره به اینکه روابط دو کشــور 
امروز در عالی ترین ســطح جریــان دارد، بر ضرورت 
همکاری دو کشور در زمینه توقف فوری جنایات رژیم 
صهیونیستی علیه مردم مظلوم غزه و نیز احقاق حقوق 

فلسطینیان تاکید کرد.
امیر قطــر با بیان اینکــه در ســال های اخیر بیداری 
گســترده ای در جهان و منطقه شکل گرفته و آزادگان 
جهــان در منازعه فلســطین حق را به فلســطینیان 
می دهند، گفت: رسانه های غربی سعی می کنند تصاویر 
تحولات منطقه را اشــتباه و معکوس بازتاب دهند و ما 
باید تــلاش کنیم تصاویر واقعی و دقیق را به جهانیان 

نشان دهیم.
وی با تاکید بر اینکه ثبات در منطقه بدون احقاق حقوق 
ملت فلسطین حاصل نخواهد شــد، اظهار کرد: امروز 
همه مردم جهان رفتارهای فاجعه بار رژیم صهیونیستی 
را بــه وضوح می بینند و یکــی از آخرین مصادیق این 
رفتارهــا تلاش برای کوچاندن دوباره بخشــی از ملت 

فلسطین از خانه و کاشانه و آواره کردن آنهاست 

دبیر ســتاد حقوق بشــر جمهوری اســلامی ایران بر 
ضرورت پیگیری اقدامات سیاسی و حقوقی علیه رژیم 
صهیونیستی در کنار دفاع مشــروع فلسطینی ها تاکید 

کرد. 
به گزارش ایســنا به نقل از ستاد حقوق بشر جمهوری 
اســلامی ایــران، کاظم غریــب آبادی معــاون امور 
 بین الملل قوه قضائیه و دبیر ستاد حقوق بشر در توییتر 

نوشت:
علاوه بر دفاع مشروع فلســطینی ها، اقدامات سیاسی 
حقوقی نیــز باید پیگیری شــوند: برگزاری نشســت 
اضطراری سازمان همکاری اسلامی، برگزاری نشست 
اضطراری شــورای حقوق بشر، پیگیری طرح شکایت 
علیه مقامات رژیم در محاکم کشــورهایی که به آنها 
سفر می کنند و پیگیری جنایات رژیم آپارتاید از طریق 
دادســتان دیوان کیفری بین المللی از ســوی وکلای 

فلسطینی ها.

  سیاست خارجی
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در تماس تلفنی با امیر قطر رئیسی: 

هیچ نظمی در منطقه بدون توجه به 
حقوق فلسطین نتیجه نمی گیرد
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امیــر ســرتیپ دوم پرویز گفــت: امروز به واســطه 
پیشرفت های دفاعی که در سطح نیروی پدافند هوایی 
ارتــش صورت گرفته، توانســته ایم در تمامی مرزهای 

هوایی کشور امنیت پایدار را ایجاد کنیم.
به گزارش ایســنا به نقل از روابط عمومی ارتش، امیر 
سرتیپ دوم ارسلان پرویز، فرمانده منطقه پدافند هوایی 
شرق با حضور در مراســم خانواده های کارکنان گروه 
پدافند هوایی شرق گفت: امنیت و آرامش آسمان ایران 
اسلامی در سایه مجاهدت های شبانه روزی شما عزیزان 
و خانواده های محترم تان در نیروی پدافند هوایی ارتش 
حاصل شــده است که به صورت ۲۴ ساعته از مرزهای 
هوایی کشــور حراســت و پاســداری می کنید و اجازه 
هرگونه تجاوز به حریم هوایی کشور را از دشمن سلب 

کرده اید.
امیــر ســرتیپ دوم پرویز افــزود: امروز به واســطه 
پیشرفت های دفاعی که در سطح نیروی پدافند هوایی 
ارتــش صورت گرفته، توانســته ایم در تمامی مرزهای 

هوایی کشور امنیت پایدار را ایجاد کنیم.
وی به جایگاه و اهمیت پدافند هوایی در ایجاد آســمان 
امن و پایدار اشــاره و افزود: رصد و رهگیری لحظه به 
لحظه هرگونــه تحرکات هوایی غیرمجاز در آســمان 
کشــور و اخطارهای به موقع و تاثیرگذار به بیگانگان، 
از جمله اقدامــات تاثیرگذار نیروی مقتدر پدافند هوایی 
ارتش اســت که در تقویــت بازدارندگی و ارتقاء قدرت 

دفاعی کشور نقش و تاثیر بسزایی ایفا کرده است.
فرمانده منطقه پدافند هوایی شــرق در ادامه با اشاره به 
اینکه عفاف و حجاب سدی محکم در برابر هجمه های 
شوم دشمنان اســت، تصریح کرد: مهم ترین هدف این 
روزهای دشــمن با اســتفاده از امپراطوری رسانه ای، 
ترویج بی بند و باری، قبح زدایی و تخریب نســل جوان 
است لذا لازم است خانواده ها نیز با بصیرت، هوشیاری، 
مراقبت، تعامل و همراهی با فرزندان، مراقب نقشه های 

شوم دشمنان باشند.
در این مراسم از خانواده های قرآنی این منطقه پدافندی 

تقدیر به عمل آمد.
 

نشست معاونان اداری، مالی و مدیریت منابع دانشگاه ها، 
موسســات آموزش عالی و پژوهشــی کشور با حضور 
رئیس کل دیوان محاسبات کشور، وزیر علوم، تحقیقات 
و فناوری و جمعــی از مدیران و مقامات آموزش عالی 

کشور در دانشگاه علامه طباطبایی)ره( برگزار شد. 
به گزارش ایســنا به نقــل از اداره کل روابط عمومی و 
امور بین الملل دیوان محاســبات کشور، سیداحمدرضا 
دستغیب در این جلســه با اشاره به لزوم تحول آفرینی 
در نظام علمی و دانشــگاهی کشور، اظهار داشت: نباید 
تنها به اداره دانشگاه ها اکتفا کنیم، بلکه باید با مدنظر 
قرار دادن راهکارهای جدید، معضلات و مشکلات این 
عرصه را شناسایی و با بررسی مسیرهای مختلف، آنها 

را مرتفع نماییم.
رئیس کل دیوان محاســبات کشور با اشاره به منویات 
مقام معظم رهبری در آموزش عالی کشور، گفت: وجود 
بیش از صدهزار عضو هیات علمی، پتانســیل عظیمی 
است که می تواند منشاء تحولات بزرگی در کشور باشد 
تــا از این طریق گامی مهم در راســتای منویات رهبر 

معظم انقلاب برداریم.
وی با بیان اینکه نقش دیوان محاســبات در تحولات 
نظــام آموزش عالی غیر قابل انکار اســت، افزود: تمام 
تــلاش ما در دیوان محاســبات این اســت تا از هیچ 
کوششی در مســیر ارتباط بیش از پیش دانشگاهیان با 
حوزه صنعت و تولید، دریغ نکرده و انگیزه ها را در بین 

اساتید و پژوهشگران تقویت کنیم.
دستغیب، تسری قوانین مالیاتی در حوزه پژوهش های 
علمی و پروژه های مشــترک میان صنعت و دانشگاه 
را امری غیرضرور دانســت و عنوان کرد: وزارت علوم 
و دیوان محاســبات باید با همکاری یکدیگر، راهکاری 
را بــرای حل این موضوع بیابند تا اگر تضادی با قوانین 
مصرّح در زمینه انتفاع حداکثری اساتید و اعضاء هیئت 
علمی دانشــگاه ها از عواید قراردادهای پژوهشی وجود 

ندارد، این قضیه مرتفع شود.
رئیس کل دیوان محاسبات با اشاره به دو شعار محوری 
»شــفافیت« و »انضباط مالی« در ایــن نهاد نظارتی، 
گفت: نگاه ما در دیوان محاسبات بر پیشگیری به جای 
مُچ گیری متمرکز اســت؛ بنابرایــن می توان با تعریف 
کارگروه های آموزشــی مشــترک و مــرور انحرافات 
مبتلابه یــا تخلفات پُرتعدادی که از گذشــته در حوزه 
کاری دانشــگاه ها وجود داشته، انحرافات از معیار را به 

نحو قابل ملاحظه ای کاهش داد.
دستغیب با بیان اینکه کاهش تعداد پرونده های تخلف 
در دیوان محاسبات، نشــان از توفیق این نهاد نظارتی 
خواهد داشــت، بیان کرد: دیوان محاســبات برخلاف 
ادعاهای نادرستی که بعضاً مطرح می شود، هیچگاه به 
دنبال گرفتن شجاعت تصمیم گیری از مدیران نبوده و 
نیســت؛ بلکه بالعکس، این نهاد نظارتی درپی اطمینان 

بخشی به مسئولان و تصمیم گیران اجرایی است.
وی با اشاره به ضرورت تعیین تکلیف پروژه های نیمه 
تمام دانشگاهی در سراسر کشور، گفت: بنابر یافته های 
دیوان محاســبات حدود ۲میلیون متر مربع پروژه نیمه 
تمام در حوزه آموزش عالــی وجود دارد که باید هرچه 

سریع تر برای به پایان رساندن آنها تدبیری اندیشید.
رئیس کل دیوان محاسبات، با اشاره به معضل معارضین 
املاک و مستغلات دانشگاهی، بیان کرد: فقدان بانک 
اطلاعاتی جامع از املاک و مســتغلات دانشگاهی در 
وزارت علوم و همچنین وجود بیش از ۲هزار ملک فاقد 
ســند و قرارداد رسمی، از مســائلی است که مشکلات 
متعددی را ســبب خواهد شد و باید با قید فوریت، برای 

حل آنها چاره اندیشید.

نایب  رئیس کمیسیون امور داخلی کشور و شوراهای مجلس 
با اشــاره به ادغام طرح مجلس برای تشــکیل سازمان ملی 
مهاجــرت با لایحه دولــت تحت عنوان ســاماندهی اتباع 
خارجــی در یک طرح واحد، گفت: پــس از تصویب کلیات 
ایــن طرح در صحن مجلس، این طرح در کمیســیون امور 
داخلی کشــور و شوراها بررسی شــد و حدود سه ماه است 
که در نوبت رســیدگی در صحن مجلس قرار دارد و انتظار 
می رود بعد از پایان بررسی برنامه هفتم توسعه در دستور کار 

صحن قرار گیرد.
محمدحسن آصفری در گفت وگو با ایسنا، با تاکید بر ضرورت 
ســاماندهی اتبــاع خارجی، بیان کرد: در بحث ســاماندهی 
مهاجران یک طرحی از ســوی نمایندگان مجلس به منظور 
تشکیل سازمان مهاجرت تهیه شد. از سوی دیگر دولت نیز 
لایحه ای تحت عنوان ساماندهی اتباع به مجلس ارائه کرد. 
طــرح مجلس و لایحه دولت در قالب یک طرح ادغام شــد 
و  از ســوی کمیسیون امور داخلی کشور و شوراها به صحن 

مجلس آمد و کلیات آن به تصویب رسید.

وی اظهار کرد: بنا شــد این طرح به صورت دو شــوری در 
مجلس رسیدگی شود. شور اول آن در کمیسیون امور داخلی 
کشور و شــوراها مورد بررسی قرار گرفت و تقریبا حدود سه 
ماه اســت که بررسی این طرح در کمیسیون به اتمام رسیده 
و گزارش آن به منظور بررســی در صحن مجلس به هیات 

رئیسه ارجاع داده شده است. 
نماینده مردم اراک در مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه 
ما اعتقاد داریم که بایســتی اتباع بیگانه ســاماندهی شوند، 
تصریح کرد: در این طرح برای اتباع بیگانه از ابتدای ورود به 

مرزهای کشور برنامه ریزی شده است؛ برای محل اسکان و 
استقرار، اشتغال، آموزش و درمان اتباع خارجی برنامه ریزی 

لازم صورت گرفته است.
وی با بیان اینکه متاســفانه امروز ســاماندهی درستی برای 
اتباع بیگانه نداریم و حدود ۱۴ کارت شناســایی برای اتباع 
بیگانه صادر می شود، گفت: اداره کار، وزارت کشور، نیروی 
انتظامی و امور اتباع و دســتگاه هــای امنیتی هر کدام یک 
کارت بــرای این اتباع صادر می کننــد ولی ما در این طرح 
پیش بینی کردیم یک کارت ملی برای اتباع بیگانه نه کارت 
ملی ایرانی برای این افراد صادر شــود تا همه مسائل اتباع 
بیگانــه از لحظه ورود به ایران مورد رصــد قرار گیرد. همه 
موارد در این طرح دیده شــده و امیدواریم در صحن مجلس 

با پیشنهادات نمایندگان پخته تر شود.
آصفــری در پایان گفت: ما به دنبال مدیریت و ســاماندهی 
اتباع بیگانه هستیم که از نظر بنده بعد از اتمام بررسی لایحه 
برنامه هفتــم این طرح در دســتور کار مجلس قرار خواهد 

گرفت.

نایب  رئیس کمیسیون امور داخلی کشور خبر داد:

پیش  بینی ارائه »کارت ملی اتباع خارجی« به مهاجران از سوی مجلس
فرمانده منطقه پدافند هوایی شرق:

امنیت پایدار در تمام مرزهای 
هوایی کشور برقرار است

دستغیب: دیوان محاسبات بدنبال 
اطمینان بخشی به مدیران و تصمیم گیران 

تاکید غریب آبادی بر پیگیری 
اقدامات سیاسی و حقوقی علیه رژیم 

صهیونیستی

اکثر عاملان مســمومیت های دانش آموزان 
در ســال ۱۴۰۱ یا با گروه های ضدانقلاب 
خارج کشــور در ارتباط بوده یا هوادار رژیم 

صهیونیستی بودند.
به گــزارش ایســنا، در روز ۱۵ آبان ۱۴۰۱ 
اتفاقی در مدرسه دخترانه حضرت معصومه 
در شهرستان نور رخ می دهد و دانش آموزی 
بــرای بــه تعطیلی کشــاندن مدرســه از 
اســپری گاز فلفل اســتفاده می کند که در 
اثــر این اتفاق،  ۳۵ نفــر از دانش آموزان به 
دلیل مشکل تنفســی به بیمارستان منتقل 
می شوند. مســئول اداره آموزش و پرورش 
شهرستان نور در همان روز تصریح می کند 
که شایعات مربوط به اینکه این اقدام توسط 
فردی خارج از مدرسه رخ داده صحت ندارد.

جرقه جدیدی برای توطئه در ایران توســط 
دشمن شکل گرفت

اما این خبر از چشــم سرویس های دشمن 
پنهان نمی ماند و جرقه ای برای یک توطئه 
جدید برای ناامنی ایران شکل می گیرد. در 
ســالگرد میلاد حضرت زینب، خبر انتشــار 
گاز در هنرســتان دخترانه نور در قم منتشر 
می شود. ۱۸ دانش آموز با علایم مسمومیت 
راهی بیمارســتان می شــوند اما پرستاران 
متوجه می شــوند که هرچنــد دانش آموزان 
آثار مســمومیت دارند ولی آثــار هیچ گونه 
ماده ســمی خاصــی در آنها یافت نشــده 
است بنابراین با اســتفاده از سرم، اکسیژن 
و داروهــای آرام بخش ایــن دانش اموزان 

مرخص می شوند.
ســه هفته بعد در این هنرســتان این اتفاق 
تکرار شــد و ایــن بــار ۵۱ دانش آموز به 
بیمارستان رفتند. تکرار این اتفاق مسئولان 
آمــوزش و پــرورش قــم را نگــران کرد. 
نمونه های مورد بررســی در به آزمایشــگاه 
اســتان ارجاع شــد اما هیچ گونه آثاری از 
مواد ســمی در بدن دانش آموزان پیدا نشد. 
از ۲۲ آذر کــه واقعــه مســمومیت دوم در 
هنرســتان نور قم رخ داده بود تا ۲ ماه بعد 
 هیچ گزارشی از مسمومیت های مرموز وجود

نداشت.
دشــمن به دنبال ساخت روایت خود از 

وقایع مدارس ایران بود
از سویی گروه های ضدانقلاب تحت حمایت 
آمریکا و رژیم صهیونیســتی تصمیم گرفته 
بودند در شــب ســالگرد پیــروزی انقلاب 
اســلامی با برگزاری نشست خبری اعلام 
کننــد که گروهکی شــبیه نوعی شــورای 
سرکردگی برای هدایت ضدانقلاب تشکیل 
دهند. برای همین ســرویس های جاسوسی 
غربی در آستانه برگزاری این نشست،  یک 
ســری اقدامات برای ایجاد موج جدیدی از 
اغتشاشــات آغاز کردند تا کشــور در ورطه 
آشوب غرق شــود. از هشتم بهمن عملیات 
جنگ روانی با نام مســمویت ســریالی در 
مدارس دخترانه آغاز می شود. سپس هر روز 
اخبار از مدارس عمدتا دخترانه از مدارس قم 
منتشر می شــود. این اخبار در روزهای نهم، 
دهم، دوازدهم، شانزدهم و هفدهم یهمن و 
بعــد از مدتی توقــف، در روزهای ۲۳،۲۵ و 
۲۶ بهمن بهمن و اول اســفند و سوم اسفند 
این اخبار در رســانه های ضدانقلاب پخش 

می شود.
در واقع دشــمن در حال ساخت یک روایت 

است. رسانه های ضدانقلاب اینگونه روایت 
می کنند که جمهوری اســلامی یا نیروهای 
مذهبی در حــال حمله به دانــش آموزان 
دختر شهر قم اســت. هدف  آنها این است 
که جرقه اغتشاشات را روشن کنند تا والدین 
دانش آموزان هم وارد صحنه شــوند اما این 
اتفاق نمی افتد بنابراین عملیات را گسترده تر 

می کنند.
دو کاربر سلطنت طلب، شبکه ای از نیروهای 
همراه در میان دانش آموزان قم ایجاد کرده 

بودند
همزمان در مراکــز امنیتی ایران، تحقیقات 
گسترده ای درباره منشــا این اتفاقات ادامه 
دارد امــا در این تحقیقات هیچ ردی از مواد 
سمی و شــیمیایی پیدا نمی شود اما پرسش 
اصلی اینجاســت که با توجه به اینکه هیچ 
آثــاری از مواد ســمی در مــدارس وجود 
ندارد چرا دانش آموزان بدحال می شــوند؟ 
نکته قابل توجه این اســت که یک حساب 
کاربری مربوط به ســلطنت طلبان پیشنهاد 
می کند کــه مــوادی از عطاری هــا تهیه 
شــود و آن را در مــدارس و ادارات روی 
زمیــن بیندازید و با کفــش رو ی آن بزنید 
تا پودر شــده و آن مکان بــرای یک هفته 
تعطیل شود. تاریخ این توییت ششم آذرماه 
 یعنی ســه روز قبل از اولیــن حادثه در قم

است.
فعالیت ایــن کاربر نشــان می دهد تلاش 
زیــادی برای تعطیلی مــدارس کرده بود و 
از مخاطبان خود خواســته بود فرزندان خود 
را در روز ۱۳ آبان به مدارس نفرســتند. این 
کاربر ارتباط نزدیکی با رژیم صهیونیســتی 
داشــت. ســرنخ بعدی در توییت های یک 
کاربر دیگر به نام امین پیدا شــد. صبح روز  
واقعه او اشاره به دختر دبیرستانی قم کرد و 
کاربر دیگری همین محتوا را که به قم و به 
یک دختر دبیرســتانی مربوط بود را منتشر 
کرد. امین این پیام را در ساعت ۲:۴۱ بامداد 
منتشــر کرده و کاربر دیگر در ساعت ۶:۵۴ 
صبح یعنی قبل از وقوع حادثه، آن را بازنشر 

کرده بود.
تحقیقات بیشتر در گفت وگو با دانش آموران 
و معلمان نشان داد این دو کاربر توانسته اند 
که شــبکه ای از نیروهای همــراه در میان 
دانش آموزان خصوصا در یکی از مناطق قم 
بوجــود آورند. یکی از این کاربران در کانال 
خود به زبان عبری نوشــته بــود من یک 
جسد هســتم. این گروه برای اولین بار در 
اوایل آبان با یکدیگر هماهنگی و از حضور 
در کلاس های درس امتنــاع کرده بودند و 
در ماه های اغتشــاش هم ارتباطات وسیعی 
با ضدانقلاب خارج از کشــور گرفته بودند. 
گروه هــای مختلفی از ضدانقــلاب، برانداز 
و سلطنت طلب در شــبکه های اجتماعی با 

دانش آموزان شبکه سازی کرده بودند.
هشــتک حملــه شــیمیایی و حملــه 

بیولوژیکی ایجاد شد
در این بین قــرار بود که فاطمه رضایی که 

در قم به علت بیماری درگذشته بود، به این 
وقایع ارتباط داده شــود. موج هشتک سازی 
برای او شــکل گرفته بود امــا با اظهارات 
خانواده او، این هشــتک از بیــن رفت. در 
مرحله بعد، هشتک حمله شیمیایی و حمله 
بیولوژیکی ایجاد شــد. این هشتک ها برای 
ایجاد خشم جهانی در داخل و اجماع جهانی 
علیه کشــور ایجاد شده بود در حالیکه هیچ 
مدرکــی برای این حملات وجود نداشــت. 
اکســیژن دانش آموزانی که بیماری زمینه 
ای نداشــتند، بــالای ۹۵ درصد بــود. نوار 
قلب و عکــس ریه کاملا طبیعــی بود اما 
افراد دچار ســرگیجه، تنگی نفس، سوزش 
چشــم، ســرفه، ســردرد، درد قفسه سینه 
، ضعف، بی حالی و اســتفراغ شــده بودند 
آثار مســمومیت زا وجود  در حالیکه هیــچ 

نداشت.
مختلف  کشورهای  در  جمعی  هیستیری 

سابقه داشت
مشــابه این این اتفاق در دهه های پیشین 
در کشــورهای مختلف وجود داشت. از دهه 
هفتاد میلادی احســاس مسمومیت و تهوع 
در مدارس رواج گسترده یافته بود. در سال 
۱۹۷۴ دانش آموزان در مدارس مختلفی در 
آمریکا با احســاس خارش شدید از مدارس 
خارج شــده و ادعای مسمومیت با گازهای 
مسموم مسموم شدند. در ۱۹۹۰ میلادی در 
کوزوو تعدادی نوجوان دچار احساس بیماری 
شدند بدون اینکه از نظر پزشکی هیچ دلیلی 
برای ایجاد بیماری وجود نداشت. نمونه ای 
مشابه در کویت، تانزاینا، فلسطین، پرتغال، 
برزیل، برونئی، انگلیس و ســریلانکا تکرار 
شــده بود. در گزارش متخصصین انگلیسی 
آمــده بود هیچ نشــانی از آلودگی در عذا یا 
هوا پیدا نشــده و دختران جوان در برابر این 
حملات آســیب پذیر ترند و به نظر می رسد 
با نوعی هیســتیری روبرو هستیم. منظور از 
هیستری نوعی هراس و وحشت زدگی است 
که ریشــه در واقعیت ندارد.  افراد جدا جدا 
به هیســتری مبتلا می شوند اما متخصصان 
به تدریج متوجه شــدند در شــرایط خاص 
نیز شکل  اجتماعی، نوعی هیستری جمعی 
می گیرد که نــام بدحالی روان زاد جمعی یا 
MPI دارد. ایــن هیســتری جمعی نوعی 
بدحالی بدون عوامل بیماری است. دختران 
نســبت به این نوع بدحالی روانی و جمعی، 

آسیب پذیرتر هستند.
آخریــن نمونــه بدحالی جمعی در ســال 
۱۳۹۵ در ســفارت آمریکا در هاوانا رخ داد 
و به همین دلیل نام آن را ســندورم هاوانا 
گذاشتند. کارمندان سفارت آمریکا در هاوانا 
بدون وجــود عامل بیماری، دچار ســردرد 
سرگیجه و تهوع شــدند و به تدریج علایم 
مشابهی در بین کارکنان سفارت امریکا در 
روسیه، چین و کشورهای اروپایی پیدا شد. 
البته در تحقیقات ســازمان ســیا هیچ ردی 
از مســمومیت پیدا نشد ولی این دیدگاه در 
سازمان ســیا وجود داشت که ممکن است 
از امواج ماکرویوو برای ایجاد سردرد ایجاد 
شده است اما تحقیقات سری آمریکا نشان 
داد این آثار ربطی به دستگاه فرستنده امواج 

ندارد.
فضای کشــور بــرای ایجــاد بدحالی 

روان زاد جمعی مناسب بود

فضــای بعد از اتفاقات ســال ۱۴۰۱ فضای 
مناســبی بــرای وقوع این نــوع از بدحالی 
بود. آمریکا که پیش از این چنین تجربه ای 
را داشــت، ســعی کرد با دامن زدن به این 
وقایع، نارضاتی گسترده را ایجاد کند. برای 
شروع از هر بویی می توانست استفاده شود. 
در  برخی موارد از بوی ایزوگام پشــت بام 
در ساختمان مجاور مدرسه تا بوی تانکری 
در نزدیکی مدرسه اســتفاده شد. دو اتفاقی 
که در هنرســتان قم رخ داد، تست دشمن 
برای امکان ایجاد این بدحالی جمعی بود اما 
عملیات های ســریالی در مدارس با نزدیک 
شــدن به تشکیل شــورای ضدانقلاب آغاز 

شد.
در سه ماه، ۳۰۰ نفر بمبک بدبو خریده بودند

تحقیقات افسران اطلاعاتی نشان داد که در 
برخی موارد با تعمد و همکاری شــبکه های 
ضدانقــلاب در داخل مدارس انجام شــده 
اســت. البته همه دانــش آموزانی که تعمدا 
وارد این عملیات شده بودند، انگیزه سیاسی 
نداشــتند و عده زیــادی با انگیــزه فرار از 
درس و امتحان اقدام به تمارض می کردند. 
تحقیقات نشان می داد در فاصله زمانی سه 
ماهه، سیصد نفر اقدام به خرید بمبک بدبود 
کرده بودند که شناسایی آنها نشان داد برخی 
از آنهــا با مدارس که حوادث در آن رخ داده 
است، مرتبط بودند. افشانه های اشک آور و 
گاز فلفل نیز مورد اســتفاده قرار گرفته بود. 
این مواد عامل شروع کننده استفاده  می شد 
و بعد از اینکه چند نفر به علت استشمام این 
مواد دچار بدحالی می شــدند، شیوع روانی 
کلید می خورد. سن افرادی که این نشانه ها 
را داشــتند زیر ۲۰ سال و هشتاد درصد هم 
دختر بودند. در خوابگاه دانشجویی دختران 
احتمال کمتــری برای بدحالی جمعی وجود 
داشــت و فقط یک درصد دانشجویان دختر 
دچــار این بدحالی بودند کــه همه آنها هم 

دختر بودند.
ســازمان ملل یک برگ ســند از حمله 

شیمیایی در اختیار نداشت
اما این بدحالی به جنگ رسانه های هم نیاز 
داشــت. حتی سیاســتمداران خارجی هم پا 
به میدان گذاشــتند. سیمون شرکلیف سفیر 
انگلیس ادعاهای اثبات نشــده ای را مطرح 
کرد و این وقایع را مسمومیت سریالی نامید 
و پیشگویی کرد که پایان ناپذیر است. وزیر 
خارجه آلمان وارد میدان شــد و این اتفاقات 
را حمله با گاز شــیمیایی اعلام کرد. رئیس 
کمتیــه روابط خارجی مجلــس نمایندگان 
امریکا این واقعه را عمدی داســت و مدعی 
اســتفاده از گاز ســمی شــد. پارلمان اروپا 
قطعنامه ای صادر کرد و سعی کرد بین این 
اتفاقات و ناآرامی های ســال ۱۴۰۱ ارتباط 
برقرار کند و این اتفاقات را مسمومیت برای 
ســاکت کردن دختران و زنان ایران دانست 
در حالیکه سازمان ملل یک برگ سند درباره 

مسمومیت در ایران نداشت.
رســانه های فارســی زبان دنبال ایجاد 

هراس عمومی بودند
عناصر ضدانقلاب در خارج از کشور  آشکارا 
مــدارس  در  از شــیوه های مسوم ســازی 
گفتــه و نام آن را خرابکاری شــرافتمندانه 
می گذاشــتند. آنها می گفتنــد هر چیزی در 
جمهوری اسلامی درست کار می کند را باید 
خراب کنیم. آمران و عاملان ایجاد بدحالی 
جمعی در مدارس تحت پوشــش  و حمایت 
مالی، امنیتــی  و روانی رژیم های اروپایی و 
آمریکا بودند. رسانه های فارسی زبان که به 
جنگ روانی دامن می زدند هم دنبال ایجاد 

هراس عمومی بودند.

بازخوانی اتفاقات یکسال گذشته

افکار مسموم؛ پشت پرده سریال مسمومیت های دانش آموزی

ســخنگوی دولت گفت: رسانه های غربی 
بــرای مخفی کــردن کودک کشــی رژیم 
صهیونیســتی به دروغ پردازی آنان ضریب 

می دهند.
به گزارش ایســنا، علی بهــادری جهرمی 
 در حســاب کاربــری خــود در توییتــر 

نوشت:
»بنا بــر اعلام یونیســف، تاکنــون ۴۴۷ 
کودک فلســطینی در بمباران غزه توسط 

رژیم کودک کش صهیونیســتی به شهادت 
رسیده اند.

رسانه های غربی اما برای مخفی کردن این 
جنایــات، به دروغ پردازی صهیونیســت ها 

ضریب می دهند.«

بهادری جهرمی: رسانه های غربی کودک کشی صهیونیست ها را مخفی می کنند
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میانگیــن فاصله ماه تا زمین هر ســال بــه میزان ۱.۵ 
اینچ)حدود ۳.۸ سانتی متر( افزایش می یابد و این موضوع 

بر خورشید گرفتگی ها تاثیر می گذارد.
به گزارش ایســنا و به نقل از اســپیس، در روز شــنبه، 
۱۴ اکتبــر، نزدیک به یک میلیارد نفر در بیشــتر مناطق 
آمریکای شــمالی و جنوبی می توانند شاهد حضور ماه نو 
بین خورشــید و زمین باشند تا جالب ترین رویداد آسمانی 

را ایجاد کند و آن چیزی نیست جز خورشید گرفتگی.
این گرفتگی از نوع حلقوی است که در آن حلقه ای از نور 
خورشــید در اطراف ماه دیده می شود. با این حال، برای 
بسیاری از ایالات متحده تنها به عنوان یک ماه گرفتگی 

جزئی دیده می شود.
در طول یک خورشید گرفتگی حلقوی، خورشید هرگز به 
طور کامل پنهان نمی شود زیرا در روز ۱۴ اکتبر، ۴.۵ روز 
از اوج ماه گذشته است. اوج نقطه ای در مدار ماه است که 
در آن نســبت به همیشــه از زمین دورتر است. ماه نو در 
روز خسوف در فاصله  ۲۴۶ هزار و ۷۰۷ مایلی)۳۹۷ هزار 

و ۳۷ کیلومتر( از ما قرار خواهد داشت.
در نتیجــه، قرص ماه آنقدر کوچک به نظر می رســد که 

نمی تواند خورشید را کاملا بپوشاند.
از لحظه ای که مسیر خورشــیدگرفتگی بر فراز اقیانوس 
آرام شــمالی آغاز می شود در مسیر جنوب شرقی حرکت 
می کند و در ســاعت ۹:۱۵ صبح بــه وقت منطقه زمانی 
اقیانوس آرام به ســاحل اورگان می رسد. برای ۴۶ دقیقه 
پــس از آن، فاز حلقوی از بخش هایــی از ۹ ایالت که از 
اورگان تــا تگزاس امتــداد دارند قابل مشــاهده خواهد 
بود. عرض مسیر ســایه به طور متوسط ۱۲۷ مایل)۲۰۴ 

کیلومتر( است.
مدت زمان گرفتگی در امتداد مرکز مسیر خورشیدگرفتگی 
بــه طور پیوســته از چهار دقیقه و ۳۴ ثانیه در ســواحل 
اقیانوس آرام اورگان به پنج دقیقه و دو ثانیه در ســاحل 

خلیج تگزاس افزایش می یابد.
پس از خروج از تگزاس، مســیر کســوف از شبه جزیره 
یوکاتــان مکزیک می گذرد، ســپس از آمریکای مرکزی 
گذر می کند و به ســمت جنوب مرکــزی کلمبیا می رود. 
مســیر آن از شــمال برزیل می گذرد تا اینکه در نهایت 
بــر روی آب های اقیانوس آزاد اقیانوس اطلس جنوبی به 

پایان برسد.
مقایســه مــاه گرفتگی کامــل با ماه گرفتگــی حلقوی 
مانند مقایســه شــب و روز اســت. انبوه پدیده هایی که 
با یک کســوف کامل همراه هســتند قابل توجه است و 
ستاره شناسان برای مشاهده و تجربه آنها نیمی از جهان 

را می پیمایند.
خورشــید گرفتگی حلقوی مانند کامل آن نیست. آسمان 
در خورشیدگرفتگی حلقوی تاریک تر از خورشید گرفتگی 
جزئی نمی شود. تاج باشکوه خورشید و فام سپهر و »اثرات 
لبه« نمی توانند ظاهر شــوند. بــا این حال، هنوز هم این 
یک منظره  دیدنی خواهد بود و علاقه مندان به هر بخش 
از مسیر کســوف که به راحتی برای آنها قابل دسترسی 

باشد، خواهند رفت.
با همه این ها زمانی فرا خواهد رســید که پدیده خورشید 
گرفتگی کامل غیرممکن می شود، زیرا ماه آن طور که از 
زمین دیده می شود در اندازه ظاهری آنقدر کوچک خواهد 
بود که نخواهد توانســت به طور کامل قرص خورشید را 

بپوشاند.
مــاه در مداری بیضــوی به دور زمیــن حرکت می کند. 
این قمر در نزدیک تریــن حالت خود به زمین)حضیض(، 
می توانــد تا فاصله ۲۲۱ هزار و ۴۳۹ مایل)۳۵۶هزار ۳۷۱ 
کیلومتر( به ما نزدیک شود، در حالی که دورترین فاصله 
آن از زمیــن ۲۵۲ هزار و ۷۲۴ مایــل)۴۰۶ هزار و ۷۲۰ 
کیلومتر( اســت. میانگین فاصله زمین تا ماه ۲۳۹ هزار و 

۰۷۱ مایل)۳۸۴ هزار و ۷۴۸ کیلومتر( است.
برای اینکه یک خسوف کامل رخ دهد، مخروط سایه چتر 
مانند تیره ماه باید با سطح زمین تماس پیدا کند. هنگامی 
که این سایه زمین را لمس می کند، در اصل نوک مخروط 
آن با زمین برخورد کرده و در بیشتر موارد، آن سایه تاریک 
به طور متوسط حدود ۸۰ مایل)۱۳۰ کیلومتر( عرض دارد. 
هر مکانی که در آن ســایه قرار بگیرد، خورشید گرفتگی 
کامــل را تجربه خواهد کرد و قــرص تاریک ماه به طور 

کامل قرص خورشید را می پوشاند.
اما مخروط سایه ماه به طور متوسط تنها حدود ۲۳۵ هزار 
مایل)۳۷۸ هزارکیلومتر( طول دارد. این کمتر از میانگین 

فاصله ماه تا زمین است.
به همین دلیل اســت که وقتی یک ماه نو مســتقیما از 
بین زمین و خورشــید می گذرد، اگر بیــش از ۲۳۵ هزار 
مایل)۳۷۸ هزار کیلومتر( فاصله داشــته باشد، نوک سایه 
تاریک چترمانند با زمین تمــاس برقرار نخواهد کرد. در 
عوض، یک ســایه به نام آنتومبرا ایجاد می شود و منظره 

یک گرفتگی حلقوی یا حلقه ای دیده می شود.
ما خوش شانس هستیم که در این لحظه خاص از تاریخ، 
مواقعی وجود دارد که ماه نو می تواند از حد متوسط بیشتر 
به زمین نزدیک شــود و در چنین مواقعی، نوک ســایه 
تاریک آن می تواند به زمین برســد و خورشــید گرفتگی 

کامل را ایجاد کند.
از ماه ژوئیه سال ۱۹۶۹ تا ماه دسامبر سال ۱۹۷۲، دوازده 
فضانورد آپولو مجموعــه ای از بازتابنده های لیزری را بر 
روی ســطح ماه به جا گذاشتند. از آن زمان، اخترشناسان 
روی زمیــن به طــور معمول پرتوهای لیــزری را از آن 
بازتابنده هــا منعکس می کنند. بــا زمان بندی زمان رفت 
و برگشــت آن پالس های لیزری، می تــوان فاصله ماه را 
با دقت زیــادی اندازه گیری کرد. تجزیــه و تحلیل این 
اندازه گیری ها نشــان داده است که میانگین فاصله ماه تا 
زمین هر ســال به میزان ۱.۵ اینچ)حدود ۳.۸ سانتی متر( 

در حال افزایش است.

 

هــوش مصنوعی رباتی قــادر به راه رفتــن را طراحی 
کرد که یک شــی کوچک، نرم و کج و معوج اســت و 
هنگامیکه با هوا پر می شود با منقبض شدن راه می رود.

به گزارش خبرگزاری مهر به نقل از بیزینس اینســایدر، 
محققان دانشــگاه های نــورث وســترن، ام آی تی و 
دانشــگاه ورمونت این تحقیق را انجام داده و یافته های 

خود را در یک مقاله منتشر کرده اند.
سام کریگمن اســتادیار دانشگاه نورث وسترن و محقق 
ارشد پژوهش در یک پست وبلاگی نوشت: ما به هوش 
مصنوعی گفتیم می خواهیم رباتی بسازیم که بتواند روی 
زمین راه برود. ســپس دکمه ای را فشــار دادیم و ربات 

آماده بود!
هــوش مصنوعی در ۲۶ ثانیه طــرح اولیه یک ربات را 
ارائه کرد که هیچ شــباهتی به حیواناتی که روی زمین 

راه می روند، ندارد.
ایــن فناوری از یــک بلوک لاســتیکی کوچک آغاز و 
اشکال مختلفی را مدلســازی کرد و در نهایت طراحی 

نهایی قادر به راه رفتن بود.
به گفته کریگمــن محققان مطمئــن نبودند چرا ربات 
چنین شــکل خاصی دارد و پر از حفره است. او در این 
باره می افزاید: هنگامیکه انسان ها ربات طراحی می کنند، 
تمایل دارند آنها را شبیه اشیایی طراحی کنند که برایشان 
آشنا است. اما هوش مصنوعی می تواند احتمالات جدید 
و مســیرهای تازه ای ابداع کند که انسان هرگز در نظر 

نگرفته بوده است.

یک شــرکت دانش بنیانی موفق به تولید انواع ریزجلبک 
در شــرایط کنترل و بهینه شده از مراحل اولیه پیش کشت 

تا رسیدن به پودر ریزجلبک با کمترین دخالت دست شد.
به گزارش خبرگزاری مهر به نقل از معاونت علمی، فناوری 
و اقتصاد دانش بنیان ریاســت جمهوری، معین راســتین، 
مدیرعامل یک شــرکت دانش بنیان گفت: طی سال های 
۹۵ تا ۹۷ فاز تحقیق و توسعه بر روی استحصال دانش فنی 
تکثیر و پرورش ریزجلبک های اسپیرولینا، کلرلا ولگاریس، 
نانوکلروپســیس، هماتوکوکــوس و دونالیــلا را به اتمام 
رســانیده و دارای کامل ترین بانــک گونه های ریزجلبک 
موجود در خلیج فارس و کشــور اســت. در سال های ۹۸ 
و ۹۹ نیز فاز پایلوت ســایت قشــم با تولید بیومس خشک 
اســپیرولینا را با موفقیت پشت ســر گذاشته است. در سال 
۱۴۰۰ با توسعه سطح زیرکشــت و ایجاد زیرساخت های 
مــورد نیاز وارد فاز صنعتی ) تولید ۲.۵ تن در ماه بزرگترین 
تولید کننده فعال در کشور ( در سایت قشم شده و موفق به 
اخذ تمام مجوزات سازمان غذا، دارو و استاندارد شده است .

وی افــزود: همچنیــن مطابــق ظرفیت تولیــد و تکثیر 
هدفگذاری شــده در طرح توسعه این شرکت با راه اندازی 
مجموعه های جدید ســطح زیرکشت، سهم قابل ملاحظه 
ای از نیاز داخلی را تامین و لزوم واردات نمونه های مشابه 

خارجی را مرتفع خواهد کرد.
راســتین ادامه داد: همچنین شــرکت با در اختیار داشتن 
یکــی از بزرگترین خطــوط فتوبیوراکتوری کشــور و دارا 
بودن خط تولید با اســتاندارهای بیــن المللی توانایی تولید 
انواع ریزجلبک در شــرایط کنترل شــده و بهینه شــده از 
مراحل اولیه پیش کشــت تا رســیدن به پودر ریزجلبک با 
کمترین دخالت دســت را دارد. مــا در حال حاضر متمرکز 
بر روی تولید ریزجلبــک هماتوکوکوس و ماده فوق العاده 
ارزشمند آســتازانتین هســتیم که این ماده موثره یکی از 
 مهمترین دســتاوردهای علمی در زمینه زیســت فناوری

است.
این کارشــناس فناور اظهار داشــت: دونالیــلا ریزجلبک 
تک سلولی ســبز در ســایزهای متنوع بوده و طول آن ۵ 
تا ۲۵ میکرومتر و عرض آن ۳تا۱۳ میکرومتر اســت. این 
ریزجلبک بــرای حفظ بقای خود در محیــط های دارای 
تابش نور خورشــید شــدید و درصد نمک بالا شــروع به 
تولید و ذخیره کاروتنوئید هایــی نظیر بتاکاروتن می کند، 
دو ترکیب اصلی محافظتی در این ریزجلبک بتاکاروتن ها 
و گلیسرول اســت. با توجه به اینکه بتاکاروتن ها، خواص 
آنتی اکســیدانی قوی دارند جهت محافظت این ریزجلبک 
در برابر اشــعه های نور خورشید، گلیسرول برای محافظت 
 در برابر فشــار اســمزی بالا و حفظ عملکــرد آنزیمی آن 

است.
مدیرعامل شرکت دانش بنیان زیست پالایشگاه ریز جلبک 
خاطر نشــان کــرد: بتاکاروتن یک رنگدانــه زرد نارنجی 
است که در بســیاری از منابع طبیعی یافت می شود. علت 
رنگ قرمز و نارنجی این ریزجلبــک، تولید مقادیر بالایی 
بتاکاروتن در آن است. این ریزجلبک به دلیل تولید مقادیر 
بالایی گلیسرول به عنوان منبع تجاری گلیسیرین پیشنهاد 

می شود.
راســتین تصریح کرد: جزیره قشم به لحاظ شرایط اقلیمی 
و دسترســی به منابع آب دریا از مستعدترین مناطق کشور 
جهت تکثیر و پرورش انواع گونه های ریزجلبک بوده و این 
شرکت با بالاترین میزان سرمایه گذاری و ایجاد زیرساخت 
ها، مصمم به تبدیل جزیره قشــم به قطب تولید ریزجلبک 

در سطح کشور و منطقه است.

  کهکشان تازه های علم

هوش مصنوعی ربات متحرک 
طراحی کرد

چرا در آینده وقوع خورشیدگرفتگی  
دیرینه شناسان فسیل های قورباغه ای سر سرخ)redhead( کامل ناممکن می شود؟

با قدمت ۱۰ میلیون ساله را یافته اند.
به گزارش ایســنا و به نقل از آی ای، دیرینه شناسان دانشگاه 
کالج کورک)UCC( در حال مطالعه فسیل های قورباغه های 
۱۰ میلیون ساله بودند که شواهدی از رنگدانه ای پیدا کردند 
که مسئول رنگ قرمز اســت. این اولین شواهد مولکولی از 
وجود فائوملانین)pheomelanin( -رنگدانه ای که رنگ 

زنجبیل را تولید می کند -در فسیل هاست.
دکتر تیفانی اســلیتر، دیرینه شــناس و یکی از نویسندگان 
این مطالعه می گوید: این یافته بســیار هیجان انگیز اســت، 
زیرا دیرینه شناســان را در جایگاه بهتری برای تشــخیص 
رنگدانه هــای مختلف ملانین در فســیل های بیشــتر قرار 

می دهد.
تکاملرنگدانهها

ایــن یک عنصر حیاتی به درک مــا از تکامل رنگدانه ها در 
قلمــروی حیوانات اضافه می کند. با این حال در انســان ها، 
افرادی که به طــور ذاتی مقادیر زیــادی فائوملانین تولید 
می کنند، معمولًا موهای قرمز یا بلوند، کک  و مک و پوستی 

روشن دارند.
از آنجایی که فائوملانین از پوســت در برابر اشعه فرابنفش 
محافظــت نمی کند، افرادی که فائوملانین بیشــتری دارند، 
خطر بیشــتری را در مورد آسیب پوستی ناشی از قرار گرفتن 

در معرض نور خورشید تحمل می کنند.
ملانین یک اصطلاح گســترده برای گروهی از رنگدانه های 

طبیعی موجود در بســیاری از موجودات زنده است. ملانین 
مشــتق شده از اســید آمینه تیروزین اســت، با این حال از 

اسیدهای آمینه ساخته نشده  است و یک پروتئین نیست.
فســیل ها همواره در اثر گرما و فشار در طول مدت مدفون 
مانــدن تغییر می کنند، اما این بدان معنا نیســت که ما تمام 
اطلاعات زیســت مولکولــی اصلی را از دســت می دهیم. 
پروفســور مک نامارا نویسنده ارشــد این مطالعه می گوید: 
آزمایش های فســیلی ما کلید درک شــیمی فسیل ها بود و 
ثابت کرد کــه ردپایی از مولکول های زیســتی می توانند از 

پخته شدن در طول فرآیند فسیل سازی زنده بمانند.
فائوملانیناکنونبرایحیوانات،سمیاست

شــواهد فســیلی فائوملانین مبهم بوده اســت. برای اینکه 
پژوهشگران پیشــینه فسیلی ملانین را درک کنند، ضروری 
اســت که بتوانند نشــانه های معتبر ملانین های فسیلی را 
شناســایی کرد و از اثرات سال های سال فسیل شدن متمایز 

کرد. این مطالعه نشــان می دهد که مونومرهای فائوملانین 
می توانند از این همه مدت گذر زمان جان سالم به در ببرند.

این تیم آزمایش های آزمایشگاهی را روی پرهایی با رنگ های 
مختلف انجام دادند تا بفهمند رنگدانه های فائوملانین چگونه 

در طی فرآیند فسیل سازی تخریب می شوند.
این تیم از پرهای ســفید استفاده کردند، زیرا مطالعات قبلی 
نشان داده است که پرهای سفید می تواند حاوی مقادیر بسیار 

کمی از رنگدانه های غیر ملانین باشند.
آنها همچنین از پرهای ســیاه اســتفاده کردند که وقتی به 
مدت یک ســاعت در دمــای ۲۵۰ درجه ســانتی گراد قرار 
 گرفتند، منجر به کاهش چشــمگیر نشانگرهای ملانین کلی

شد.
دکتر تیفانی اســلیتر می گوید: ایــن کار تصویر دقیق تری از 
رنگ حیوانات باســتانی ترسیم می کند و به سوالات مهم در 
مورد تکامل رنگ ها در حیوانات پاســخ می دهد. دانشمندان 
هنوز نمی دانند که چگونه یــا چرا فائوملانین برای حیوانات 
تکامل یافته اســت، چرا که برای آنها سمی است، اما سوابق 

فسیلی ممکن است این راز را فاش کند.
پروفسور مک نامارا نیز می گوید: زمانی که تغییرات شیمیایی 
در طول فرآیند فسیل سازی را در نظر بگیریم، پتانسیل بسیار 
زیادی برای کشف تکامل بیوشیمیایی حیوانات با استفاده از 

سوابق فسیلی وجود دارد.
 Nature Communications این مطالعــه در مجله

منتشر شده است.

کشف رنگدانه در فسیل ۱۰ میلیون ساله یک قورباغه سر سرخ

انتظار مــی رود تا ســال ۲۱۰۰ چهره جهان 
تغییرات عمده ای داشــته باشــد تا جایی که 
زندگی از بســیاری جهات غیرقابل تشخیص 
خواهد بود و این تغییرات شامل جوامع انسانی 
ساکن در فضا، فناوری های آموزش و بازی و 

جنگ ها می شود.
به گــزارش ایســنا و به نقــل از آی ای، به 
آخرین قسمت از ســری گزارش های جهان 
در ســال ۲۱۰۰ خوش آمدیــد. در دو بخش 
قبلی، بررسی کردیم که چگونه پیشرفت های 
عمــده ای مانند فنــاوری نانو، مونتــاژ نانو، 
پروازهای  رایانــک،  دانش  زیســت فناوری، 
فضایی تجاری، و قطارهــای مافوق صوت، 
انقلابــی در نحوه کار، ســفر، و زندگی ما به 

وجود خواهند آورد.
در سومین و آخرین قسمت، بررسی خواهیم 
کرد که چگونه این تحولات به عصر جدیدی 
در آموزش، ورزش، اوقــات فراغت و جنگ 
منجر خواهد شد. علاوه بر این، دستاوردها در 
اکتشاف فضا و رشد در بخش فضای تجاری 
منجر به زندگی انســان در خارج از زمین در 

جوامع بزرگ خواهد شد.
برای مطالعه دو قسمت قبلی این گزارش به 

لینک های زیر مراجعه کنید:
قسمتاول:جهاندرسال۲۱۰۰چگونه

خواهدبود؟
قسمت دوم:چشم انداز ترسناک و در عین حال 

هیجان انگیز جهان در سال ۲۱۰۰
زندگی و کار در فضا نیز به طور چشــمگیری 
بــر زندگی مردم روی زمیــن تأثیر می گذارد 
و سیســتم های پشــتیبانی از حیــات احیــا 
کننده)RLSS( و مهندســی زیست محیطی 
برای بازســازی آب و هوا توسعه یافته برای 
فضا در زندگی روزمره روی زمین نیز کاربرد 
دارند. و البته، همه این پیشرفت ها خطوط بین 
شبیه سازی و واقعیت، رباتیک و انسان، هوش 
مصنوعی و حقیقی را محو می کند. یک چیز 
واضح اســت: زندگی هرگز دوباره مثل قبل 

نخواهد شد.
مهاجرتبهفضا

انتظار می رود تا پایان این قرن، پیشرفت های 
عمده ای در مدار پایین زمین)LEO( و فراتر 
از آن انجام شود. همانطور که در بخش قبلی 
اشاره شــد، بشــریت می تواند انتظار داشته 
باشــد که مدار پایین زمین تا اواســط قرن 
تبدیل به یک مکان بسیار شلوغ شود. در آن 

نقطه از زمان، خطوط فضایی احتمالا توسط 
ایســتگاه های  مصرف،  چندبار  فضاپیماهای 
فضایــی تجاری و بســیاری از ماهواره ها پر 

خواهد شد!
تا ســال ۲۱۰۰، مدار پایین زمین احتمالا از 
یــک محیط تجاری به یک محیط پرجمعیت 
تبدیل خواهد شد. ایجاد یک آسانسور فضایی 
با اســتفاده از روبان های گرافن در اواخر دهه 
۲۰۳۰ به تحقق این امر کمک زیادی خواهد 

کرد.
اطمیمنان مــی رود که تا ســال ۲۰۵۰، این 
ساختار در حال توسعه باشد و تا سال ۲۱۰۰، 

بیش از یک مورد از آن وجود خواهد داشت.
در حقیقت، سه آسانسور فضایی تا پایان قرن 
می توانند وجود داشــته باشــند که در فاصله 
مســاوی از یکدیگر در امتداد خط استوا قرار 
می گیرنــد. آن هــا می توانند آسانســورهایی 
واقع در شــمال برزیل بــرای خدمت به قاره 
آمریــکا، کامپــالا، اوگاندا بــرای خدمت به 
قاره های آفریقــا و اوراســیا و جزیره بورنئو 
برای خدمت به شــرق آســیا و اقیانوس آرام 
باشند. از طرف دیگر، آن ها می توانند در دریا 
در جزایر سانتا کروز)اقیانوس آرام(، سائوتومه 
و پرنسیپ)اقیانوس اطلس(، و مالدیو)اقیانوس 

هند( ساخته شوند.
نام های احتمالی برای این آسانسورها عبارتند 
از نردبان، کابل، رشــته، و نــخ یا هر چیزی 
که کشــورهای میزبان تصمیم بگیرند. وجود 
این آسانســورها به معنای اســتفاده محدود 
از هواپیماهــا و موشــک ها خواهــد بود. در 
حالــی که احتمــالا همچنان بــرای پرتاب 
محموله های کوچک یا مشتریان خصوصی از 
فضاپیماها اســتفاده خواهد شد اما گروه های 
بزرگی از افــراد و محموله های ســنگین با 
 آسانســور به مدار زمین و فراتر از آن ســفر

 می کنند.
در نتیجــه، زیســتگاه های مــداری پاییــن 
زمیــن)LEOH( می توانند تا ســال ۲۱۰۰ 
بسیار متداول شوند و »جمعیت مداری« را به 

میلیون ها نفر برسانند. این زیستگاه ها شامل 
ایستگاه های چرخان، استوانه اونیل یا هر دو 
خواهند بود که می چرخند تا گرانش مصنوعی 
فراهم کنند، زیست بوم های کارآمد دارند که 
به عنوان سیستم های پشــتیبانی حیات احیا 
کننده)RLSS( عمل می کنند و گردشگران، 
مراکز تحقیقاتی، کارگران و سایر ساکنین را 

در خود جای می دهند.
این زیســتگاه ها بــه سیســتم های حمل و 
نقل منظــم نیاز دارند، که می توانند شــامل 
فضاپیماهــای کوچک با پیشــران های یونی 
باشند که توسط راکتورهای هسته ای کوچک 
کار می کنند. این بدان معناســت که خطوط 
فضایی باید عاری از هرگونه »زباله فضایی« 
باشــند که این نیــز احتمالا بــه ناوگانی از 
»ســطل گیرهای زباله« رباتیک خودکار نیاز 
دارد تا آن را به طور منظم از مدار حذف کنند.

از آنجایــی که کار حــذف زباله های فضایی 
احتمــالا در مرحله قبلی »تجاری ســازی« 
کامل شده است، در این مرحله به خوبی اجرا 

خواهد شد.
به طور مشــابه، ایســتگاه هایی که در مدار 
بین زمین و مــاه قرار دارند، بــه ربات های 
خودمختار برای رســیدگی بــه همه چیز از 
ساخت و اســتخراج از ســیارک ها گرفته تا 
خدمات ســوخت گیری و نوسازی فضاپیماها 

متکی خواهند بود.
صحبــت از ربات های خودکار شــد، چندین 
ایســتگاه اضطراری تا سال ۲۱۰۰ در فضای 
بین مــاه و زمین قرار خواهنــد گرفت. این 
ایســتگاه ها و ربات هــای آن هــا یک هدف 
خواهنــد داشــت: پرتــاب ضربه گیرهــای 
جنبشــی که گلوله هایی با فناوری پیشــرفته 
با سیســتم های هدایــت برای برخــورد به 
ســیارک های نزدیک زمین)NEA( یا اجرام 
بین ستاره ای)ISO( که زمین و ماه را تهدید 

می کنند، هستند.
یک احتمال مهم دیگر نیز وجود دارد. تا سال 
۲۱۰۰، بر اســاس برنامه های فعلی و سرعت 
پیشرفت ما، بشریت سکونتگاه های دائمی در 
ماه و مریخ ایجــاد خواهد کرد. پس از اینکه 
ایالات متحده، اتحادیه اروپا، چین، روســیه و 
هند زیســتگاه های طولانی مدت در اطراف 
قطب جنوبی ماه بــا امکانات اضافی در مدار 
ساختند، ســفرهای منظم به ماه امکان پذیر 

خواهد شد.

تا ســال ۲۰۵۰، صنعت گردشــگری تجاری 
ظهــور خواهد کــرد و به دنبال آن مســکن 

دائمی در فضا ایجاد خواهد شد.
این امــر با ظهور اقتصادهای محلی، پذیرش 
ارزهای دیجیتال محلی و ایجاد یک اینترنت 

بین سیاره ای همراه خواهد بود.
آموزشخودخوان

با توجه به رشــد نمایی در فناوری ارتباطات، 
رســانه های دیجیتال، اینترنت اشیاء)IoT( و 
دستگاه های کاشته شده، آموزش از راه دور و 

خودگردان احتمالا رایج خواهد شد.
در حالــی که مردم همچنــان می توانند »به 
مدرســه بروند«، مدارس فیزیکی احتمالا تا 
ســال ۲۱۰۰ از بین خواهنــد رفت، همانطور 
که معلمان از نظــر فیزیکی حضور نخواهند 

داشت.
به جای مدارس حضوری، مردم پا به فضای 
اینترنــت می گذارند و بــه کلاس های درس 
مجــازی می پیوندند. این مــدارس مجازی 
احتمــالا برای کــودکان و نوجوانان اجباری 
خواهد بــود و برنامه های درســی همچنان 
آموزش  بود.  استانداردسازی خواهند  مشمول 
توســط هوش مصنوعــی پیشــرفته ای که 
می توانــد یادگیری دانش آمــوزان را هدایت 
کند، منابع مختلف را بــه آن ها توصیه کند، 
سوالات و چالش ها را مطرح کند و »سفرهای 
میدانی« مجازی را ســازماندهی کند، دنبال 

خواهد شد.
هــوش مصنوعی همچنیــن نقش مهمی در 
دانش آموزان  پیشــرفت  ارزیابی  و  تشخیص 

خواهد داشت.
در حالــی که فنــاوری ویرایش و تقویت ژن 
احتمالا مشکلات عصبی مانند اختلال طیف 
اوتیسم)ASD(، نارســاخوانی و ناتوانی های 
یادگیــری)LD( را از بیــن بــرده اســت، 
فعالیت های دانش آمــوزان همچنان می تواند 
درکی را در مورد مشــکلات احتمالی که آنها 
تجربه می کنند یا ممکن اســت تجربه کنند 
فراهم کند. همین داده ها همچنین می توانند 
برای مشاوره شــغلی و شناسایی زمینه هایی 
که دانش آموز در آن برتری خواهند داشــت، 

استفاده شود.
این فرآیند بــرای جوانان و کســانی که در 
آینده بــه دنبال آمــوزش هســتند، بازتر و 
داوطلبانه تــر خواهد بــود. در واقع، برای هر 
کسی که افزونه های مناســبی دارد آموزش 
ممکن است به معنای دانلود کردن اطلاعات 
به طور مســتقیم در مغزش باشد. این کار را 
می تــوان از طریــق ایمپلنت های عصبی که 
قادر به رمزگذاری داده ها به شکل سیناپسی 
در لوب های تمپورال که مســئول یادگیری و 

حافظه است، انجام داد.

جهان در سال ۲۱۰۰ چگونه خواهد بود؟
انقلاب در آموزش و جنگ در جهانِ سال ۲۱۰۰

جمهوری آذربایجان در حاشــیه یک نشست 
بــزرگ بین المللی فضایــی، توافقنامه پروژه 

پایگاه قمری چین را امضا کرد.
به گــزارش ایســنا و بــه نقل از اســپیس 
 )Li Guoping(»گوپینــگ »لــی  نیوز، 
فضایــی  ملــی  »اداره  ارشــد  مهنــدس 
»صمدالدیــن  و   )CNSA(»چیــن
 )Samaddin Asadov(»اســدوف
رئیــس هیئــت مدیــره »آژانــس فضایی 
 ،)Azercosmos(»آذربایجــان جمهوری 
 )IAC(»فضانوردی بین المللی  »کنگره  طی 
کــه روز ســوم اکتبر به میزبانــی جمهوری 
این کشــور  پایتخت  باکــو  آذربایجــان در 
برگزار شد، توافق نامه مشــترکی را پیرامون 
همکاری در »پایگاه بین المللی پژوهش های 
قمــری«)ILRS( امضا کردنــد. اداره ملی 
فضایی چین این توافق  را روز هشــتم اکتبر 

از طریق بیانیه ای در وبسایت خود اعلام کرد.
این توافق نامه مانند نمونه ای که ماه گذشــته 
در مورد پیوســتن آفریقای جنوبی به پایگاه 
بین المللی پژوهش های قمری منتشــر شد، 

جزئیات همکاری را ارائه نمی کند.
در این توافق نامه آمده است که توافق باعث 
می شــود تا اداره ملی فضایی چین و آژانس 
فضایــی جمهــوری آذربایجــان، همکاری 
گسترده ای را در نمایش، اجرا، بهره برداری و 
قمری  پژوهش های  بین المللی  پایگاه  کاربرد 
و همچنین، آموزش و ســایر زمینه ها انجام 

دهند.
هدف از پروژه پایگاه بین المللی پژوهش های 
قمری این است که در دهه ۲۰۳۰ یک پایگاه 
دائمی روی ماه ســاخته شــود. این ابتکار به 
عنوان یک پروژه مــوازی به رهبری چین و 
 )Artemis(»رقیب بالقوه برنامه »آرتمیس

ناسا در نظر گرفته می شود.
اکتشــاف  نمایندگان »آزمایشــگاه  به گفته 
فضای عمیق«)DSEL( کــه زیر نظر اداره 
ملی فضایی چین فعالیت می کند، چین اکنون 
حــدود ۱۵ امضاکننده را بــرای پروژه پایگاه 
بین المللــی پژوهش های قمری خود را جذب 
کرده اســت. با وجود این، هنوز فهرســتی از 
این شــرکا در دسترس نیست. شرکا متشکل 
از ســازمان ها، مؤسسات و همچنین کشورها 

هستند.
روســیه، ونزوئــلا و آفریقــای جنوبی این 
توافق نامه را امضا کرده اند. »سازمان همکاری 
 ،)APSCO(»اقیانوســیه و  آســیا  فضایی 
»نانواســپیس  سوئیســی  شــرکت 
»انجمن   ،)nanoSPACE AG(»ای جی
بین المللی رصدخانه ماه«)ILOA( مســتقر 
در هاوایی و »موسسه ملی تحقیقات نجومی 

تایلنــد«)NARIT( نیــز توافق نامه هــای 
مشــترکی را امضا کرده اند. گمــان می رود 
پاکستان نیز توافق نامه ای را امضا کرده باشد.
چین و روسیه، نقشه مشترک پایگاه بین المللی 
پژوهش های قمری را در سال ۲۰۲۱ در سن 
پترزبورگ ارائه دادند اما از زمان جنگ روسیه 
و اوکرایــن، ظاهرا پکن رهبــری پروژه را بر 

عهده گرفته است.

جمهوری آذربایجان به پروژه پایگاه قمری چین پیوست
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P باور داریم، » قلم « مقدس اســت؛ عهـــــد می بندیم همواره آن را پاس داشته 

و پاک نگاه داریم.

P باور داریم، » حرمت و حیثیت« همگان، محترم و خدشــه ناپذیر اســت؛ رعایت 

حریم اشخاص و پاسداشت کرامت انسانی افراد را اصلی ضروری و لازم می دانیم.

 P باور داریم، » آگاهی داشتن« حقی اساسی است و از این روی، خود را متعهد می دانیم

تا در روایــت رویدادها، امانتداری صادق بوده  و با دقت و ســرعت، انجام وظیفه 

نمائیم.
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وزیر بهداشت درباره افزایش موارد بروز بیماری های تنفسی 
و سرماخوردگی توضیح داد.

به گزارش ایســنا، دکتر بهرام عین اللهــی درباره افزایش 
موارد بیماری های تنفســی و ســرماخوردگی گفت: موارد 
جدیدی که حالت ســرماخوردگی دارند، یا آنفلوآنزاست یا 

کرونا.
وی در این بــاره افزود: بارها تاکید کــرده ام که کرونا به 
هیچ وجه از بین نمی رود بلکه از حالت همه گیری به حالت 

آندمی یا حالت تک گیری تبدیل می شود.
وزیر بهداشــت بــا تاکید بر اینکه کرونــای فعلی از موارد 
بیماری در سه سال گذشته متفاوت است، ادامه داد: هرچند 
کــه موارد بیماری در حال حاضر نیــز مرگ و میر دارد اما 
اغلب در افراد دارای بیماری های زمینه ای و نقص سیستم 
ایمنــی اتفاق می افتد و راهکارش آن اســت که این افراد 

پرخطر سالانه واکسن کرونا را تزریق کنند.
وی همچنین درباره پوشش ماسک نیز گفت: ماسک بویژه 
در افراد دارای علایم ســرماخوردگی توصیه می شود. این 
افراد بویژه در اماکن تجمعی از جمله مدارس و دانشگاه ها 

و ... حتما از ماسک استفاده کنند.
وزیر بهداشت در پایان مجددا تاکید کرد: افراد دارای علایم 
سرماخوردگی لازم است با رعایت موارد بهداشتی مراعات 
ســالمندان، افراد دچار نقص سیســتم ایمنــی و بیماران 

زمینه ای را داشته باشند.

آتش سوزی های شدید جنگلی، خشکسالی، سیل و گرمای 
بی سابقه ناشــی از تغییرات اقلیمی، سلامت روان کودکان 
 را که در حال حاضر شــکننده هســتند، تحــت تأثیر قرار

می دهد.
به گزارش خبرنگار مهر به نقل از مدیسن نت، طبق گزارش 
جدید انجمن روانشناسی آمریکا و سازمان حمایت از آب و 
هوا، این اثرات ممکن اســت قبل از به دنیا آمدن کودکان 
شــروع شــود و با افزایش سن بدتر شــود و در کنار سایر 
عوامل استرس زای شناخته شده مانند کووید 19، جنگ و 
خشونت با اسلحه قرار دارد. علاوه بر این، گروه های خاصی 
از کودکان به دلیل فقر، نژادپرستی، ناتوانی و عوامل دیگر 
تحت تأثیر تأثیرات تغییرات آب و هوایی بر سلامت روانی 

قرار دارند.
»کریســتی منینگ«، یکی از نویسندگان گزارش از کالج 
مکالســتر ایالت مینه ســوتا، گفت: »تغییــرات آب و هوا 
 به طور مســتقیم و غیرمســتقیم بر ســلامت روان تأثیر 

می گذارد.«
به گفته وی، »آتش ســوزی ها ذرات ریز یا PM2.5 را در 
هوا آزاد می کنند، آلودگی ناشــی از رانندگی و قرار گرفتن 
در معــرض آلاینده های هوا و دمای بالا در دوران بارداری 
ممکن اســت احتمال داشــتن بچه هایی را با مشــکلات 
یادگیری و برخی از مشکلات سلامت روان افزایش دهد.«

وی خاطرنشــان کرد: »زنده ماندن از سیل یا آتش سوزی 
بر کــودکان تأثیر می گــذارد و می توانــد باعث اضطراب 
طولانی مــدت شــود و زمانی کــه والدین با اســترس و 
آسیب های روحی دست و پنجه نرم می کنند، عواقبی برای 

کودکان دارد.«
بســیاری از خانواده ها به دلیل آتش سوزی یا سیل مجبور 
به ترک خانــه و حیوانات خانگی خود شــده اند. کودکان 
ممکن اســت در حین تخلیه مجروح شــده باشند، یکی از 
عزیزان خود را از دســت داده یا شــاهد تخریب خانه خود 
بوده باشــند. منینگ افــزود: »جابه جایــی می تواند اثرات 
 بلندمدتــی بر ســلامت روان و یادگیری کودک داشــته 

باشد.«
او گفــت که اثرات بلندمدت تغییــرات آب و هوایی، مانند 
گرمــا و کیفیت بد هوا، می تواند خطــر ابتلا به اضطراب، 
 افســردگی و اختــلالات ســلامت روان را نیــز افزایش

دهد.

مدیــرکل دفتر بهبود تغذیه جامعه وزارت بهداشــت ضمن 
تشریح برنامه های این وزارتخانه در خصوص تامین امنیت 
غذایی در کشــور، در عین حال وضعیــت مصرف لبنیات 
در کشــور را نامطلوب خواند و گفت: جلســات متعددی با 
وزارتخانه های رفاه، صمت، جهاد کشــاورزی و ... داریم که 
بتوان یا روی قیمت لبنیات مداخله ای انجام شود یا بر روی 

تخصیص یارانه به لبنیات از طریق دولت کار شود.
دکتر احمد اســمعیل زاده در گفت وگوی تفصیلی با ایسنا، با 
اشاره به شعار امسال روز جهانی غذا مبنی بر » آب زندگی  
اســت، آب غذاســت، هیچکس را محروم نکنید«، گفت: 
یکی از اقدامات مدنظر دفتر ما این اســت که ببینیم چگونه 
می توان ضایعات مواد غذایــی را بویژه با تاکید بر ضایعات 
نان در کشور کاهش دهیم. زمانی که به راهکارهای مرتبط 
با تامین امنیت غذایی می پردازیم بحث های متعددی وجود 
دارد کــه یکی از مهم ترین آنها، بحث تولید اســت؛ که آیا 
غذای کافی در کشور برای همه تولید می شود یا خیر؟ این 
مهم بر عهده وزارت صمت و وزارت جهاد کشاورزی است 

که در بخش تولید غذا نقش دارند.
نقش تعیین کننده »قیمت« بر دسترسی به غذا

وی افزود: موضوع دیگر مرتبط با امنیت غذایی این اســت 
که مواد غذایی از نظر قیمتی به گونه ای باشد که به راحتی 
در دسترس مردم قرار گیرد که این امر هم مربوط به وزارت 
صمت، ســازمان حمایت از تولید کننــده و مصرف کننده، 
وزارت رفاه و وزارت جهاد کشــاورزی است. بحث مرتبط با 
وزارت بهداشــت این است که ببینیم آیا این غذا به صورت 
درســتی مصرف می شــود یا خیر؟ که ما مرتبا در سیستم 
بهداشــتی در حال ارزیابی مصرف هستیم تا ببینیم میزان 
مصرف مواد غذایی در کشور چگونه است، کدام غذا مفید و 

کدامیک غیرمفید است.
مصرف انرژی بیش از نیاز واقعی

اســمعیل زاده با تاکید بر اهمیت آموزش و افزایش ســواد 
ســلامت جامعه، اظهار کــرد: در این زمینــه آموزش هم 
می دهیم کــه مردم بدانند اگر غذاهای تولید شــده از نظر 
قیمتی هم مطلوب و در دســترس اســت، برای تهیه کدام 
یک هزینه کنند؟ از ســوی دیگر ارزیابی سالانه مصرف در 
کشور هم انجام می شود که بر همین اساس مشخص شده 
اســت که مصرف انرژی و یا کربوهیدرات های تصفیه شده 
در کشــور ما با وجود روند کاهشی سال های اخیر باز هم از 

نیاز مردم بیشتر است.
او تاکیــد کرد: در مورد روغن ها هم می دانیم که نوع چربی 
مصرفی در جامعه مطلوب نیست؛ زیرا متاسفانه مقدار زیادی 
اســید چرب اشباع و اسید چرب ترانس مصرف می شود. در 
مورد مصرف لبنیات، میوه و ســبزیجات نیز مصرف نسبت 

به نیاز کمتر است.
مکمل ياری با هدف برقراری امنیت غذايی

مدیرکل دفتر بهبود تغذیه جامعه وزارت بهداشــت با تاکید 
بر اهمیت بهینه کردن مصرف مــواد غذایی، تصریح کرد: 
در این خصــوص مرتب در حال آموزش گروه های مختلف 
جامعه هستیم تا هم نیاز بدن به اقلام غذایی تامین شود و 

هم بتوان از ابتلا به بیماری های غیرواگیر پیشــگیری کرد. 
در مواردی که به این نتیجه برسیم که مصرف مواد مغذی 
در جامعه کم است، از ســایر برنامه ها کمک می گیریم که 
امنیت غذایی در جامعه ایجاد شود. به عنوان مثال در مورد 
برخی ریزمغذی ها برنامــه  مکمل یاری را اجرا می کنیم که 
بتوانیم مواد مغــذی که مردم از طریق مصرف مواد غذایی 
دریافت نمی کنند را از طریق مکمل ها به آنها برســانیم تا 

امنیت غذایی در سطح مطلوب خود برقرار باشد.
اهمیت افزايش کیفیت مواد غذايی و کاهش ضايعات 

غذا
وی با اشــاره به آمار دورریز مواد غذایی، بیان کرد: در این 
راستا باید به سمت بهینه کردن شرایط برویم تا دور ریز به 
حداقلِ ممکن برسد. یک بحث ضایعات است و یک بحث 
دیگر این اســت که از این ضایعات استفاده شود و صنعت 
غذا و وزارت کشــاورزی، برنامه ریزی کند تا از ضایعات به 
نحو بهینه برای خوراک دام یا ســایر مصارف استفاده کند. 
دغدغه ما این اســت که کیفیت تولید مواد غذایی افزایش 

یابد و دور ریز کاهشی باشد.
آثار همه گیری کرونا بر تغذيه جامعه

اســمعیل زاده درباره تاثیر پاندمی کرونا بر بروز سوء تغذیه 
نیز بیان کرد: کشــور ما هم مانند ســایر نقاط جهان درگیر 
ایــن پاندمی بود و طبیعتــا در دوران کرونا تمام برنامه ها با 
یک رکود مواجه شــد. یکی از اشکالاتی که در برنامه های 
دفتر بهبــود تغذیه جامعه وزارت بهداشــت در دوره کرونا 
اتفاق افتاد، بحث اختــلال در آموزش ها بود چون ما خیلی 
از آموزش هــای خود را در مدارس، صنف ها و مراکز جمعی 
داشــتیم و چون در دوره کرونا بحــث قرنطینه پیش آمد، 

آموزش های ما به جامعه دچار اشکال شد.
وی با بیان اینکه البته کرونا توانســته یک حسن هم داشته 
باشــد،   اظهار کرد: حســن ایــن بود که مــردم با اهمیت 
نقش تغذیه در تقویت سیســتم ایمنی بدن آگاه شــدند و 
متخصصین مردم را به ســمت مصرف میوه و ســبزیجات 
حاوی آنتی اکســیدان ها ســوق دادند. متاسفانه در کشور ما 
میزان مصرف میوه و ســبزی کم اســت اما چون در دوره 
کرونا مردم آگاه شــدند که اگر سیســتم ایمنی بدن خود را 
به واسطه مصرف میوه ها و سبزیجات تقویت کنند احتمال 
ابتلا به کرونا در آنها کمتر می شود، در این زمینه یک اتفاق 

خوب رخ داد.
وی افــزود: اثر دیگر کرونا بــر برنامه های مــا در برنامه 
مکمل یاری مشهود بود؛ این برنامه عمدتا از طریق مدارس 
اجرا می شــد و مدارس هم غیرحضوری بودند و نتوانستیم 

برنامــه مکمل یاری را در این زمینه به نحو احســن انجام 
دهیــم هرچند همواره محدودیت اعتباری هم در این زمینه 
داشته ایم. از سوی دیگر افزایش قیمت مواد غذایی در دوره 
کرونا در تمام دنیا اتفاق افتاد و این امر دسترســی مردم به 

مواد غذایی مفید و مطلوب را کاهش داد.
مدیرکل دفتر بهبود تغذیه جامعه وزارت بهداشــت،   گفت: 
البته افزایــش قیمت مواد غذایــی در دوره کرونا مقداری 
دسترســی به مواد غذایی را محدود کرد و این ســبب بروز 
اختلال در دریافت های غذایی مردم شــد اما اکنون بعد از 

ایام کرونا خوشبختانه وضعیت نسبتا مطلوبی داریم.
وضعیت نامطلوب مصرف لبنیات در ايران

وی با اشــاره به اینکه مصرف لبنیات در کشور ما مطلوب 
نیست، اظهار کرد: اگر بر اساس آمارهای جهانی نگاه کنید 
در کشورهای غربی مصرف لبنیات بسیار بالا است و همین 
موضوع هم گاهی باعث دردســر شده است که به افزایش 
دریافت کالری دامن می زند؛ اما، مشــکل در کشور ما این 

است که مصرف لبنیات کم است.
ااسمعیل زاده با اشــاره به اینکه نیاز به لبنیات در گروه های 
ســنی مختلف از 2 تــا 4 واحد متفاوت اســت، بیان کرد: 
 B2 لبنیــات منبع غنی تامین کلســیم، پروتئین و ویتامین
است که اگر از طریق لبنیات تامین نشود یا مجبور هستیم 
مکمل های غذایی دریافت کنیم و یا باید ســایر مواد غذایی 
را در حــد زیادی مصرف کنیم کــه بتوانیم نیاز خود به این 

مواد را تامین کنیم.
برنامه ريــزی ارتقای 25 درصدی مصــرف لبنیات تا 

1405
وی با تاکیدبر اینکه مصرف لبنیات در کشور ما متاسفانه به 
اندازه یک واحد در روز اســت، ادامه داد: این در حالی است 
که نیاز ما در کشــور مصرف روزانه دو تا ســه واحد لبنیات 
اســت. این نیاز در کودکان و افراد ســالمندی که مبتلا به 
پوکی اســتخوان هســتند و زنان باردار و شیرده اهمیت دو 
چندان دارد. امســال در وزارت بهداشــت به منظور ارتقای 
مصرف لبنیــات، برنامه افزایش مصــرف لبنیات را تدوین 
کردیم که با همکاری شورای عالی سلامت و امنیت غذایی 
پیش می رود. هدف نهایی این برنامه این اســت که بتوانیم 
از ســال1402 تا ســال 1405 مصرف لبنیات را در کشور 
حداقل 25 درصد ارتقا دهیم. برای دستیابی به این هدف دو 
اســتراتژی انتخاب کردیم که یکی آموزش و یکی افزایش 

دسترسی است.
اســمعیل زاده افزود: در بخش آموزش، هــم در مدارس و 
هم در مراکز جمعی و رســانه ها از طریق شــهرداری ها و 
... اقدام می کنیم و با همکاری شــورای عالی ســلامت و 
امنیت غذایی دســت به دست هم داده ایم تا بتوانیم اهمیت 
مصرف لبنیات را برای تمام گروه های ســنی روشن کنیم 
تا مردم از هزینه هایی که برای غذا می کنند، بخشــی را به 
مصرف لبنیات اختصاص دهند. از ســوی دیگر تاکید ما بر 
روی برقرار شــدن برنامه شیر مدرسه است که خوشبختانه 
با خبرهایی که می رســد این برنامه هم امســال آرام آرام 

آغاز می شود.

  خبر
  

وزیر بهداشت:وزیر بهداشت:وضعیت نامطلوب مصرف لبنیات در کشور 

سرماخوردگی های جدید، یا کرونا هستند سرماخوردگی های جدید، یا کرونا هستند 
یا آنفلوآنزا یا آنفلوآنزا 

معاون بهداشت وزارت بهداشت:معاون بهداشت وزارت بهداشت:

وزارت بهداشت آماده هرگونه وزارت بهداشت آماده هرگونه 
امدادرسانی به ساکنان غزه استامدادرسانی به ساکنان غزه است

    دانستنی
    

عضو هیئت علمی دانشــگاه علوم پزشکی شهید بهشتی درباره 
ضرورت تزریق واکســن پنوموکــوک در گروه های در معرض 

خطر، خصوصا اطفال توضیح داد.
به گزارش ایســنا، دکتر امیرحسین حســینی با اشاره به اینکه 
واکســن پنوموکوک یا PCV در برابر عفونت های پنوموکوک 
که بیشتر کودکان زیر پنج سال را درگیر می کند و می تواند منجر 
به برخی از بدترین بیماری های دوران کودکی شــود، از کودک 
محافظت می کند، اظهار کرد: میکروب های مسئول پنوموکوک 

باکتری هایی به نام استرپتوکوک نومونیا هستند.
وی افزود: این باکتری ها در پوشش مخاطی بینی و در پشت گلو 
زندگی می کنند و هنگامی که به اندازه کافی تعدادشان زیاد شد، 
می توانند باعث ایجاد عفونت در دستگاه تنفسی، گوش میانی یا 

حفره سینوسی شوند.
او با اشاره به اینکه آنتی بیوتیک هایی مانند پنی سیلین می توانند 
باکتری های اســترپتوکوک نومونیا را از بین ببرند، خاطرنشان 
کــرد: اما نکته اینجاســت که  تا 30 درصد از ســویه های این 

باکتری در برابر آنتی بیوتیک ها مقاوم هستند.
وی هشــدار داد: این باکتری عامل اصلی بیماری های پنومونی 
عفونت ریه، مننژیــت )عفونت پرده های مغــز( و باکتریمی و 

عفونت گوش میانی است.
حســینی دربــاره کودکانی که در معــرض تهدید عفونت های 
پنوموکوکی هســتند، عنوان کرد: کودکان فاقد طحال، بیماران 
مزمن قلبی ریوی و کلیوی، بیماران مبتلا به سرطان، بیمارانی 
که سیســتم ایمنی ضعیف دارند و مبتلایان به دیابت، بیش از 

سایرین امکان ابتلا به این عفونت را دارند.
ایــن فوق تخصص گــوارش و کبد کودکان در پاســخ به این 
سوال که واکسن پنوموکوک برای چه اشخاصی مناسب است؟، 
گفت: افرادی که بیماری های خونی دارند و یا پیوند شــده اند، 
مبتلایان بــه بیماری های زمینه ای مثل بیماری قلبی یا ریوی، 
تمام کودکان زیر پنج ســال، افراد بالای ۶5 ســال، افرادی که 
نقص ایمنی دارند و کســانی که سیگار و الکل مصرف می کنند 

کاندید تزریق این واکسن هستند.
بنابر اعلام روابط عمومی دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی، 
وی درباره انواع واکسن های پنوموکوک توضیحاتی داد و افزود: 
واکســن های پره ونار13، پنوموســیل و سینفلوریکس از جمله 
واکسن هایی هستند که گروه های در معرض خطر را از ابتلا به 

این عفونت باکتریایی مصون می کنند.
وی در پایان،  اظهار کرد: واکســن پنوموواکس نیز 23 ظرفیتی 
است و به افراد بالای دو سال تزریق می شود؛ به این شکل که 
ابتدا کودکان واکســن 13 ظرفیتی را تزریق می کنند و سپس 8 
هفته بعد واکســن پنوموواکس 23 ظرفیتی تزریق، دوز بعدی 

واکسن 23 ظرفیتی و برای پنج سال بعد تزریق می شود.

نتایج تحقیقات کنونی نشــان داد که مصرف هفته ای یک بار 
شکلات خطر ابتلا به بیماری های قلبی را کاهش می دهد.

به نقل از سایکولوژی، بررسی 50 سال تحقیقات نشان می دهد 
که مصرف شــکلات بیش از یک بار در هفته احتمال ابتلا به 

بیماری قلبی را کاهش می دهد.
نتایج تحقیقات نشــان داد که مصرف شــکلات برای سلامت 
قلب، به ویژه بهبود فشــار خون و عملکرد اندوتلیوم )پوشــش 

داخلی قلب و رگ های خونی( مفید است.
دکتر چایکریت کریتاناوونگ، محقق ارشــد این تحقیق گفت: 
نتایج ما نشــان می دهد که شکلات به حفظ سلامت رگ های 
خونــی قلب کمک می کند. نتایج تحقیقات بالینی پیشــین نیز 
نشان دادند که شکلات هم برای فشار خون و هم برای پوشش 

رگ های خونی مفید است.
محققــان ۶ مطالعه را روی 33۶هزار و 289 شــرکت کننده با 

پیگیری نزدیک به 9 سال تجزیه و تحلیل کردند.
افرادی که بیش از یک بار در هفته شکلات مصرف کردند، در 
مقایسه با افرادی که کمتر از یک بار در هفته شکلات خوردند، 

خطر ابتلا به بیماری عروق کرونر آنان 8 درصد کاهش یافت.
در طول 9 ســال پیگیری، 4۶۶۷ شرکت کننده دچار حمله قلبی 
شدند و 14هزار و 43 مورد بیماری عروق کرونر )CAD( وجود 
داشت. بیماری عروق کرونر شایع ترین نوع بیماری قلبی است و 
زمانی رخ می دهد که شریان ها باریک و سفت می شوند بنابراین 
نمی توانند به درستی خون را به عضله قلب برسانند. اگر بیماری 
عروق کرونر پیشرفت کند، ناگهان جریان خون به قلب مسدود 

و باعث حمله قلبی می شود.
دکتــر کریتاناونگ گفت: شــکلات حاوی مواد مغذی ســالم 
برای قلب مانند فلاونوئیدها، متیــل گزانتین ها، پلی فنول ها و 
اسید اســتئاریک است که ممکن است التهاب را کاهش داده و 
 )HDL کلسترول خوب )لیپوپروتئین با چگالی بالا یا کلسترول

را افزایش دهد.
وی اشاره کرد که این مطالعه بررسی نکرده است که چه مقدار 
شــکلات و چه نوع شــکلاتی می تواند سلامت قلب را تقویت 
کند. به نظر می رسد مصرف شکلات برای پیشگیری از بیماری 
عروق کرونر روشــی امیدوارکننده باشد اما تحقیقات بیشتری 

برای تعیین دقیق مقدار و نوع شکلات مورد نیاز است.
مقادیر متوسط شکلات از شریان های کرونر محافظت می کند 
اما این احتمــال وجود دارد که مقادیر زیاد آن از شــریان های 
کرونر محافظت نکند. همچنین میزان کالری، قند، شیر و چربی 
موجود در محصولات تجاری به ویژه در افراد دیابتی و چاق باید 

در نظر گرفته شود.
 Preventive  نتایــج ایــن تحقیــق در نشــریه اروپایــی

Cardiology منتشر شده است.

افزایش ایمنی کودکان در برابر افزایش ایمنی کودکان در برابر 
»پنوموکوک« با تزریق واکسن»پنوموکوک« با تزریق واکسن

https://eitaa.com/nedahn

https://rubika.ir/Nedayhormozgan

مصرف چه میزان شکلات موجب پیشگیری 
از ابتلا به بیماری قلبی می شود؟

نشــانه های تغییر آب و هوا در همه جا دیده 
می شــود، از آتش ســوزی های شدید جنگلی 

گرفته تا سیل های ناگهانی و افزایش دما.
به گــزارش خبرنگار مهر به نقل از هلث دی 
نیوز، در حال حاضر، یک مطالعه جدید هشدار 
می دهــد که همه چیز می تواند بدتر شــود و 
دانشمندان گزارش می دهند که حتی افزایش 
اندک در دمای جهانی باعث می شــود برخی 
از نقاط زمین برای انســان ها بیش از حد گرم 

باشند.
»دانیل وچلیو«، نویسنده این مطالعه از مرکز 
آب و هــوای ویرجینیــا در دانشــگاه جورج 
میسون، می گوید: »تا زمانی که انتشار گازهای 
گلخانه ای در جو ادامه داشته باشد، گرمایش 

زمین ادامه خواهد داشت.«
وچلیو گفت: »پیام اصلی این است که ما باید 
گرمایش جهانــی را تا جایی که می توانیم به 
حداقل برسانیم. ما باید کاهش انتشار گازهای 
گلخانه ای را در سریع ترین زمان ممکن تسریع 

کنیم تا از بدترین اثرات جلوگیری کنیم.«
در این مطالعه، دانشــمندان از آســتانه های 
دمایی مبتنی بر فیزیولوژیکــی اندازه گیری 
شــده در آزمایشگاه در طیف وسیعی از دمای 

هوا و رطوبت نسبی استفاده کردند.
این تیم افزایش دمای جهانی را از 1.5 درجه 
سانتیگراد تا 4 درجه سانتیگراد بالاتر از دمای 
زمانی که انقلاب صنعتی شروع شد، مدلسازی 
کرد. توافق پاریس که در ســال 2015 توسط 

19۶ کشــور از سراسر جهان امضا شد، هدف 
آن محدود کردن این افزایش ها به 1.5 درجه 

سانتیگراد است.
تحقیقات قبلی همین تیم، شــواهد جدیدی 
ارائه کرد که نشــان می داد بدن انســان تنها 
می تواند محدودیت های کمتری را نسبت به 
آنچه تصور می شــد تحمل کند. و افراد مسن 
این عواقب را در سطوح گرما و رطوبت حتی 

کمتر تجربه می کنند.
این مطالعه جدید نشان می دهد که اگر دمای 
جهانی 2 درجــه ســانتی گراد افزایش یابد، 
مناطقی در پاکستان، دره رود سند هند، شرق 
چیــن و جنوب صحرای آفریقا ســاعت های 
زیادی گرمای بیش از حد تحمل انســان ها 

در هر ســال خواهند داشت و حدود 4 میلیارد 
نفر را تحت تأثیر قــرار می دهد. این مناطق 
همچنین محل زندگی کشورهای کم درآمد 
تا متوسط درآمد هستند، جایی که بسیاری از 
مردم ممکن است در طول موج گرما به تهویه 

مطبوع دسترسی نداشته باشند.
با افزایش دمای 3 درجه سانتیگراد، بخش هایی 
از ایــالات متحده نیز تحت تأثیر قرار خواهند 
گرفت، از جمله غرب میانه و ســواحل شرق. 
آمریکای جنوبی و استرالیا نیز تحت تاثیر قرار 

خواهند گرفت.
کارشناســان گفته اند احتمالًا جهان تا سال 
 2100 3 درجــه ســانتیگراد گرم تــر خواهد 

شد.

گرمایش زمین زندگی در برخی نقاط جهان را برای انسان غیرممکن می کندگرمایش زمین زندگی در برخی نقاط جهان را برای انسان غیرممکن می کند

راهکار های خانگی برای 
درمان آنفلوانزا 
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استفاده از داروهای ضد درد و مسکن 
OTC  های بدون نسخه

استفاده از آب، آب میوه تازه ، شربت 
آبلیموی تازه، عسل

استراحت و هیدراتاسیون
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خوردن یک کاسه سوپ داغ برای رفع 
احتقان بینی

غرغره کردن آب گرم و نمک

اجتناب از نوشیدن الکل

ترک سیگار


